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کلیداسراربرقفلصندوقهایقرضالحسنه

روایتی از شگرد جدید فرار مالیاتی در استان فارس

برای فرار چاره ای نیست جز اینکه تونلی حفر شود یا از دیواری بالا رفت یا قفلی شکسته شود. اما این 
بار فراریان، نعل وارونه زده اند؛ قفلی بر صندوق های قرض الحسنه...

حتما پیش از این، هنگام مراجعه به مطب برخی پزشکان یا خرید مایحتاج زندگی در بازار با شنیدن 
جمله هایی مثل »دستگاه کارتخوان نداریم، نقد حساب کنید، کارت به کارت کنید« متعجب شده 
بودید یا حداقل اینکه گزارش برخورد با »شـــرکت های صوری، سوءاســـتفاده از کارت های بازرگانی، 
... یا حساب سازی در برخی شرکت ها«، که نمونه هایی از  دریافت وجوه غیرنقدی از قبیل سکه، ارز و

فرار مالیاتی در کشور هستند را از تلویزیون شنیده بودید.
اما شیوه  جدید فرار مالیاتی که در ادامه به بیان آن خواهیم پرداخت حتما برایتان جالب و شنیدنی 
خواهد بود. متعجب می شوید و انگشت به دهان می مانید که فراریان مالیاتی چه شگردهای جدیدی 
، شیوه های جدیدتری برای دور زدن قانون از خود  برای رسیدن به اهداف خود پیدا کرده اند و هر روز
به نمایش می گذارند. فارغ از اینکه بدانند، شمشیر عدالت غلاف ندارد. پس هر آنچه حاکم عادل 

کند همه داد است...
.برای  قصه از یک تصمیم شروع شد؛ تحول نظام مالیاتی و هوشمند سازی مالیات ستانی در کشور
تحقق این هدف باید تمامی فعالیت های اقتصادی در کشور شفاف  و مالیات ستانی مبتنی بر داده 
و اطلاعات می شد. در اجرای این سیاست، با رصد تراکنش های بانکی مشکوک توسط سازمان امور 
مالیاتی، برخی افراد و شرکت ها از حجم بالای گردش حساب های بانکی خود دچار نگرانی شدند و 
راهکارهای جدیدی را جایگزین استفاده از حساب های بانکی خود کردند به نحوی که برخی از اعضای 
صنف های مختلف بعضا با تشکیل و ثبت صندوق قرض الحسنه یا متمرکز کردن فعالیت های 
مالـــی خود در صندوق های قرض الحســـنه موجود، اقدام به کتمـــان درآمد و فرار مالیاتی کردند. این 
صندوق ها با واسطه قرار دادن حساب های خود نزد بانک ها، فعالان اقتصادی را ترغیب می کردند 
که گردش مالی و تراکنش های بانکی خود را از دید نظارت بانک مرکزی و ســـامانه های ســـازمان امور 

مالیاتی مخفی نگاه دارند.
نحـــوه فعالیـــت متخلفـــان )در این تخلف( به نحوی اســـت که متخلفان فرار مالیاتی یا پولشـــویی، 
حســـاب های بانکـــی خـــود را درگیر انجام تراکنش بانکی نمی کنند و بـــا عضویت در صندوق های 
قرض الحسنه، در مواقع واریز وجوه دستور واریز به حساب شخص ثالث را به »صندوق قرض الحسنه« 
می دهند و در هنگام دریافت وجه دستور ارسال وجه به »حساب صندوق قرض الحسنه« را می دهند. 
در این تخلف آنچه بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی و نهاد های نظارتی ازجمله مرکز اطلاعات مالی 
و مبارزه با پولشویی وزارت اقتصاد در فرآیند نظارت شان مشاهده می کنند مراودات مالی »صندوق  
قرض الحسنه« با اشخاص حقیقی و حقوقی بدون شناسایی منشأ این واریزی هاست. به این واسطه 
افراد متخلف می توانند بدون پرداخت مالیات ادامه فعالیت دهند؛ چراکه حساب شان نزد بانک ها، 
گردش خاصی نخواهد داشت و این حساب صندوق  قرض الحسنه است که انجام دهنده تراکنش های 
مورد نیاز آنان است. از این رو شخص اصلی انجام دهنده در مرحله اول شناسایی نمی شود و درصورت 
، نهاد های نظارتی مجبور به بازرسی فیزیکی اسناد خواهند بود که امری زمان بر است آن هم اگر  نیاز
این اسناد در صندوق قرض الحسنه از بین نروند. از این رو متخلفان مالی می توانند ماهیت مجرمانه 
خود را پشت حساب های صندوق قرض الحسنه مخفی نگه دارند و از نظارت اداره مالیات نیز دور 
بمانند. این موضوع، تنها بخشی از کارکرد احتمالی برخی صندوق های قرض الحسنه در راستای 

فساد، پولشویی یا فرار مالیاتی است.
اما سازمان امور مالیاتی چگونه متوجه این قبیل فرار مالیاتی شد؟ برخی از مودیان فعالیت اقتصادی 
زیادی داشتند و در واقع رتبه ۱ تا ۵ از نظر حجم فعالیت در بین هم صنفی های خود داشتند ولیکن 
با بررسی حساب های بانکی فعال اقتصادی و خانواده آنها مشخص شد گردش مالی آنها متناسب با 
فعالیت شان نیست. نکته دیگر اینکه در ثبت نام کد اقتصادی وقتی کد ملی شخصی رو سرچ کنیم 
تمام پرونده هایی که آن فرد در آن نقش دارد قابل رویت هست از این طریق مشخص شد بعضی از همان 

مودیانی که فعالیت اقتصادی زیادی دارند، در هیات مدیره یا هیات امنای صندوق های قرض الحسنه 
)حقوقی( حضور دارند )مثلا مودی خودش آهن فروش هست ولی هیات مدیره صندوق قرض الحسنه 
x( مورد دیگر وجود صندوق های قرض الحسنه به صورت عمومی بین صنوف خاص بود، می دانیم 
فلسفه وجودی این صندوق ها کمک به اقشار نیازمند )بدون شغل و درآمد، خانم های دارای مشاغل 
... که از نظر درآمدی ضعیف هستند، می باشد. لذا وجود این صندوق ها در مرکزهای تجاری  خانگی و
یا خیابان های با مرکزیت تجاری که مثلا بورس آهن فروشان یا بورس الکترونیک، موضوعیت نداشت.
نکته دیگر اینکه ســـازمان امور مالیاتی ســـراغ صندوق های رفت که اطلاعات خوبی داشـــتند مثل 
صندوق تعاون )آهن فروشان، لوله فروشی ها و فروشندگان لوازم ساختمانی( صندوق های تعاون نیز 
... )اقشاری که نیازمند نبودند( و گردش مالی بالایی داشتند مستقر بود. متمرکز در مرکز آهن فروشان و
و بخشی دیگر از اطلاعات در این خصوص نیز از خود مودیانی به دست می آمد که به واحد اجرایی 
تراکنش ها و مبارزه با فرار مالیاتی فراخوان می شدند و مشمول مالیات و جرائم سنگین بودند که می گفتند 
اگر مشابه سایر هم صنفیان پول مان را به جای حساب بانکی خودمان در صندوق های قرض الحسنه 
قرار می دادیم قابل شناسایی نبودیم. درنهایت از طریق موارد مذکور و با علم به اینکه صندوق های 
قرض الحسنه به شبکه بانکی متصل نیستند که این موضوع خود منجر به کتمان درآمدها می شود، 

سازمان امور مالیاتی به موضوع بررسی این صندوق ها ورود پیدا کرد.
درحال حاضر تعداد 247 صندوق قرض الحســـنه در ســـطح اســـتان فارس در سامانه کد اقتصادی 
اداره کل امور مالیاتی این استان دارای ثبت نام بوده که از این تعداد، 30 صندوق قرض الحسنه مربوط 
به فعالیت صنف های مختلف از جمله سنگ، آهن، رستوران، لوازم بهداشتی و ساختمانی، لوازم 
... هستند شناسایی شده و شش مورد آن در اجرای ماده ۱8۱ قانون مالیات های مستقیم  الکتریکی و
مورد بازرسی قرار گرفت، اسناد و مدارک موجود مورد بررسی قرار گرفت که نتیجه آن شناسایی تعداد 
یک هزار و 474 مودی با گردش مالی بالغ بر ۱2 هزار میلیارد تومان بوده اســـت که تاکنون تعداد 608 
دوره و عملکرد، مشتمل بر ۱36 مودی با مبلغ پنج هزار و ششصد میلیارد تومان فروش و مبلغ 283 
میلیارد تومان مالیات )شامل مالیات عملکرد، ارزش افزوده و کتمان( مورد مطالبه قرار گرفته و اوراق 
تشـــخیص تعدادی از این مودیان صادر و مابقی نیز در مرحله تهیه گزارش رســـیدگی و صدور برگ 

تشخیص مالیات جهت مودیان مربوطه است.
اما با توجه به اینکه برخی از این صندوق ها با هدف انجام سنت خداپسندانه قرض الحسنه و بانکداری 
اسلامی تاسیس شده و مشغول به خدمت رسانی به افراد نیازمند هستند، لذا این موضوع مورد توجه قرار 
گرفته و با تحقیق و بررسی جامع و کافی نسبت به شناسایی و تفکیک این گونه صندوق ها از سایر 

صندوق های دیگر اقدام شده است.
اما طبق هشدار اخیر بانک مرکزی در این زمینه ضروری است مسئولان صندوق های قرض الحسنه 
گاهی از قوانین و مقررات ناظر بر مبارزه با پولشویی، اجازه سوء استفاده از حساب های  ضمن هوشیاری و آ
بانکی صندوق ها را به اشخاص سودجو نداده و صرفا در چهارچوب مفاد دستورالعمل های اجرایی ناظر 
بر فعالیت  صندوق های موصوف، نسبت به دریافت و پرداخت قرض الحسنه با هدف رفع نیازهای 
ضروری اشخاص در راستای ترویج سنت اسلامی قرض الحسنه و افشای شفاف گزارش های مالی، 
فعالیت کنند.درصورت سوء استفاده افراد سودجو با درگیر کردن حساب های بانکی صندوق های 
قرض الحسنه جهت انجام معاملات تجاری، علاوه بر افراد فوق، مسئولان صندوق های قرض الحسنه 

نیز باید پاسخگوی اقدامات خود باشند.
همچنیـــن اصنـــاف، مشـــاغل و فعالان اقتصادی در راســـتای شـــفافیت در انجام مبـــادلات مالی و 
پیشگیری از هرگونه بروز تخلف، کلیه تراکنش های بانکی به منظور انجام مبادلات مالی را صرفا از طریق 
حساب های بانکی متعلق به خود انجام دهند. بدیهی است تلاش برای انجام فعالیت های متقلبانه 
و پنهان سازی فعالیت های تجاری و تراکنش های بانکی از طریق حساب های بانکی صندوق های 
قرض الحسنه علاوه بر اینکه می تواند تحت عناوین مجرمانه پولشویی و فرار مالیاتی تحت پیگرد قرار 
گیرد تبعاتی نظیر ایجاد محدودیت در دریافت خدمات بانکی و نقل و انتقال وجوه را برای صندوق های 

قرض الحسنه خاطی و سایر افراد متخلف در این خصوص در پی خواهد داشت.  

محمدرضا کارگذار
خبرنگار
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جناب آقای دکتر حسین انتظامی 
درگذشـــت مادر گرامی تان را تســـلیت گفته، از درگاه خداوند متعال برای 
آن مرحومه رحمت و مغفرت الهی و برای شما و خانواده محترم    تان صبر 

یم. و اجر مسالت دار
روزنامه فرهیختگان

انا لله و انا الیه راجعون
برادر گرامی جناب آقای دکتر حسین انتظامی

خبر درگذشت والده مکرمه جنابعالی موجب تاثر و تاسف فراوان گردید. اینجانب 
درگذشت آن فقیده سعیده را به جنابعالی، خانواده و وابستگان معزز تسلیت 
می گویم و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحومه رحمت واســـعه الهی و برای 

علی اکبر ولایتی جنابعالی و سایر بازماندگان صبر و اجر مسالت دارم .
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وزها درگیر برنامه های  رضا پهلوی، فرزند محمدرضا پهلوی که این ر
یسیون را به عهده بگیرد و مخالفان جمهوری  خود است تا رهبری اپوز
اسلامی بر سر وی توافق کنند، سال هاست برای اثبات ایران دوستی اش 
به اعلام آمادگی خود برای شرکت در جنگ ایران و عراق اشاره می کند. 
او که در زمان پیروزی انقلاب اسلامی ایران 18 سال بیشتر نداشت و 
در آمریکا حضور داشت تا آموزش خلبانی اش را تکمیل کند، دیگر 
ک ایران نیز 19  نتوانست به ایران برگردد و در زمان حمله عراق به خا
ساله بود که در پیامی که با آب و تاب از آن یاد می شود برای حضور 
در نیروی هوایی جمهوری اسلامی ایران برای شرکت در جنگ اعلام 
کرد. متنی که از وی در رسانه ها منتشر شد این بود: »خبری  حضور 
دیگر از قاهره. بنا به گزارش ها، فرزند شاه، شاهزاده رضا پهلوی آمادگی 
خود را برای خدمت در نیروهای مسلح ایران اعلام کرده  است. او در 
پیامی که برای ستادکل قوا فرستاد گفت آماده هستم تا خون و جانم 
را در جنگ با عراق بدهم. رضا که 19 ساله است خلبان آموزش دیده 
در آمریکا است.« اما این همه ماجرا نیست. پهلوی ها با اینکه ژست 
ی کردند ولی طبق اسناد و  میهن پرستی را در ابتدای جنگ خوب باز
یر پهلوی از تدارکاتچی های ویژه  مدارک، بختیار آخرین نخست وز
حمله عراق به ایران بود که نشان می دهد پهلوی جنگ ایران و عراق 
را اتفاق مبارکی برای بازگشت خودش به ایران می دانست. پادکست 
رادیومضمون کاری از گروه پادکست های »همیشه در میان« و روزنامه 
»فرهیختگان« به خوبی به این موضوع اشاره کرده  است که بخش هایی 

از آن را در ادامه می خوانید.

  آرزو می کنم صدام برنده باشد!
ک دفاعی خود   بعد از عملیات نصر و سیل مصنوعی هر دو طرف در لا
فرو رفتند تا مواضع پدافندی شان را تقویت کنند. رضا پهلوی که از همان آغاز 
انقلاب اسلامی با رسانه ها مصاحبه می کرد و می گفت که بالاخره یک روز 
دوباره برمی گردیم و قدرت را دست مان می گیریم در یکی از مصاحبه هایش 
کنون پیش روست  در شش فروردین 60 حرف مهمی زد و گفت خطری که ا
یت نیست، بلکه مساله موجودیت ایران است  مساله سلطنت و جمهور
گذاشته و  کنار  کرد تمام مردم ایران اختلافات خود را  ی  و ابراز امیدوار
 برای عقب راندن عراق متحد شوند. این در حالی است در همین ایام
یم و نه تنها از حمایت  شاپور بختیار اعلام کرد ما با صدام منافع مشترک دار
یم بعث برای ضربه زدن به ایران استفاده کرد بلکه با صدای بلند گفت آرزو  رژ
می کنم صدام در جنگ عراق پیروز شود. یونایتدپرس این مصاحبه شاپور 
بختیار را منعکس می کند و در تشریحش می آورد که بختیار می گوید چون 
ایران الان نه پول دارد و نه نفت و نه از حمایت کشورهای دیگر برخوردار 
ی ندارد و بختیار احتمالا ترجیح داده  است، هیچ امکانی هم برای پیروز
گر مشغول کشتن مردم و اشغال  که برود سمت برنده احتمالی بایستد حتی ا
ی را هم می توانید در  کش باشد و اسناد مکتوب این حمایت و همکار خا
سایت رادیومضمون به نام همیشه در میان و در شبکه های اجتماعی 

رادیومضمون ببینید و بخوانید.

  به ایران حمله کنید؛ ارتش با ماست!
( برای برژینسکی گزارشی  در 11 دسامبر 1979 ترنر )رئیس سازمان سیا در زمان کارتر
می نویسد و لابه لای آن می گوید شاپور بختیار موکدا درخواست ملاقات با یکی از 
افسران سیا را دارد. در همین یادداشت می نویسد که بختیار برای مقابله با آیت الله 
خمینی از ما کمک می خواهد و توقع دارد که ما از همه دولت ها برایش حمایت جذب 
کنیم. ترنر البته به حمایت مستقیم صدام و رژیم بعث از بختیار و ژنرال اویسی)فرمانده 
نیروی زمینی شاه( هم پرداخته و توضیح می دهد شرط صدام این است که بختیار 
از حمله عراق به کویت حمایت کند و بختیار هم وعده داده که مخالفتی با الحاق 
کویت به عراق ندارد. بر مبنای همین گزارش است که کارتر برای برژینسکی یک 
نامه محرمانه می فرستد و می گوید بختیار آدم خطرناکی است چون ممکن است به 
همدستی آمریکا با عراق در مساله کویت اشاره کند. طبق این اسناد صراحتا نوشته 
شده که یکی از عوامل تحریک صدام برای حمله به ایران، بختیار بوده  چون دائم به 
صدام و بقیه می گفت کار آیت الله به یک ماه و یک هفته نمی کشد و ارتش بسیار 
ضعیف شده  است. از طرفی بختیار واقعا خیال می کرد حمایت ارتش را دارد چون 
به خیالش ژنرال اویسی میان ارتشی ها هواداران زیادی دارد و با همین گزارش های 

بی پایه و بی سند صدام را تشویق به حمله به ایران می کرد.
 

  حسابی که صدام روی ارتشی ها باز کرد از کجا بود؟
ارتشبد غلامعلی اویسی، فرمانده نیروی زمینی ارتش شاهنشاهی بود که بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی در پاریس مستقر می شود. اویسی از سوی شاه به عنوان رئیس گروه های 
اپوزیسیون و برانداز معرفی می شود و قرار است همه براندازان از او حمایت کنند. 
اویسی همراه با تیمسارهای ارتش شاهنشاهی و برخی از ارتشی هایی که از ایران رفته 
بودند، رفت وآمدهای زیادی به آمریکا و بغداد داشت و کمک های مالی زیادی هم از 
پهلوی ها، رژیم بعث عراق و برخی دولت ها مانند عربستان سعودی گرفت. اویسی 
از این جهت بسیار مهم است که بختیار به پشتوانه وی و نفوذی که میان ارتشیان 
داخلی و خارجی داشت و اطلاعاتی که از وضعیت نظامی و تسلیحات ایران در 
اختیار صدام می گذاشت، حساب ویژه ای روی شکست جمهوری اسلامی ایران 
باز کرده بود و همین اطلاعات باعث جلب نظر صدام شده بود. گویی که بختیار 
رویاهای صدام را با سند و مدرک زیر گوشش می خواند و او را تشویق به تحقق 
رویاهایش می کرد تا آنجا که »رعدالحمدانی« یکی از فرماندهان مهم ارتش عراق 
درباره این اطمینان می گوید: »اعتماد صدام به ارتشیان ایرانی در خارج بود. بنا بود 
آنان به داخل ایران بروند و با همیاری هم رده های پیشین مخالف و باقی مانده در 
داخل و اعضای جبهه ملی، رژیم انقلابی را سرنگون کنند. این جنگ را به مدت 
چهار تا شش هفته پیش بینی کرده بودیم. ادامه جنگ به مدت هشت سال را هرگز 

نمی توانستیم در ذهن خود تصور کنیم.«
شکست ایران توسط صدام به قدری برای پهلوی چی ها محتمل به نظر می رسید 
که قرار بود بعد از حمله صدام به ایران، وی بخشی از ایران را تصرف کند و آنجا را 
به دست اویسی بسپرد. اویسی هم آنجا را ایران آزاد اعلام کند و ارتشی های دلبسته 
پهلوی را دور هم جمع کند و با کمک آنها نظام جمهوری اسلامی ایران سقوط کند.

 
  ۲ میلیون ایرانی هم مرد، مرد!

شاپور بختیار را می توان پررنگ ترین چهره از حکومت پهلوی دانست که به شکل 
علنی در جنگ ایران و عراق، طرف عراقی ایستاد. مصاحبه وی درباره جنگ ایران 
و عراق به شکل کاملا واضح و روشنی نشان می دهد که پهلوی چی ها ولو به قیمت 
ک کشور حاضر بودند دوباره به  از بین رفتن جوانان و مردم ایران و حتی تجزیه خا

قدرت برگردند و برای همین با اطلاعات بی پایه صدام را تشویق به جنگ علیه ایران 
کردند. بختیار در مصاحبه ای درباره قول عراقی ها به خودش می گوید: »من قولی از 
هیچ کس نمی خواهم ولی منافع مشترکی هست بین افکاری که من دارم و دولت 
عراق. ما هر دو مخالف رژیم خمینی هستیم، به همان دلایلی که از مدت های 
قبل تاکنون من بیان کردم.« همچنین او در یکی از نوارهای صوتی اش که از عراق 
پخش می شد و از فعالیت های رسانه ای رادیویی اش بود، می گوید: »ایران را از پای 
درآورید. عیب ندارد که یک میلیون تا دو میلیون ایرانی بمیرند. ایده آل ما ایده آل 

دیگر و بزرگ تری است.«
در سال 61 و بعد از التهابات منطقه کردستان و حتی برخی غائله های به وجود آمده 
در خوزستان توسط خلق عرب، در بلوچستان نیز متاثر از کردستان، خلق بلوچستان 
نیز سر بیرون می آورد. گروهک ها با تشویق برخی نخبگان بلوچ، متاثر از نگاه چپ، 
آنها را به استقلال خواهی دعوت می کنند. بختیار هم در منطقه بلوچستان فعال 
می شود و تشکل های مسلح آنجا را به وجود می آورد و پول زیادی هم در آن منطقه 
، زیر نظر آیت الله شریعتمداری، در  خرج می کند. کمی بعد خلق مسلمان ایران در تبریز
آذربایجان و قم و تهران شورش دیگری را به وجود می آورند. در تمام شورش های ایجاد 
شده توسط گروهک های چپ، الگوی ثابتی به کار گرفته می شود. آنها به بهانه های 
قومیتی و اختلاف انداختن بین شیعه و سنی، در مناطق مختلف کشور نگرانی به 
وجود می آورند و با مسلح کردن برخی از هواداران به سرکردگی نیروهای ارتشی هواخواه 
رژیم پهلوی، پاسگاه ها یا پادگان های ارتش را تصرف می کنند و سلاح بیشتری به دست 
، مردم شهر را وحشت زده و به ناچار تابع خودشان می کنند.  می آورند و با کشتار کور
ابتدا در شهر شایع می کنند که امام خمینی، رهبر انقلابیون دستور داده اهل سنت را 
از بین ببرند. بعد که پیام امام می رسد و ایشان با علمای آن منطقه دیدار می کنند و 
به وحدت و هوشیاری بزرگان مذهبی یا ایلات و طوایف تاکید می کنند، مشخص 

می شود که موضع امام خلاف گفته های گروهک ها بوده  است.
 

  از افشای اطلاعات تا دزدی تسلیحات نظامی
طبق اسناد به جا مانده از سفارت آمریکا و حتی سندهایی که بعد از جنگ تحمیلی 
رو شد یا حتی اعترافات و مستندهایی که ساخته شد، برخی از مقامات پهلوی 
حتی ارتش شاهنشاهی و روسای ساواک بعد از فرار از ایران به بغداد رفتند و برای 
نشان دادن برادری خود به رژیم بعث اطلاعات نظامی ایران را در اختیار دولت وقت 
عراق قرار می دادند. سرتیپ حمید شیرازی و سرهنگ هاشم کام بخش در سال 58 
با نفوذی که در نیروهای مسلح ایران داشتند اطلاعات نیروهای دریایی، هوایی و 
حتی اطلاعاتی از توانایی ها و مهارت های فرماندهان و خلبانانی را که به دست آورده 
بودند را دراختیار سرویس های جاسوسی آمریکایی قرار می دادند تا علیه جمهوری 
اسلامی ایران در حمله احتمالی استفاده شود. آنقدر که روزنامه نیویورک تایمز بعد از 
جنگ تحمیلی نوشت: »ژنرال های ایرانی که از ایران فرار کردند اطلاعات جنگی را 

در اختیار عراقی ها قرار داده اند.«
در یکی از علنی ترین رفتارهای ضدایرانی توسط خانواده پهلوی می توان به ربودن 
دو ناوچه موشک انداز ایران توسط شهریار شفیق، فرزند اشرف پهلوی اشاره کرد. آنها 
پیش خودشان پیش بینی کرده بودند این اقدام می تواند جزیره کیش را از حکومت 
جمهوری اسلامی گرفته و رضا پهلوی را در آن مستقر کند. همه داده های داده شده 
به خوبی بیانگر این است که پهلوی نه تنها مخالفتی با جنگ ایران و عراق نداشت 
بلکه حتی در آرزوی شکست ایران بود تا شاید بتواند دوباره سلطنت از دست رفته 
خود را به دست بیاورد. رویایی که هنوز بعد از گذشت بیش از چهل و چندسال با 

اطلاعاتی به همان اندازه بی پایه در پی تحقق آن است. 

ممکن است در هر خانواده ایرانی دست کم یک نفر پیدا شود که ملکی را خریده باشد 
که آن ملک پیش از او به چند نفر دیگر فروخته شده است. حتی گاهی شنیده ایم 
که مستاجر یک خانه بدون اجازه صاحب خانه ملکی را به یک یا چند نفر فروخته 
و سپس گریخته است. این مساله حجم عظیمی از پرونده های حقوقی مرتبط به 
دعاوی ملکی را روی دست قوه قضائیه گذاشته که شکل گیری همه آنها ریشه در 
معاملات غیررسمی مبتنی بر اسناد عادی یا همان قولنامه ها دارد. دعاوی حقوقی 
شکل گرفته بر سر اسناد عادی علاوه بر اینکه چالش بزرگی برای خود طرفین دعوا 
محسوب می شود با اشغال کردن بخش زیادی از ظرفیت اجرایی قوه قضائیه روند 
رسیدگی به سایر پرونده ها را نیز فرسایشی کرده و تمام افرادی که گذرشان به قوه 
قضائیه می خورد را دچار معطلی های بی مورد و اعصاب خردکن می کند. چه بسیار 
افرادی که چندین ماه را در بازداشت گذرانده اند تا یک قاضی فرصت بررسی پرونده 
آنها را پیدا کند. قاضی که اگر درگیر انبوهی از پرونده های مرتبط با معاملات مبتنی بر 
اسناد غیررسمی نمی بود حتما پرونده های قضایی دیگر را سریع تر تعیین تکلیف 
کرده و مانع از شکل گیری تلقی ناعدالتی در ذهن بسیاری از مراجعان به دستگاه 
قضا می شد. تبدیل شدن اسناد عادی به یک ابرچالش در نظام قضایی این الزام 

را به وجود آورده که هرچه سریع تر تصمیمی جدی برای رهایی از آن اتخاذ شود. 

    مسیر اصلاح بدون هیچ گونه اطلاع ثانوی مسدود است
»الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول« عنوان طرحی است که سال 95 با 
هدف پایان بخشیدن به چالش های حقوقی ناشی از معاملات غیررسمی تهیه و چهار 
سال بعد یعنی در سال 99 در مجلس شورای اسلامی تصویب شد و همان سال نیز 
برای بار اول با ایراد شورای نگهبان به مجلس بازگشت داده شد. این اتفاق چهار بار 
دیگر  تکرار شد تا بعد از پنج بار رفت وآمد طرح بین مجلس و شورای نگهبان درنهایت 
به دلیل تامین نشدن نظر شورای نگهبان و اصرار مجلس بر مصوبه خود، مجمع 
تشخیص موظف به تصمیم گیری درخصوص این مصوبه شود. آذرماه سال گذشته و 
پیش از آنکه طرح »الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول« به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام فرستاده شود، محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه در دیدار با قضات و 
کارکنان دستگاه قضایی استان گلستان با اشاره به مشکلات و معضلاتی که از ناحیه 
اعتبار داشتن اسناد عادی متوجه قوه قضائیه و مردم می شود، گفت: »ما در دستگاه 
قضایی مجدانه به دنبال اعتباربخشی به اسناد رسمی و رفع اعتبار از اسناد عادی 
هستیم.« پافشاری شورای نگهبان بر رد مصوبه مجلس باعث شد تا محسنی اژه ای 
پیشنهاد ورود مجمع تشخیص مصلحت نظام به دعوای شکل گرفته را مطرح کند؛ 
پیشنهادی که رئیس دستگاه قضا در دیدار آذرماه خود با کارکنان دستگاه قضا در 
گلستان آن را این گونه تشریح کرد: »ما اعلام کردیم که اگر شورای نگهبان نیز رفع اعتبار 
از اسناد عادی را خلاف شرع قلمداد کند، مجلس مصوبه ای در راستای زدودن اعتبار 
از اسناد عادی ارائه دهد و این موضوع برای اتخاذ تصمیم نهایی به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام برود.« در ادامه رهبر انقلاب نیز ششم تیرماه در دیدار با رئیس و کارکنان 
قوه قضائیه در نکته ای مهم، معاملات غیر رسمی اموال غیر منقول را از منشأ های بزرگ 
فساد خواندند و تاکید کردند: »باید از این گونه معاملات سلب اعتبار شود و اگر هم 
از دیدگاه شورای نگهبان به مصوبه مجلس ایرادی هست، مصلحت قطعی کشور و 
نظام، تصویب نهایی این قانون است.« نهایتا این مصوبه به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام فرستاده شد تا دعوای مجلس و شورای نگهبان در آنجا تعیین تکلیف شود. 

    مجمع تشخیص و تعللی غیر قابل توجیه
کید رهبر انقلاب بر لزوم اعتبارزدایی از معاملات غیر رسمی اموال  سه ماه از تا
غیر منقول گذشته است. با این وجود عدم اراده برای عمل به این توصیه رهبر 
انقلاب باعث شده رئیس کمیسیون قضایی مجلس در آنتن زنده تلویزیون از تعلل 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در بررسی طرح »الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول« این گونه گلایه کند: »چرا بعد از دستور رهبر انقلاب، هنوز مصوبه 
بی اعتبارشدن قولنامه ها معطل مانده؟« اعتراض به تعلل مجمع تشخیص مصلحت 
نظام از جانب غضنفرآبادی به عنوان یکی از حاضران در جلسات کمیسیون حقوقی 
و قضایی این نهاد نشان از این امر دارد که مجمع در سه ماه گذشته اقدام شاخصی 
در عمل به نظر رهبر انقلاب نداشته است. با مرور اخبار بارگذاری شده در سایت 
مجمع نیز این بی عملی مسجل می شود. مطابق اخبار منتشر شده در این سایت 
در سه ماه گذشته هیچ جلسه ای برای بررسی طرح »الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول« در صحن و همچنین در هیات عالی نظارت برگزار نشده و اقدامات 
مجمع در این باره صرفا در برگزاری دو جلسه بررسی، آن هم در سطح کمیسیون 
حقوقی و قضایی خلاصه می شود که این دو جلسه  یک ماه پیش برگزار شده است. 

    تکرار تلخ مصلحت
رئیس کمیسیون قضایی مجلس در ادامه گفت وگوی تلویزیونی خود متنی را خواند 
که نشان از تاکید مجدد رهبر انقلاب بر تصویب قانون مجلس داشت. در بند سوم 
این متن که غضنفرآبادی انتساب آن به رهبری را قابل بررسی دانست، آمده است: »اگر 
مجمع تشخیص مصلحت، مصلحت یقینی مورد نظر حقیر را تصدیق نمی کند، 
به تشخیص خود عمل کند.« در این متن که به گفته غضنفرآبادی پاسخی به 
نامه نگاری های اعضای مجمع با رهبر انقلاب است، ایشان تصویب طرح »الزام به 
ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول« را مصلحت یقینی مورد نظر خود توصیف 
کرده اما با این وجود به مجمع این اختیار را داده است که به تشخیص خود عمل 
کند. تشخیصی که احتمالا متضاد با نظر رهبری بوده و علت تعلل در بررسی طرح 
را نیز احتمالا باید در همین تضاد جست وجو کرد. تنها یک روز از صحبت های 
غضنفرآبادی نگذشته بود که دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب نسبت به هرگونه 
نقل قول غیر مستند از ایشان واکنش نشان داد و در خبری که در سایت دفتر منتشر 
شد، نوشت: »نقل قول هر مطلبی از رهبر انقلاب اسلامی )تحت عنوان شنیده شده 
( در فضای مجازی بدون آنکه مستند به سند متقن باشد  یا به شیوه های دیگر
، سخنان و دیدگاه های رهبر انقلاب  فاقد اعتبار است. مرجع رسمی انتشار اخبار

اسلامی، پایگاه اطلاع رسانی روابط عمومی دفتر مقام معظم رهبری و دفتر حفظ و 
نشر آثار رهبر انقلاب است.«

    مهم ترین عواید طرح 
جمع شدن بساط کلاهبرداری و پولشویی: معاملات غیررسمی از آنجایی  که قابل رصد نیست فرصت خوبی برای فعالیت کلاهبرداران محسوب ۱
می شود چراکه می توانند از عدم اطلاع افراد نسبت به هویت مالکان اصلی اموال 
غیرمنقول بهره برده و یک معامله کاذب و غیرواقعی را رقم بزنند. معاملات غیر رسمی 
اموال غیر منقول همچنین یکی از مسیرهای راحت پولشویی برای گم کردن رد پول های 
کثیف محسوب می شود؛ لذا مهم ترین اثر ابطال معاملات غیررسمی و الزام به ثبت 

رسمی معاملات، جمع شدن بسترهای فسادخیز محسوب می شود. 
هدفمند شدن سازوکارهای مالیاتی: غیرقابل ردیابی بودن معاملات  یابی دارایی های افراد را سلب کرده و اخذ ۲ غیر رسمی امکان ارز
ک  مالیات از آنها را غیر ممکن می کند حال آنکه در یک اقتصاد تورمی بازار املا
غیرمنقول همواره برای افزایش سرمایه جذاب محسوب می شود درنتیجه عدم 
ک غیرمنقول را از کالای مصرفی به کالای سرمایه ای تبدیل  وضع مالیات، املا
کرده و دست مصرف کننده را از ملک مور نیاز خود کوتاه می کند. اولین گام در 
ک است که تحقق  وضع مالیات های هدفمند شناسایی دقیق صاحبان املا
آن جز با رسمیت یافتن معاملات اموال غیرمنقول میسر نیست. در همین رابطه 
خردادماه امسال خاندوزی، وزیر اقتصاد نیز در نامه ای به مجمع تشخیص 
یب نشدن طرح  که »تصو کرد  کید  یب این طرح تا یع در تصو به منظور تسر
اعتبارزدایی از قولنامه ها، اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی و مصوبه 
مالیات بر سوداگری را که شورای نگهبان در حال بررسی آن است، با مشکل 
مواجه خواهد کرد؛ چون وقتی اسناد عادی معتبر باشند دو طرف معاملات 

ملکی خریدوفروش خود را بدون ثبت در جایی انجام می دهند.« 
برداشته شدن بار سنگین پرونده های ملکی از روی دوش قوه قضائیه:  سبک تر شدن کار قوه قضائیه دیگر دستاورد مهم طرح »الزام به ثبت ۳
رسمی معاملات اموال غیرمنقول« محسوب می شود که باعث می شود قوه از فرصت 
به وجود آمده برای تسریع در روند رسیدگی به سایر پرونده ها استفاده کند. این فرصت 
همچنین باعث می شود تا قضات با دقت بیشتری سایر پرونده ها را مورد بررسی قرار 

داده و طعم شیرین تری از عدالت را به کام جامعه بچشانند. 
اثبات حق مالکیت: یکی از آثار مخرب اعتباردهی به اسناد عادی در  معاملات اموال غیرمنقول، تزلزل حقوق مالکیت است. با توجه به اعتبار ۴
اسناد عادی مربوط به اموال غیرمنقول، همواره این خطر وجود دارد که افرادی با در 
دست داشتن سند عادی درخصوص یک ملک یا زمین، ادعایی مطرح کرده و 
موجب ابطال سند مالکیت و زوال مالکیت دارنده سند رسمی شوند. این خطر 
موجب عدم استحکام مالکیت اشخاص و دولت است؛ زیرا ادعای اشخاص 
ک و اراضی محدودیت و پایانی ندارد و درهرحال قابل طرح در  ثالث نسبت به املا
محاکم است. باید توجه داشت تزلزل حقوق مالکیت علاوه بر بی اعتمادی مردم 

نسبت به دستگاه حکمرانی و ایجاد نارضایتی عمومی، سبب فقدان امنیت 
سرمایه گذاری نیز خواهد شد؛ زیرا سرمایه گذار در پی یک محیط امن برای احداث 
کارخانه، کارگاه یا ایجاد بنا برای شرکت خود است و امکان معارضه اشخاص ثالث 
و ادعای مالکیت از جانب آنها، هرگونه سرمایه گذاری را دچار مخاطره کرده و امکان 
سرمایه گذاری امن و سودده را از میان می برد. به ویژه در سرمایه گذاری های کلان که 
مستلزم خرید چند هکتار از اراضی برای احداث کارخانه ها و زمین های کشاورزی 
است، سرمایه گذار باید از عدم امکان طرح ادعا و معارضه مطمئن شود و سپس 
سرمایه خود را در این مسیر قرار دهد که این امر به دلیل تزلزل در اعتبار مالکیت 
رسمی، میسر نیست. لذا ابطال اسناد عادی می تواند منجر به اثبات حق مالکیت 

شده و امنیت سرمایه گذاری را بالا ببرد.
مسدود شدن مسیر تملک غیرمجاز اراضی توسط اتباع بیگانه: اعتبار اسناد  عادی موجب می شود که اتباع بیگانه بدون رعایت قوانین و مقررات ۵
ک، اقدام به تملک اراضی در کشور کنند. این اقدام  مربوط به مالکیت بر اراضی و املا
به آنها امکان اجاره ملک به دیگران یا انتقال بعدی به سایر اتباع بیگانه را نیز خواهد 
داد. تملک اموال غیرمنقول توسط اتباع بیگانه بدون نظارت و دخالت حاکمیت و 
طی مراحل قانونی موجب به مخاطره افتادن امنیت کشور شده و زمینه را برای مداخله 
و ورود برخی دولت های متخاصم فراهم می کند که جلوگیری از این سوءاستفاده ها 

در گرو اعتبارزدایی از اسناد عادی است. 
تغییر کاربری غیرمجاز اراضی زراعی و باغی غیرممکن می شود: تغییر  غیرمجاز کاربری اراضی زراعی و باغ ها و تبدیل آنها به ویلا و منازل ۶
مسکونی امنیت غذایی مردم را دچار مخاطره کرده و در درازمدت منجر به نابودی 
کشاورزی و وابستگی کشور در اقلام غذایی پرمصرف و حیاتی خواهد شد. یکی از 
بسترهای تغییر کاربری غیرمجاز اعتبار اسناد عادی است زیرا درصورت تفکیک و 
، صدور سند رسمی مالکیت غیرممکن است اما اعتبار سند  تغییر کاربری غیرمجاز
عادی موجب می شود مالکان اراضی به سادگی نسبت به تغییر کاربری اراضی خود 
و تفکیک و انتقال آن به غیر اقدام کنند. در این گونه موارد خریدار مرتکب جرم تغییر 
کاربری نشده و برخورد سخت مانند تخریب نیز با این گونه خریداران تبعات اجتماعی 
و امنیتی خواهد داشت. اما با بی اعتبار شدن اسناد عادی، ملکی که به صورت 
عادی تقسیم شده و به چند نفر فروخته شده است، قابلیت معامله رسمی ندارد و 
با توجه به عدم اعتبار معامله عادی، عملا تغییر کاربری اراضی زراعی و باغی غیرممکن 

خواهد شد. 
: اعتبار سند  عادی موجب می شود تا برخی از سودجویان پس از انتقال ملک غیرمنقول ۷ اعتباربخشی به اسناد رهنی بانک ها و موسسات مالی و اعتبار
، مبادرت به اخذ تسهیلات از شبکه بانکی کرده و بانک نیز  با سند عادی به غیر
بدون اطلاع از اینکه مال غیرمنقول قبلا به فروش رسیده، مبادرت به تنظیم سند رهنی 
، با توجه  و قرار دادن ملک در رهن خود می کند؛ اما بعدا با طرح دعوی ازسوی خریدار
به اعتبار اسناد عادی، دادگاه حکم بر ابطال سند رهنی صادر کرده و بانک ها برای 

وصول مطالبات خود دچار مشکل خواهند شد.
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استفاده از تکنولوژی های روز دنیا  کیفیت 
برگزاری بازی های آسیایی 2022 را ارتقا داد 

1۰فناوری
مسابقاتآسیایی
سبزوهوشمند

   برخی از مهم ترین چالش های اجرا
ک و اراضی بدون سند رسمی در کشور را حدود 10 میلیون عنوان کرده اند. این مساله را می توان یکی از مهم ترین  برخی منابع تعداد املا
موانع برای اجرای طرح »الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول« دانست چراکه از طرفی امکان هرگونه معامله را از صاحبان آنها 
سلب کرده و از سوی دیگر سنددار کردن آنها با چالش های اساسی مواجه است. کافی نبودن دفاتر اسناد رسمی ازجمله مهم ترین 
این چالش هاست که درصورت عدم رفع آن، تصویب طرح جدید فرآیند فروش را برای صاحبان غیررسمی این 10 میلیون ملک طولانی 
ک دیگر چالشی  و فرسایشی می کند؛ امری که حاصلی جز نارضایتی در پی ندارد. علاوه بر این بالا بودن هزینه های سنددار کردن املا
ک سوق  است که رغبت افراد برای رسمیت بخشیدن به مالکیت خود را کاهش داده و آنها را به سمت معامله از طریق دفاتر املا
می دهد. لذا در راستای اجرای هرچه بهتر این طرح، کاهش هزینه های ثبتی و همچنین افزایش تعداد دفاتر اسناد رسمی باید جزء 

ک کشور قرار گیرد. اولویت های فوری سازمان ثبت اسناد و املا
   شرحی بر طرح الزام به تنظیم سند رسمی

در این طرح فرآیندی طراحی شده است که کلیه اسناد عادی که قبل از لازم الاجرا شدن این قانون ایجاد شده است پالایش شده و با 
رعایت قوانین و مقررات مربوط به سند رسمی تبدیل شوند. در این راستا کلیه موانع غیرضرور صدور سند برای اراضی فاقد سند رسمی 
برداشته شده است. همچنین تنظیم سند رسمی برای انتقال اموال غیرمنقول پس از گذشت مواعدی که در این قانون مشخص شده 
الزامی شده است. در این راستا اولا تنظیم سند رسمی برای انتقال اموال غیرمنقول تسهیل و موانع آن برداشته شده است. ثانیا امکان 
تنظیم سند رسمی انتقال آن دسته از اموال غیرمنقول که هنوز سند رسمی برای آنها صادر نشده لکن در سامانه ای که به این منظور 
طراحی شده درج شده و در فرآیند صدور سند قرار گرفته، فراهم شده است. برای تحقق این اهداف، در مصوبه مجلس، همزمان با 
زوال اعتبار معاملات عادی، تنظیم سند رسمی معاملات اموال غیرمنقول نیز تسهیل و از هزینه ها، مراحل و زمان لازم برای آن کاسته 
ک با دفاتر اسناد رسمی و ارائه پاسخ استعلامات لازم به صورت آنی و  شده است. همچنین تنظیم ارتباط بنگاه های معاملات املا
لحظه ای ازسوی دستگاه های دولتی مسئول در مواد مختلف مصوبه پیش بینی شده تا امکان تنظیم سند رسمی معامله به صورت 
آنی و در یک روز فراهم شود. علاوه بر این برای آن دسته از معاملات که تا قبل از لازم الاجرا شدن مصوبه به صورت عادی انجام شده اند، 
در ماده 10 سامانه ای در نظر گرفته شده تا هم اشخاص ذی نفع طی دوران گذار بتوانند با بارگذاری اسناد و ادعاهای خود در سامانه 
ک کشور بتواند با اطلاع از ادعاهای موجود درخصوص هر  ، حقوق خود را محفوظ نگاه دارند و هم سازمان ثبت اسناد و املا مذکور
ملک، نسبت به ارائه پاسخ صحیح در استعلامات خود به طرفین معاملات اقدام کند. همچنین اخذ سند مالکیت تسهیل شده و 
بسیاری از موانع موجود در اخذ سند رسمی در مصوبه مجلس برداشته شده اند. به عنوان نمونه درخصوص آن دسته از اراضی کشاورزی 
که به دلیل تفکیک و خرد شدن در سنوات گذشته، هم اکنون مساحت آنها پایین تر از حدنصاب فنی-اقتصادی بوده و امکان صدور 
سند مالکیت ندارند و به این علت، معاملات آنها با سند عادی انجام می شود نیز امکان صدور سند مالکیت پیش بینی شده و 
به این ترتیب امکان معامله رسمی اراضی کشاورزی نیز فراهم شده است. همچنین تنظیم رسمی قرارداد پیش فروش در مقایسه با 
وضعیت کنونی بسیار تسهیل شده است. لذا بررسی های انجام شده حاکی از این است که درصورت تصویب نهایی و اجرای طرح، 
ساماندهی معاملات به نحو صحیح و اصولی انجام شده و حجم گسترده ای از دعاوی ملکی، جرایم و پرونده های قضایی کاهش 
: 1. ساماندهی  خواهند یافت و این امر موجب استحکام مالکیت اشخاص و دولت می  شود. درواقع نقاط قوت مصوبه فوق عبارتند از
و تعیین تکلیف اسناد عادی موجود تا قبل از لازم الاجرا شدن این قانون 2. تعیین دوره گذار از معاملات عادی به معاملات رسمی 3. 
ک با دفاتر اسناد رسمی با توجه به جایگاه قانونی آنها 4. الزام دستگاه های دولتی به ارائه پاسخ آنی به  تنظیم روابط بنگاه  های املا
استعلامات از طریق سامانه الکترونیک 5. الزام مراجع قضایی به درج آرای مرتبط با اموال غیرمنقول در سامانه ثبت رسمی 6. اعلام 
ک  عدم اعتبار معاملات غیررسمی پس از گذشت مهلت های مقرر در این قانون 7. تسهیل صدور سند مالکیت برای اراضی و املا
فاقد سند مالکیت رسمی 8. تسهیل تنظیم سند رسمی قراردادهای مربوط به اموال غیرمنقول در دفاتر اسناد رسمی 9. ایجاد بانک 
جامع اطلاعات اموال غیرمنقول کشور 10. تثبیت مالکیت اشخاص بر اموال غیرمنقول و عدم امکان ابطال اسناد رسمی به استناد 

اسناد عادی تنظیمی قبلی پس از گذشت مواعد مندرج در طرح.
   مجمع تشخیص مصلحت یا دست انداز تحقق مصلحت

اینکه یک دستگاه تصمیم گیر در مواردی دچار اشتباه شود امری بدیهی و غیرقابل اجتناب است اما اگر موارد این اشتباهات زیاد 
شده و هیچ مشورتی نیز برای اصلاح رویه پذیرفته نشود امری کاملا مذموم است. مجمع تشخیص مصلحت نظام در چندماه اخیر 
تصمیمات بحث برانگیزی اتخاذ کرده و باعث شده انتقادات زیادی درمورد عملکرد این نهاد شکل بگیرد. مخالفت با طرح واردات 
خودروهای کارکرده در شرایطی که تنظیم بازار نیاز به تصویب آن دارد یا مخالفت با طرح تناسبی شدن انتخابات در شرایطی که این 
طرح به افزایش مشارکت و بالاتر رفتن عیار نمایندگان انتخاب شده کمک می کند، نمونه های از اقدامات مجمع است که کمتر 
استدلال منطقی ای برای آنها توسط اعضای مجمع ارائه شده است. شاید بشود این تصمیمات را با استناد به دفاعیه رئیس مجمع 
این گونه توجیه کرد: »اینکه کار هیات عالی نظارت ممکن است دارای نقص باشد طبیعی است، در کار هر نهاد دیگری هم نقص 
وجود دارد. حتی اینکه یک نماینده بگوید من نظرات مجمع یا هیات عالی نظارت را قبول ندارم، اشکالی ندارد.« اما تعلل و مخالفت 
مجمع در بررسی طرح »الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول« در شرایطی که رهبر انقلاب تصویب آن را مصلحتی ضروری 

توصیف کرده اند به هیچ عنوان توجیه پذیر نیست.

رئیس دانشگاه آزاد واحد ورامین-پیشوا در گفت وگو با »فرهیختگان« :

سرایواحدورامینمیزبان۲۰شرکتدانشبنیانمیشود

توسعه فناوری و نوآوری در کشور دارای اهمیت بسیاری است و دانشگاه 
آزاد با ایجاد ســـراهای نوآوری در حوزه های مختلف قدم های بزرگی در 
این راستا برداشته است. درواقع این دانشگاه همواره سعی داشته مجوز 
سرای های نوآوری را باتوجه به پتانسیل های هر استان صادر کند. بنابراین 
مجوز سرای فناوری های نوین در تولید پروتئین سالم حیوانی را به دلیل 
وجود ظرفیت های مناسب در پرورش دام و طیور و کاشت محصولات 
کشاورزی در ورامین و همچنین قابلیت بالای این واحد دانشگاهی در 
یرســـاخت های دامی، طیور و آبزیان به واحد ورامین-پیشوا داده  حوزه ز
شد. باتوجه به اینکه این سرا به تازگی راه اندازی شده است گفت وگویی 
با کیان پهلوان افشـــاری رئیس دانشـــگاه آزاد واحد ورامین-پیشوا درباره 
جزئیـــات اهـــداف و برنامه های آتی ســـرای فناوری هـــای نوین در تولید 

پروتئین سالم داشته ایم، که در ادامه می خوانید. 

رئیس دانشـــگاه آزاد واحد ورامین-پیشـــوا در گفت وگو با »فرهیختگان« بیان 
کـــرد: »منطقـــه  ورامیـــن به  دلیل  موقعیت  جغرافیایی  ویژه و در اختیار داشـــتن  
منابع  آبی  زیرزمینی و سطحی، جزء مساعدترین  مناطق  برای  کشت ، پرورش 
ی ، باغی ، دام و طیور در اســـتان تهران و در تولید  و تولید محصولات کشـــاورز
تعدادی  از محصولات بخش  کشاورزی  و دامی  دارای  رتبه  برتر در سطح استان 
ی ، آب  است . همچنین  این  منطقه در بخش  صنایع  وابسته  به  بخش  کشاورز
و علوم دامی  نیز یکی  از موفق ترین  مناطق اســـتان تهران محســـوب می شـــود.« 
ی  ی در ادامه اظهار کرد: »وجود زیرساخت های مناسب مرتبط با سرای نوآور و
کز تحقیقاتی  و  ی های نوین و تولید پروتئین سالم، دسترسی  راحت به  مرا فناور
، شنزار و پیشوا، قرار  صنعتی ، مجاورت با شهرک صنعتی  عباس آباد، چرم شهر
گرفتن در مرکز تولید دام و طیور استان تهران، دسترسی  مناسب  به  مسیر های 
بـــری ، پایانه  های  ، پایانه  بار تـــی  ماننـــد مبـــادی  ورودی  و خروجی  شـــهر مواصلا
ی از اعضای هیات علمی مجرب با  مســـافری  و ایســـتگاه راه آهن و برخوردار
تخصص های مرتبط با موضوع سرا را می توان ازجمله دلایل اصلی اخذ مجوز 
سرا در واحد ورامین-پیشوا برشمرد.« وی افزود: »همان طور که ذکر شد مهم ترین 
ی های نوین در تولید پروتئین سالم حیوانی  پتانسیل های مرتبط با سرای فناور
ی در  ی انســـانی مجرب و متخصص با دانش فنی مرتبط با ســـرای نوآور نیرو
بدنه هیات علمی به ویژه در دانشکده کشاورزی است. همچنین سرای نوآوری 
ی 12 هزار قطعه ای،  ی هزار راســـی، مرغدار واحد ورامین-پیشـــوا دارای گاودار
مزرعـــه پـــرورش ماهی 10 تنی مداربســـته به همراه امکانـــات و تجهیزات لازم و 
آزمایشگاه های مجهز جهت انجام طرح های تحقیقاتی مرتبط با سراست.« 
ی هـــای نوین در  یـــح کـــرد: »مجوز ســـرای فناور ی در ادامـــه تصر پهلوان افشـــار
تولید پروتئین سالم حیوانی توسط شورای مدیریت فعالیت های دانش بنیان 
ی ایده های جدید مبتنی بر  ی  برای پیاده ســـاز دانشـــگاه صادر شـــد. بسترساز
دانش  توســـط  صاحبان ایده و ایجاد زمینه  مناســـب  برای  ظهور و حمایت  از 
خلاقیت  نیروهای  جوان از مهم ترین اهداف راه اندازی این سراست. همچنین 
پذیرش نوآوران و کمک  به  ایجاد، پرورش و بقا فعالیت  نوآورانه  و هدایت  آنها 
به  سمت  فعالیت های  گروهی  و هدایت  نوآوران به  سمت  ثبت  اختراع در این 
سرا دنبال می شود.« او اضافه کرد: »شرکت  در مسابقات علمی  و جشنواره ها 
کز رشد، انجام  و ایجاد تسهیلات برای  ادامه  فعالیت  در قالب  پذیرش در مرا

فعالیت های فناورانه اعضای هیات علمی، دانشجویان و فعالان حوزه تولید 
محصولات پروتئینی به منظور بهبود عملکرد تولید محصولات سالم، انعقاد 
تفاهمنامه هـــا و قـــرارداد با بخش ها و صنایـــع تولیدی مربوط به حوزه فعالیت 
کز توســـط اعضای  ســـرا برای اســـتقرار و کمک به بخش تحقیق و توســـعه مرا
ی های نوین و  ی فناور ی ســـرای نـــوآور هیات علمـــی از دیگـــر اهداف راه انداز

تولید پروتئین سالم است.« 
ی پس از تهیه طرح توجیهی و بیش از 200 ساعت کار کارشناسی و  به گفته و
مطالعاتی که توسط استادان و کارشناسان مجرب واحد ورامین-پیشوا انجام 
ی توانست مجوز فعالیت را از شورای مدیریت فعالیت های  شد، سرای نوآور
دانش بنیان دانشگاه کسب کند که به زودی فعالیت رسمی و عملیاتی خود 

را آغاز خواهد کرد. 
ی با اشـــاره به تعداد اســـاتید و اعضای هیات علمی  که در سرا  پهلوان افشـــار
ی  مشـــغول به فعالیت هســـتند، اظهار کرد: »به طور کلی استفاده بهینه از نیرو
انسانی ماهر و توانمند از مهم ترین  مولفه های موفقیت، استفاده بهینه از نیروی  
ی نیز  می توان از خدمات و  انسانی  ماهر و توانمند است. در سرای های  نوآور
تجربیات ارزنده اعضای  هیات علمی  و اساتید بهره مند شد. به همین منظور 
ی بخشـــی از  قرار اســـت در یک زمان بندی پنج ســـاله فعالیت در ســـرای نوآور
موظفی اعضای هیات علمی محسوب شود. همچنین از ظرفیت طرح پویش 

دانشجویان در این سرا بهره مند خواهیم شد.« 
ی های نوین و تولید پروتئین سالم  ی فناور ی در ادامه گفت: »در سرای نوآور و
واحد ورامین به ترتیب در سال اول فعالیت سرا 15، در سال دوم 25، در سال 
سوم 35، در سال چهارم 45 و در سال پنجم 55 استاد عضو هیات علمی در 
ســـرا مشـــغول فعالیت های پژوهشی و فناورانه خواهند شد. « رئیس دانشگاه 
ی  آزاد اسلامی واحد ورامین-پیشوا با اشاره به برنامه های پیش رو سرای نوآور
ی های نوین و تولید پروتئین ســـالم تشـــریح کرد: »پذیرش صاحبان ایده  فناور
ی ایده از طریق  ارائه  خدمات و مشـــاوره های   و هدایـــت  آنهـــا برای  پیاده ســـاز
ی واحد ورامین-پیشواست.  مورد نیاز یکی از مهم ترین برنامه های سرای نوآور
همچنین کمک  به  ایجاد، پرورش و بقای فعالیت  نوآورانه  در حوزه دام، طیور 
ی  کســـب وکارهای  دانشـــی  از  یـــان و تشـــویق  و ترغیـــب  نوآوران به  راه انداز و آبز
برنامه هایی است که در این سرا دنبال خواهیم کرد.« وی اظهار کرد: »همچنین 
کز رشد واحدهای   ایجاد تسهیلات برای  ادامه  فعالیت  در قالب  پذیرش در مرا

فنـــاور و تـــلاش بـــرای  فراهـــم  آوردن حمایت های  قانونی  بـــرای حفظ  حقوق 
یم. درضمن از صاحبان ایده  مالکیـــت  فکری  را در دســـتورکارمان دار

ی افزود:  در راســـتای  کاربردی  کردن ایده ها حمایت خواهیم کرد.« و
کز تحت پوشش سرا،  »کمک به بهبود محصولات تولیدشده در مرا
کز تحت  یابی محصولات تولیدشـــده در مرا ی و بازار ی ســـاز تجار

پوشـــش سرا، هدایت ایده ها و محصولات تولیدشده 
به سوی محصولات کاربردی و قابل فروش از دیگر 

برنامه های مشخص شـــده سرا درخصوص تامین 
ی  پروتئین ســـالم حیوانی اســـت.« پهلوان افشار

در پاســـخ بـــه ســـوالی مبنی براینکـــه آیـــا واحد 
ورامین-پیشـــوا، مرکز رشـــد مرتبط با ســـرای 

تولیـــد پروتئین های ســـالم حیوانی را دارد؟ 
گفـــت: »بلـــه. مرکز رشـــد مســـتقر در واحد 
ورامین-پیشوا درحال حاضر دارای هشت 

هسته فناور فعال است. این هسته ها در زمینه تولید نانو اسید فولیک و نانو 
یتامین ســـی، تولید محیط کشـــت بافت نشـــای گل مارانتا، تولید هپارین،  و
یابـــی و بازرگانی، تولید  ک، تولید نانو کیتوزان، بازار تولیـــد نانـــو جاذب آمونیـــا
دســـتگاه ازن بـــرای مزارع پـــرورش ماهی، تولید درام فیلتر مـــزارع پروش ماهی 

درحال پژوهش و انجام فعالیت های فناورانه هستند.« 
ی 20 شـــرکت دانش بنیان در  ی افـــزود: »طـــی یـــک برنامه پنج ســـاله، راه انداز و
ی ورامین-پیشـــوا پیش بینی شـــده اســـت.« رئیس دانشگاه آزاد  ســـرای نوآور
ی های نوین  ی فناور واحد ورامین- پیشوا با اشاره به محصولات سرای نوآور
در تولید پروتئین های حیوانی ســـالم بیان کرد: »با توجه به اینکه ســـرای های 
ی های  ی به طور کاملا تخصصی فعالیت می کنند، دســـتیابی به فناور نـــوآور
نوین در تولید پروتئین های حیوانی ســـالم و محصولات مرتبط با دام طیور و 
آبزیان از اهداف مهم این سراست. بنابراین محصولات فناورانه مانند گوشت 
یـــان و فرآورده هـــای پروتئینی مرتبـــط و جیره های غذایی دام  ، طیـــور و آبز گاو
ی از جمله محصولات  یـــان با بهره مندی از روش های نوین فنـــاور طیـــور و آبز
ی افزود: »با توجه  به  امکانات سرا می توان  تولیدی سرا در آینده خواهند بود.« و
ی  محصـــولات حاصل  از ایده های  ی ســـاز در راســـتای پرورش، تولید و تجار
ی  برنامه ریزی  و حرکت  کرد. ایـــن برنامه ها عبارتند  مختلـــف در ســـرای  نـــوآور
از تولیـــد غذای بالانس شـــده آبزیان، روش های افزایـــش تولید ماهی در واحد 
ســـطح و اســـتفاده از مکمل در افزایش رشـــد و مقاومت بدن ماهی.« رئیس 
دانشـــگاه آزاد واحد ورامین- پیشـــوا بیان کرد: »همچنین اصلاح نژاد و تولید 
ک  تخم چشـــم زده ماهی، مکانیزاســـیون مزارع پرورش ماهی، کاهش اثر آمونیا
ی های ماهی، تولید نانو  کسن در کنترل بیمار در مزارع پرورش ماهی، تولید وا
ک در استخرهای مداربسته ماهی، تولید انکوباتورهای  جاذب حذف آمونیا
یقی تخم ماهی، تولید مواد ضدعفونی استاندارد و  کســـیژن تزر بهینه شـــده با ا
مجـــاز مـــزارع پرورش ماهی از دیگر برنامه ها خواهد بود. البته تولید درام فیلتر 
دومحوره جهت حذف موارد معلق مزارع پرورش مداربسته، اصلاح نژاد و تولید 
ی گوشتی و شـــیری، به دست آوردن  گاوهای گوشـــتی، مکانیزاســـیون گاودار
ی گوشتی  ی های گوشـــتی و شـــیری، مکانیزاسیون مرغدار جیره بهینه گاودار
و تخم گذار و روش های افزایش تولید در مرغ گوشتی نیز از دیگر برنامه هایمان 
ی پایلوت صنایع  ی در ادامه گفت: »همچنین فعال ساز است.« پهلوان افشار
غذایی، تولید غذای رنگدانه ای جهت استفاده در مزارع پرورش ماهی، تعمیر 
ی تجهیزات آزمایشـــگاهی، تولید برنامه های محتوایی- آموزشـــی  و نگهـــدار
لای رنگین کمان، تولید برنامه های محتوایی-  نوین پرورش ماهی قزل آ
آموزشی نوین پرورش گاو شیری، تولید برنامه های محتوایی- آموزشی 
نوین پرورش گاو گوشـــتی، تولید برنامه های محتوایی- آموزشی نوین 
، تولیـــد برنامه های محتوایی- آموزشـــی نوین  پـــرورش مرغ تخم گـــذار
پرورش مرغ گوشـــتی، اصلاح نژاد گاوهای شـــیری، بهبود 
تغذیه گاوهای گوشـــتی جهت افزایش کیفیت لاشه 
و ایمنـــی بدن، بهبود تغذیه دام های شـــیری جهت 
افزایـــش حجم و کیفیت شـــیردهی، حذف عوامل 
ی های  ی زا از طریق مکانیزه کردن مرغدار بیمـــار
صنعتی و تولید غذای کنسانتره برای مصارف 
دام های سنگین از طریق کشت هیدروپونیک 
ی  از دیگـــر تولیـــدات و اقدامات ســـرای نوآور

ورامین-پیشوا خواهند بود.« 

ادامهازصفحه۲ یادداشت

مطهره سادات قاسمی 
خبرنگار گروه دانشگاه 

 »فرهیختگان« از  تغییرات آیین نامه مقررات 
 آموزشی وزارت علوم گزارش می دهد  

عبورازسدآزمون
جامعدکتری
با3شرطجدید
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   افزایش ۱6 ماده به آیین نامه جدید آموزشی
هرچند کلیت آیین نامه جدید تفاوتی با آیین نامه قبلی ندارد اما اضافه شدن 
16 ماده جدید در آیین نامه به نسبت نسخه سال 97 نشان می دهد مولفه های 
جدیـــدی در ایـــن آیین نامه لحاظ شـــده اســـت. یکی از نـــکات مهمی که بد 
نیســـت همین ابتدا به آن اشـــاره شـــود، این اســـت که آیین نامه در دو بخش 
مـــواد عمومـــی و مـــواد اختصاصـــی تدوین شـــده که بخش مـــواد اختصاصی 
شـــامل مقاطع تحصیلی مختلف کاردانی و کارشناســـی، کارشناســـی ارشد 
و دکتـــری می شـــود. تغییـــرات آیین نامـــه را نمی توان تنها به یکـــی از بخش ها 
محـــدود کـــرد؛ بااین حال بیشـــترین تفاوت ها مربوط به بخـــش مواد عمومی و 
ی که در نســـخه ســـال  بخش مواد اختصاصی در مقطع دکتری اســـت. به طور
97 ایـــن آیین نامـــه، در بخش اول پنج ماده جدید اضافه شـــده که بخشـــی از 
آنها همان تبصره هایی آیین نامه گذشته به شمار می روند که با کمی تغییر از 
تبصره به ماده ارتقا پیدا کرده اند. در بخش دکتری با اضافه شدن شش ماده 
جدیـــد کـــه البته چهار مـــاده آن را باید درباره لازم الاجرا بـــودن این آیین نامه از 

... دانست. سال تحصیلی جدید و

   محدودیت تحصیل مجدد رایگان در یک مقطع حذف شد
این آیین نامه با داشـــتن 54 ماده بناســـت از 
سال تحصیلی 1403 -1402 در دانشگاه های 
کشور اجرایی شود. بخش مواد عمومی خود 
شامل 13 ماده می شود. از سه ماده پایانی این 
یم  بخش که در آیین نامه جدید اضافه شده بگذر
بایـــد عنـــوان کـــرد برخی مواد آیین نامـــه قبلی هم با 
تغییـــرات جزئی همراه بوده اند. به طور مثال ماده ســـوم 
همین بخش با لحاظ شـــدن واژه نظام ترمی- واحدی 
به جای نظام واحدی، دستخوش تغییرشده یا به ماده چهارم 
آن تنها واژه رشته های مصوب شورای عالی برنامه ریزی آموزشی 
اضافـــه شـــده اســـت. تغییـــر اصلی را بایـــد به ماده پنـــج آن مرتبط 
که به نســـبت همین ماده در آیین نامه قبلی به صورت  دانســـت؛ چرا
کامـــل تغییـــر کـــرده و با حذف ماده پنج نســـخه قبلی در نســـخه جدید 
کیدشـــده کـــه ارائـــه تمامـــی دروس در هر دوره و رشـــته با رعایـــت پیش نیاز  تا
برای هر درس طبق برنامه درســـی مصوب برعهده دانشـــگاه اســـت. هرچند 
براساس تبصره این ماده، دانشجو در آخرین نیمسال تحصیلی که منجر به 
فارغ التحصیلی اش می شود، نیاز به رعایت مقررات این بند ندارد. ماده پنج 
آیین نامه قبلی وزارتخانه از تحصیل مجدد یک دانشجو به صورت رایگان در 
مقاطع تحصیلی جلوگیری کرده بوده که در آیین نامه جدید حذف شده است.

   رعایت انضباط آموزشی برعهده اساتید گذاشته شد
ماده شش این آیین نامه با وجود اینکه عملا تبصره ماده پنج آیین نامه قبلی 
است، اما تغییرات قابل توجهی هم داشته و براساس آن، تصمیم گیری برای 
پرداخت هزینه دانشجوی مشمول آموزش رایگان -که نتواند نمره قبولی را در 
خارج از سنوات مجاز تحصیلی در هر درس به دست آورد- برعهده هیات امنا 
خواهد بود. همچنین ماده هفتم که همان ماده ششم آیین نامه قبلی است، 
تنها یک تبصره جدید دارد که طبق آن نظارت بر رعایت نظم و انضباط آموزشی 

و مقررات دانشگاه از سوی دانشجو برعهده مدرس گذاشته شده است.
البته اضافه شدن تبصره به مواد آیین نامه قبلی تنها به اینجا ختم نمی شود؛ 
کـــه مـــاده هشـــتم کـــه ماننـــد مـــاده هفتـــم اســـت و در آن تنهـــا واژه عضـــو  چرا
هیات علمـــی حذف شـــده، ســـه تبصره جدیـــد دارد که مهم تریـــن آن تعیین 
کثر 20 روزه برای  کثر 10 روزه برای مقطع کاردانی و کارشناسی و حدا زمان حدا
کارشناســـی ارشـــد و دکتری برای مدرس در راســـتای رسیدگی به اعتراضات 
مکتوب دانشجویان است. همچنین مدرس موظف شده برگه های امتحانی 
و دیگر فعالیت های درسی را به مدت حداقل یک نیمسال تحصیلی بعد از 
پایان امتحانات نزد خود نگه دارد. آخرین تبصره این بند هم به سختگیری 
دانشگاه برای اصلاح نمره بعد از اعلام آن از سوی مدرس به آموزش دانشگاه 

اشاره دارد.

   جزئیات مرخصی های خارج از سنوات تشریح شد
مـــاده نهـــم درباره مدت مجاز مرخصی بوده و تنها تفاوت آن نســـبت به ماده 
هشـــت آیین نامه قبلی، تغییر در تبصره آن اســـت. براســـاس آن، مدت مجاز 
مرخصی های بدون  احتساب سنوات که مطابق ضوابط دانشگاه قابل استفاده 
برای دانشجو بوده، برای مرخصی زایمان به ازای هر فرزند یک نیمسال درطول 
کثر چهار نیمســـال پس از زایمان برای مادران دانشـــجو  ی و حدا دوره باردار
دارای فرزند زیر دوسال است، همچنین مرخصی پزشکی حداکثر دو نیمسال 
کثر تا  ...( حدا یت همسر یا والدین و و سایر مصادیق مرخصی )مانند مامور

دو نیمسال اعلام شده است.

   حذف اثر نمره مردودی فقط برای یک درس
از ماده 10 تا 13 این بخش را که شامل چهار تبصره می شود، باید جزء بخش های 
جدید آیین نامه قلمداد کرد. طبق آنچه در ماده 10 با دو تبصره تصریح شده، 
دانشـــجوی متقاضـــی انصـــراف از تحصیل باید درخواســـت انصراف خود را 
شـــخصا یا از طریق وکیل قانونی خود و به صورت رســـمی به آموزش دانشـــگاه 
یخ ارائه درخواســـت،  کثر دوماه از تار تســـلیم کند و تنها برای یک بار و تا حدا
می تواند این درخواست را پس بگیرد، همچنین تبصره مهم این بخش را هم 
باید تبصره دوم دانست که طبق آن عدم انتخاب واحد در هر نیمسال توسط 

دانشجو را به عنوان انصراف از تحصیل قلمداد می کند.
کید می کند دانشـــجویی که در  مـــاده 11 هـــم که شـــامل دو تبصره می شـــود، تا
گر در  هـــر نیمســـال در یـــک یـــا چند درس نمـــره قبولی کســـب نکند، حتـــی ا
نیمســـال های بعدی، بتواند نمره قبولی در درس ها را داشـــته باشـــد، باز هم 
نمره یا نمره های مردودی قبلی در ریزنمرات تحصیلی دانشجو ثبت شده و 
این نمره ها در میانگین نیمسال و کل دوره محاسبه می شود. بااین حال طبق 
تبصره اول دانشگاه مجاز است تا با درخواست کتبی دانشجو مبنی بر بلااثر 
کثر یک درس مردودی از میانگین کل دوره موافقت کند. این  کردن نمره حدا
درحالی است که طبق تبصره دوم، تسهیلات این ماده مشمول دانشجویانی 
یافت می کنند. نمی شود که به دلیل تقلب و یا حکم انضباطی نمره مردودی در

   یک نیمسال سنوات در ازای ۲۰ واحد معادل سازی
ی نمرات دروس گذرانده  دو ماده پایانی این بخش به ترتیب درباره معادل ساز
شـــده و اختیار دانشـــگاه در حوزه های مختلف مانند تقویم آموزشـــی، زمان 
... اســـت و آنها برای اولین بار در آیین نامه قید شـــده است.  حذف و اضافه و
ی نمـــرات دروس گذرانده برای  مـــاده 12 این بخش با پنج  شـــرط معادل ســـاز
دانشـــجویان انصرافی، اخراجی، تغییر رشـــته ای، انتقال یا تغییر رشته توام با 
انتقال را امکان پذیر کرده که شاید مهم ترین آن را بتوان مورد »د« و »ه« دانست. 
ی شده یک نیمسال از  بر این اساس به ازای هر 20 واحد از دروس معادل ساز
ســـنوات مجاز تحصیلی دانشـــجو در دوره های کاردانی و کارشناسی و برای 
ی هر 12 واحد درسی، یک  دانشـــجوی کارشناســـی ارشد به ازای معادل ســـاز
نیمسال تحصیلی از سنوات مجاز تحصیل وی کسر می شود. همچنین ماده 
13 این اجازه را به دانشگاه ها می دهد که درباره تقویم آموزشی، چگونگی اعلام 
ی دروس، نحوه اعتراض  و ثبت نمرات، زمان حذف و اضافه، حذف اضطرار
یخ تجدیدنظر و دیگر موضوعات اجرایی براســـاس  بـــه نتایج امتحانات، تار

شیوه نامه موضوع 51 این آیین نامه تصمیم گیری کنند.

   اعمال شهریه سنوات در مدت تعهد خدمت
از مـــاده 14 تـــا 25 ایـــن آیین نامه که مربوط به بخش مـــواد اختصاصی و صرفا 
مقطع کاردانی و کارشناسی می شود تنها سه ماده جدید اضافه شده و مابقی 
آنها تغییرات جزئی در حد اضافه شـــدن یک تبصره یا حذف و اضافه چند 
واژه تغییـــر بـــوده اســـت. به طور مثـــال اولین ماده این بخش کـــه همان ماده 9 
آیین نامه قبلی محســـوب می شـــود تنها ســـه تبصره جدید به آن اضافه شـــده 
که مهم ترین آنها را می توان تبصره ســـوم دانســـت؛ طبق آن نیمســـال هایی که 
دانشجو بابت افزایش سنوات، شهریه پرداخت می کند از مدت تعهد خدمت 

ی کسر می شود. آموزش رایگان و

ماده 15 را به جز اضافه شدن دوره کاردانی درکنار مقطع کارشناسی باید عینا 
همان ماده 10 آیین نامه قبلی دانســـت. براســـاس این ماده تحصیل همزمان 
دانشجو این دوره ها به شیوه حضوری در کلیه دانشگاه ها و کلیه های دوره های 
تحصیلـــی ممنـــوع اســـت. ماده 16 را- که جز اضافه شـــدن یک تبصره- باید 
همـــان مـــاده 15 آیین نامـــه قبلی در بخش مـــواد اختصاصی بخش کاردانی و 
کارشناســـی دانســـت و طبق آن نمره ارزشـــیابی از هر درس به صورت عددی 

از صفر تا 20 خواهد بود.

   »معرفی به استاد« شامل دروس علمی– نظری هم شد
شـــاید اصلی تریـــن تغییـــر در این بخش را باید مربوط به ماده 17 دانســـت که 
مرتبط با انتخاب واحد است؛ ماده ای که هرچند عین آن در ماده 11 آیین نامه 
ســـال 97 آمده، اما اضافه شـــدن هشـــت تبصره به آن وجه تمایزی به این ماده 
داده اســـت. براســـاس تبصـــره 9 این ماده که به نوعـــی مهم ترین آن هم لحاظ 
گر قبلا یک درس علمی- نظری را اخذ کرده باشد اما نمره  می شود، دانشجو ا
قبولی آن را در بخش نظری کسب نکرده باشد، می تواند با رعایت مفاد تبصره 
هشت همین ماده بخش نظری آن درس را به صورت معرفی به استاد بگذراند.
ماده 18 با دو تبصره را باید جزء مواد جدید لحاظ کرد که براساس آن دانشجو 
با موافقت دانشگاه می تواند یک هفته قبل از شروع امتحانات پایان نیمسال، 
تنها برای یک درس نظری آن هم در بازه زمانی تعیین شده از سوی دانشگاه، 
اقدام به حذف درس کند. ماده 19 هم که برای اولین بار لحاظ شده، به دانشجو 
این امکان را می دهد که با رعایت سنوات مجاز تحصیل، در دوره های مدنظر 
یک نیمســـال در دوره کاردانی و کارشناســـی ناپیوســـته و دو نمیسال در دوره 
کارشناسی پیوسته با موافقت دانشگاه از مرخصی تحصیلی استفاده کند.

یم که عینا ماده 12 قبل اســـت، باید عنوان کرد  از ماده 20 این آیین نامه بگذر
ماده 21 این بخش ماده تغییر رشته یا انتقال دانشجو از دانشگاه غیردولتی به 
ی  ی و حضور ی به نیمه حضور دولتی، از شهریه پرداز به رایگان، از غیرحضور
ی از پذیرش سوابق تحصیلی به پذیرش با آزمون  ی به حضور و از نیمه حضور
را ممنوع ولی عکس آن را مجاز اعلام کرده است. درحالی که براساس تبصره 
دوم ماده 12 آیین نامه قبلی تغییر رشـــته دانشـــجو در دوره کاردانی پیوســـته و 

کارشناسی ناپیوسته ممنوع شده بود.

   شاگردپروری شاکله اصلی آموزش کاردانی و کارشناسی
یکرد  مـــاده 22 ایـــن آیین نامـــه کـــه تنهـــا تفـــاوت آن بـــا مـــاده 14 قبلـــی قیـــد رو
ی و نقـــش مربیگری اعضـــای هیات علمی برای تحقق راهنمای  گردپرور شـــا
آموزشـــی اســـت را باید یکی از مهم ترین مواد این بخش تلقی کرد. براســـاس 
تبصـــره دوم مـــاده 23 کـــه دو تبصره بیشـــتر از مـــاده 16 آیین نامـــه قبلی دارد، 
درصورتی که دانشـــجو تعداد بیش از 68 واحد درســـی را گذرانده باشـــد، تنها 
نمرات دروســـی در میانگین محاســـبه می شـــود که تاثیر مثبت داشته باشد. 
ماده 24 همان ماده 17 قبل است و تنها یک تبصره جدید دارد و براساس آن 
به دانشجویی که میانگین کل کاردانی یا کارشناسی اش بعد از گذراندن تمام 
واحدها کمتر از 12 باشد، یک نیمسال آن هم با رعایت سقف مجاز سنوات 
کثر 16 واحد کسب نمره 10  تحصیلی فرصت داده می شود تا با انتخاب حدا

تا 12 در آنها، میانگین کل خود را به حداقل 12 برساند. 

   مدت مجاز افزایش زمان ارشد: حداکثر یک نیمسال
بخش کارشناسی ارشد این آیین نامه که مشمول 12 ماده می شود و از ماده 26 
تا 38 را در برمی گیرد هم چهار ماده جدید دارد و در کنار آن برخی از تبصره ها 
تغییر کرده است. شاید مهم ترین بخش آیین نامه را باید ماده 27 آن دانست که 
برای اولین بار لحاظ شده و براساس آن در صورت تایید دانشگاه، دانشجوی 
این مقطع می تواند با احتســـاب ســـنوات تحصیل، یک نیمسال تحصیلی را 
گـــر بخواهیم اولین ماده این بخش را که همان ماده 26  مرخصـــی بگیـــرد. اما ا
می شود، بررسی کنیم، باید عنوان کرد این ماده مانند ماده 19 آیین نامه قبلی 
بوده و تنها تفاوت آن تعداد نیمسال ها در بحث مدت مجاز تحصیل است. 
براساس تبصره یک آن برخلاف آیین نامه قبلی مدت مجاز افزایش تحصیل 
کثر دو نیمســـال به یک نیمســـال تحصیلی افزایش پیدا می کند  به جای حدا

»فرهیختگان« از تغییرات آیین نامه مقررات آموزشی وزارت علوم گزارش می دهد 

 عبور از سد آزمون جامع دکتری 
با 3 شرط جدید

 ۱۰ تغییر جدید آموزشی برای دانشجویان دانشگاه های دولتی

قوانین و مقررات آموزشی که براساس آن دانشگاه های مختلف اقدام به 
تربیت دانشجو می کنند، برای مقاطع مختلف تحصیلی متفاوت است، 
یعنی نمی توان طبق قوانین مقطع دکتری، دانشجوی مقطع کارشناسی را 
جذب و آموزش داد. دلیل این مساله هم تفاوت هایی است که هرکدام 
از این مقاطع به صورت ذاتی با یکدیگر دارند. بااین حال بعد از تصویب 

طرح آمایش در ســـال 94 از ســـوی شـــورای عالی انقلاب فرهنگی، وضع 
این مقررات هم در مســـیر جدیدی قرار گرفت و بالاخره ســـه ســـال بعد 
یعنـــی اول خردادماه ســـال 97 برای اولین بـــار آیین نامه یکپارچه آموزش 
یر وقت علـــوم برای  دوره هـــای تحصیلـــی از ســـوی منصـــور غلامـــی، وز
یادی با لحاظ  اجـــرا به دانشـــگاه ها ابلاغ شـــد؛ آیین نامه ای که تا حـــد ز
کـــردن ملزومات تحصیلی مقاطع مختلف، توانســـته بـــود یکپارچگی را 
در کلان نظام آموزشـــی دانشـــگاه ها ایجاد کند. آخرین به روزرسانی این 
آیین نامه مربوط به 27 شـــهریورماه امســـال اســـت که در آن از یک ســـو 

دست دانشگاه ها را برای اجرای این آیین نامه بازتر  و درمقابل تکلیف 
دانشجویان را برای چگونگی گذراندن مقاطع مختلف در موضوعات 
مختلف آموزشی روشن تر کرده است. البته باید این مساله را هم عنوان 
کرد که برخی از مواد قید شده در این آیین نامه، پیش تر در شیوه نامه های 
اجرایی دانشگاه های بزرگ لحاظ و اجرایی می شد، اما به صورت کلی 
در آیین نامـــه جامـــع کـــه از ســـوی وزارت علوم تصویب و مشـــمول همه 
دانشـــگاه ها می شـــد، وجود نداشته است. به همین دلیل در این گزارش 

تغییرات دو شیوه نامه سال 97 و امسال را مورد بررسی قرار داده ایم.

ادامه در صفحه۵ 

نیمکت

دانشجویان الکترونیکی 
حاضر غایب می شوند

ن آموزشـــی وزارت علـــوم گفـــت: »برنامـــه حضـــور و غیاب دانشـــجو  معـــاو
کـــه به صـــورت الکترونیک و آزمایشـــی در چند دانشـــگاه اجـــرا و از حالت 
دســـتی خارج شـــده اســـت از امســـال در تمام دانشـــگاه ها اجرا می شود.« 
قاســـم عموعابدینـــی در گفت وگو با مهر گفـــت: »موضوع مربوط به غیبت 
دانشـــجو یـــک آیین نامـــه دارد، هـــر دانشـــجو اجازه دارد ســـه جلســـه از 16 
گر غیبت دانشـــجو خارج  ی ادامه داد: »ا جلســـه کلاس را غیبت کند.« و
از ســـه جلســـه از 16 جلســـه کلاس بـــود بایـــد آن درس را حـــذف کنـــد. این 
آیین نامه مقررات آموزشـــی نه تنها در کشـــور ما بلکه در خیلی از کشـــورها 
اجرا می شود، بر همین مبنا هم باید حضور و غیاب دانشجو انجام شود.« 
ی تمام  ن آموزشـــی وزارت علوم افـــزود: »در حال حاضر سامانه ســـپار معـــاو
فعالیـــت دانشـــگاهی تحت عنوان برنامه دولـــت الکترونیک در حال اجرا 
شـــدن اســـت، برنامه حضور و غیاب الکترونیک نیز به صورت آزمایشی در 
چند دانشـــگاه اجرا شـــده و از حالت دستی خارج شده است و از امسال 

در تمام دانشـــگاه ها اجرا می شود.« 

بهره برداری از خوابگاه ۲۰۰ نفری دانشگاه 
خواجه نصیر

کید بر اینکه  سرپرســـت دانشـــگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوســـی با تا
این دانشگاه مشکل کمبود خوابگاه ندارد و تمامی متقاضیان اسکان داده 
می شـــوند، گفت: »اخیرا خوابگاه دخترانه 200 نفری دانشـــگاه افتتاح شـــده و 
ی خواهند شـــد.« امیررضا شـــاهانی  ی نیز جمع آور خوابگاه های اســـتیجار
ی دانشـــگاه  کید بر اینکه خوابگاه های اســـتیجار در گفت وگو با ایســـنا، با تا
ی می شـــوند و این دانشـــگاه مشـــکل کمبود خوابگاه  خواجه نصیر جمع آور
ندارد، خاطرنشـــان کرد: »تمامی دانشـــجویان روزانه دانشـــگاه خواجه نصیر 
می توانند از خوابگاه اســـتفاده کنند و دانشـــجویان دوره شبانه نیز می توانند 
از خوابگاه های خودگردان که دانشـــگاه نیز بر کیفیت آنها نظارت می کند، 
ی با اشـــاره به درخواســـت جذب 30 عضو هیات علمی  اســـتفاده کنند.« و
در دانشـــگاه خواجـــه نصیـــر در فراخـــوان جدیـــد گفـــت: »تعـــداد 305 عضو 
یس هســـتند و نســـبت استاد به  هیات علمی در این دانشـــگاه مشـــغول تدر
دانشجو در دوره کارشناسی حدود یک به 28 و در دوره تحصیلات تکمیلی 

کمتر از این میزان است.« 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 
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رضا نقی زاده، سرپرســـت دفتر برنامه ریزی آموزش عالی درباره روند تصویب 
و ابـــاغ ایـــن آیین نامـــه گفـــت: »برنامه بازنگـــری آیین نامه مقـــررات یکپارچه 
آموزشی در مقاطع تحصیلی، کاردانی، کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری 
تخصصی، به صورت ویژه از شـــهریورماه ســـال گذشـــته آغاز شـــد و در ابتدا 
کار کارشناســـی در دفتر برنامه ریزی آموزش عالی انجام گرفت. در این میان 
تی  یافت و نظرات دانشـــگاه و مشـــکا مصوباتـــی کـــه مربوط به دیوان بود، در
که در طول اجرای برنامه وجود داشـــت شناســـایی شـــد. برنامه های مقررات 
یابی و پس از آن جلســـه ای  آموزشـــی در طول دو دهه اخیر به صورت کامل ارز
با معاونان آموزشـــی دانشـــگاه ها در اجاس زمستان برقرار شد. در این جلسه 
اصطاحات پیشـــنهادی آیین نامه مطرح شـــد. به صورت مجدد و براســـاس 
نظرات معاونان آموزشی کارگروه های تخصصی شکل گرفت و در کمیسیون 
مقررات آموزشی و متخصصان این حوزه موضوع به بحث و بررسی گذاشته 
شد. بر این اساس از جلسه نهصدوپنجاه وشش، موضوع در دستور کار شورای 

عالی برنامه ریزی قرار گرفت.« 
یـــح کـــرد: »ماده به ماده آیین نامه، با حضور وزیر علوم و مدیران آموزش  او تصر
عالی بررسی شد. همچنین بعد از بررسی کامل در شورا به موازات آن با روسای 
دانشـــگاه ها و موسســـات آموزش عالی این موضوع به بحث و بررسی گذاشته 
شـــد و بعـــد از پایـــان نقطه نظرات شـــورای عالی برنامه ریـــزی آیین نامه جهت 
اجرا به کلیه دانشگاه و زیرنظام ها اباغ شد که موظف به اجرای آن هستند.« 

   تاکید به شاگردپروری در آیین نامه جدید
نقـــی زاده دربـــاره تغییرات صورت گرفته در آیین نامه نســـبت به نســـخه قبلی 
بیان کرد: »آیین نامه جدید عاوه بر رفع مشـــکات آیین نامه قبلی، به صورت 
ی به ویژه  یت اخاق مدار ی و همچنیـــن به محور گردپرور ویژه به موضوع شـــا
ی را به صورت ویژه در  گردپرور در تحصیات تکمیلی توجه کرده اســـت. شـــا
که دارای اهمیت بالایی  مقطع کاردانی و کارشناسی مورد توجه قرار داده؛ چرا
کید  اســـت. همچنین ســـعی شده در بحث نظم و افزایش کیفیت آموزشی تا
ویژه ای داشـــته باشـــد. مواردی که به کیفیت آموزشـــی خدشه وارد می کرد، در 
مقررات جدید به شکل جدی اصاح شده تا بتواند به عنوان زیربنای آموزشی 

کشور مدنظر قرار گیرد.« 
او ادامه داد: »در مقطع کاردانی و کارشناسی، به غیر از موادی که به صورت 
مشـــخص برای بحث نظم بخشـــی و کیفیت آموزشـــی قید شـــده می توانم به 
ی اســـتادراهنما و مشـــاور آموزشی اشاره کنم  کید جدی بر بحث فعالســـاز تا
که شـــیوه نامه آن نیز جهت اجرا به موسســـات و دانشگاه ها اباغ شده است. 
از این به بعد هر دانشجویی که وارد این دوره می شود یکی از اساتید به عنوان 
راهنما و مشاور در کنار او قرار می گیرد و ضمن رصد و مدیریت فعالیت های 
گر مشکلی  آموزشی دانشجویان، با توجه به آشنایی با نظام ارجاع دانشگاه ا
در سایر بخش ها شکل بگیرد، دانشجو را به بخش های تخصصی دانشگاه 

هدایت می کند.«
 

   اختیار در آزمون جامع دکتری تخصصی به دانشگاه ها 
سپرده شد

سرپرســـت دفتر برنامه ریزی آموزش عالی با اشـــاره به اینکه در مورد دوره های 
تحصیات تکمیلی تدابیری در آیین نامه دیده شـــد بیان کرد: »ســـعی کردیم 
تا سازماندهی درخصوص سنوات تحصیلی، مرخصی ها و سایر موارد اتفاق 
بیفتد. همچنین ســـعی شـــد که در مورد شرایط دفاع دانشجو در مقطع ارشد 
و دکتـــری تخصصی به شـــکل دقیق تـــری پیش بینی های لازم در مورد کفایت 
علمی انجام شود. شاید یکی از مهم ترین نقش هایی که در آیین نامه آموزشی 
پیش بینی شد، بحث جایگزین های آزمون جامع بود که در آن به دانشگاه ها 
گر شرایط را فراهم دیدند در قالب شیوه نامه اجرایی مواردی  اختیار داده شد، ا
را ماننـــد معـــدل، جایگزیـــن آزمون جامع در مقطع دکتـــری تخصصی کنند و 
ی ســـعی  به صـــورت ویـــژه آن را اجرایـــی کنند. همچنین در حوزه اخاق مدار
کردیم که بحث کارگروه های اخاق در پژوهش را در مقررات آموزشی به صورت 

ویژه ببینیم و از ظرفیت های آنها نیز به صورت خاص بهره ای گرفته شود.«
 

   در 3 ماده به دانشگاه ها اختیار داده ایم
نقی زاده با اشاره به اینکه تغییرات تقریبا در تمام مقاطع تحصیلی اعمال شده 
است، افزود: »سعی کرده ایم که موارد دقیق باشد و با توجه به اینکه طبق مقررات 
، شـــورای عالـــی برنامه ریزی آموزشـــی باید جزئیات  کم بر کشـــور و ضوابـــط حا
ی از مقررات را تعیین کند و اختیار آن از دست دانشگاه خارج است،  بسیار
یم تا دانشگاه ها  سعی کردیم این مواردی که در سال 97 قید نشده بود را بیاور
مشکلی با بحث مقررات آموزشی نداشته باشند. به صورت خاص ما سه مواد 
را در ســـه ســـطح پیش بینی کرده ایم که دانشـــگاه ها می توانند در آنجا اعمال 
نفوذ کنند. یک مورد براساس مقرراتی است که دارند. مورد دیگر درخصوص 
شـــیوه نامه اجرایی این آیین نامه اســـت که در آن در سه ماده ویژه دانشگاه ها 
است که می توانند براساس آن موارد خودشان را در اجرای آن لحاظ کنند. این 
سه ماده نیز شامل  تقویم آموزشی، تعداد واحدی که دانشجو پس از مشروطی 

در مقطع کاردانی و کارشناســـی می تواند اخذ کند و ماده ســـوم، جانشینی یا 
جایگزینی آزمون جامع بود که در آن ذکر شده دانشگاه ها می توانند به جای 

این آزمون موارد دیگری را انتخاب کنند.« 
او درباره اختیارات آیین نامه به هیات های امنای دانشـــگاه ها توضیح داد: 
»در آنجا پیش بینی شده است که هیات امنا در این موارد تصمیم گیری کند، 
به طور مثال در مورد اخذ وجه از دانشـــجویان به واســـطه واحدهای جبرانی و 
حذف شـــده یـــا ســـنوات غیرمجاز و این دســـت موارد که برعهـــده هیات امنا 
گذاشـــته شـــده اســـت. همچنین ســـعی کردیم تا جایی که می توان با توجه به 
شرایط آمایشی و دانشگاه ها این موضوعات را به خودشان واگذار کنیم. بخش 
دیگر نیز بخشـــی اســـت که به شـــورای آموزشـــی دانشـــگاه و سایر بخش های 
گذار شـــده و بر این اســـاس شـــورای آموزشی دانشگاه  دانشـــگاه اختیاراتی وا
می توانـــد در ایـــن موضوعات تصمیم گیری داشـــته باشـــد. از جمله این موارد 
ی نمرات اشـــاره کرد که در آن درباره نمرات اختیاراتی  می توان به معادل ســـاز
را به دانشـــگاه داده ایم.« سرپرســـت دفتر برنامه ریزی آموزش عالی در همین 
گر قرار باشد درباره انعطاف این آیین نامه صحبت کنیم،  زمینه افزود: »یعنی ا
در ســـه ســـطح می توان آن را بررسی کرد. بخشـــی در شیوه نامه اجرایی است، 
بخش دیگر مرتبط به اختیاراتی اســـت که به هیات امنا داده شـــده و بخش 
گذار شده است. با  آخر نیز اختیاراتی اســـت که شـــورای آموزشـــی دانشگاه وا
گر ضوابطی در  این حال درباره مواردی که در آیین نامه پیش بینی نشده هم ا
گر وجود نداشته باشد تابع ضوابط  وزارت علوم موجود باشد تابع آن است و ا
عمومی دانشـــگاه اســـت. دانشـــگاه ها در مواردی که ذکر شـــد اختیار دارند و 

ی کنند.« می توانند دیدگاه و نظرات خود را پیاده ساز
 

   آیین نامه یکپارچگی آموزشی از پرکارترین آیین نامه های 
تدوینی وزارت علوم است

نقی زاده اظهار داشت: »با توجه به سابقه ای که از تدوین آیین نامه و ... وجود 
دارد، می تـــوان گفـــت که این آیین نامه یکـــی از پرکارترین آیین نامه هایی بوده 
که در وزارت علوم تدوین شـــده اســـت. کارگروه ها و افراد و ساعات مختلف 
برای این کار به صورت تخصصی و ویژه گذاشته شده است. موارد با اساتید 
و خبرگان بحث آموزش چک شـــده اســـت و ســـعی کردیم تا فرآیند آموزشـــی 
یکپارچه پیش بینی شـــود. یعنی در ابتدا شـــفافیت ضوابط را داشـــته باشد تا 
دانشجو بتواند به راحتی از مقررات آموزشی استفاده کند و ابهامی وجود نداشته 
ی نظم آموزشی که یکی از  باشد. همچنین در مقطع کاردانی و کارشناسی رو
یادی شده است.« سرپرست  کید ز عوامل پایدار در ارتقای آموزشـــی اســـت تا
دفتر برنامه ریزی آموزش عالی درباره دو مقطع ارشد و دکتری تخصصی این 
آیین نامه تصریح کرد: »شاید یکی از مهم ترین بخش هایی که در این دو مقطع 
مورد بحث قرار گرفت که یک جلسه شورای عالی را به خود اختصاص داد، 
بخش مربوط به زمان تصویب پیشنهادی یا پروپوزال دوره کارشناسی ارشد یا 
دکتری تخصصی بود که در آیین نامه مذکور به صورت خاص پیش بینی هایی 
در ایـــن مـــورد انجام گرفت. به طور مثال درباره اینکه چه زمانی دانشـــجو باید 
گر در موعد مقرر دفاع نکند، چه اتفاقی  پیشنهاد پایان نامه خود را ارائه داده و ا
برای او می افتد. در دوره دکتری تخصصی نیز این موضوع تعیین شده که در 
چه زمانی دانشگاه باید موضوع و استاد راهنما را مشخص کند. طبق آن بعد 
از آزمـــون جامـــع نیز باید پروپـــوزال یا تز دکتری مورد تصویب قرار گیرد. در این 
آیین نامه به صورت کامل درباره موادی مانند انصراف یا مشـــروطی دانشـــجو 

که ابهام وجود داشت، اشاره کردیم.« 
گر این آیین نامه به خوبی  نقی زاده خاطرنشـــان کرد: »تصور ما این اســـت که ا
اجرا شـــود و فرآیند آن به درســـتی جلو رود شـــاهد نظم منطقی در مقطع های 
مذکـــور باشـــیم و می توانیـــم بیـــش از گذشـــته کیفیت آموزشـــی را ارتقا دهیم. 
یم کـــه برنامه ای در  کید ویژه ای دار همچنیـــن در بحـــث نظـــارت برای اجـــرا تا
این خصوص خواهیم داشـــت تا به خوبی این مقررات در نظام آموزش عالی 

ی شود.«  کشور جار

سرپرست دفتر برنامه ریزی آموزش عالی در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

شیوه نامه استاد راهنما و مشاور آموزشی 
به دانشگاه ها ابلاغ شد

 اختیار در آزمون جامع دکتری تخصصی به دانشگاه ها سپرده شد

ادامه از صفحه۴ 

نفرات برتر المپیاد دانشجویی برای 
معرفی به دانشگاه درخواست دهند

نفـــرات اول تـــا پانزدهـــم مرحلـــه نهایـــی بیست و هشـــتمین المپیـــاد علمـــی 
دانشـــجویی کشـــور سال ۱۴۰۲ که اســـامی آنان اعام شده می توانند از هشتم 
تـــا هجدهـــم مهرمـــاه بـــرای معرفی بـــه دانشـــگاه در مقطع کارشناسی ارشـــد 
درخواست دهند. اسامی برگزیدگان مرحله نهایی بیست و هشتمین المپیاد 
علمی - دانشـــجویی کشـــور ســـال ۱۴۰۲ در ســـایت سازمان ســـنجش آموزش 
کشـــور اعـــام شـــد. دارندگان رتبه های اول تا پانزدهـــم می توانند با مراجعه به 
پایـــگاه اینترنتی مرکز المپیاد علمی دانشـــجویی کشـــور درخواســـت صدور 
گواهـــی خـــود را به صـــورت الکترونیکـــی ثبـــت کننـــد. نفرات اول تـــا پانزدهم 
مرحله نهایی بیست و هشـــتمین المپیاد علمی دانشجویی کشور سال ۱۴۰۲ 
که اســـامی آنان در ســـایت مرکز المپیاد اعام شـــده و در زمان ثبت نام حائز 
شـــرایط بوده اند، به منظور اســـتفاده از آئین نامه های استعداد های درخشان 
برای معرفی به دانشـــگاه در مقطع کارشناسی ارشـــد، لازم اســـت درخواست 
یخ هشـــتم تا هجدهم مهرماه ۱۴۰۲ به آدرس پســـت الکترونیکی   خود را از تار

olympiad@sanjesh.org ارسال کنند. 

فرصت انتخاب رشته در مرحله تکمیل
 ظرفیت آزمون دستیاری پزشکی 

مرحله تکمیل ظرفیت در پنجاهمین دوره آزمون پذیرش دستیار تخصصی 
پزشکی از دیروز سوم مهرماه آغاز شد. ظرفیت پذیرش در این مرحله ۱۳۳۰ 

نفر در ۱۳ رشـــته تخصصی است. 
مرکز ســـنجش آموزش پزشـــکی اعام کرده اســـت برای این دوره از آزمون 
ی، مرحله تکمیل ظرفیت اجرا می شـــود و مرحله تکمیل ظرفیت  دســـتیار
در پنجاهمیـــن دوره آزمـــون پذیرش دســـتیار تخصصی پزشـــکی از امروز 
ســـوم مهرماه آغاز شـــده اســـت و داوطلبان واجد شـــرایط تا هفتم مهرماه 
می توانند انتخاب رشـــته کنند. آن دســـته از داوطلبـــان پنجاهمین دوره 
آزمـــون پذیرش دســـتیار تخصصی کـــه در مرحله اصلی مجاز به انتخاب 
رشـــته محـــل بـــوده و در اعام نتایـــج مرحله اصلی مردود اعام شـــده اند 
یـــا بـــه هـــر دلیل موفق به انجام انتخاب رشـــته محل نشـــده اند، می توانند 
از ســـاعت ۱۰ صبـــح دوشـــنبه ســـوم مهرمـــاه تـــا ســـاعت ۲۴ روز جمعـــه 
هفتـــم مهرمـــاه ۱۴۰۲ با مراجعه به ســـایت مرکز ســـنجش آموزش پزشـــکی، 

انتخاب رشـــته کنند. 

ماده عنوان ردیف

  اعمال نمره های مردودی در میانگین نیمسال و کل دوره ماده 11
اثر شدن نمره یک درس مردودی در میانگین کل 1 و امکان بلا

ماده 9
اضافه شدن سقف مجاز مرخصی های بدون احتساب سنوات

  )مرخصی زایمان یک ترم در طول دوره و حداکثر چهار ترم پس از بارداری، حداکثر دو ترم برای مرخصی
پزشکی و حداکثر دو ترم برای دیگر مصادیق مرخصی(

2

ماده 22 گردپروری شالکه اصلی آموزش کاردانی و کارشناسی شد شا 3

ماده 18 امکان حذف یک درس نظری با موافقت دانشگاه یک هفته قبل از شروع امتحانات پایان نیمسال 4

 اضافه شدن جزئیات استفاده از مرخصی تحصیلی با احتساب در سنوات مجاز )یک ترم در کاردانی، تا ماده 19 و 27
دو ترم در دوره کارشناسی و یک ترم در ارشد( 5

ماده 26 6 کاهش مدت مجاز افزایش زمان تحصیل کارشناسی ارشد به یک نیمسال

ماده 32 و 43 7 الزام دانشجویان تحصیلات تکمیلی به تعیین تکلیف پیشنهاده و رساله تا پیش از نیمسال سوم

ماده 33 8 الزام گذراندن 12 واحد جبرانی برای قبولی های ارشد در رشته یا گرایشی غیرمرتبط با رشته دوره کارشناسی

ماده 41 یابی جامع دکتری کسب میانگین کل حداقل 16 و احراز بسندگی زبان خارجی برای ورود به مرحله ارز 9

ماده 44 اعمال سه جایگزین برای آزمون جامع دکتری 10

کید کرده در صورت افزایش سنوات موضوع تبصره یک  و تبصره دوم آن هم تا
این ماده و موجه نبودن آن از نظر دانشگاه، هیات امنا برای پراخت هزینه برای 

دانشجوی مشمول آموزش رایگان، تصمیم گیری می کند. 
مـــاده ۲8 هرچنـــد پیش تـــر تحت عنوان تبصره دوم ماده ۱9 آیین نامه ســـال 97 
شناخته می شد، اما حالا خود یک ماده مجزاست و براساس آن تحصیل همزمان 
دانشجوی این مقطع در کلیه شیوه های آموزشی و در کلیه دوره های  تحصیلی 
دانشگاه ها )دولتی و غیردولتی( ممنوع است. ماده ۲9 بدون تغییر عینا همان 
ماده ۲۳ اســـت. ماده ۳۰ را هم باید همان ماده ۲۱ قبلی دانســـت، با این تفاوت 
که در آن هر دانشجو حدکثر ۱۴ واحد درس در هر نیمسال تحصیلی می تواند 
کثری برای آن قید نشـــده بود. البته این  اخـــذ کنـــد، امـــا در آیین نامه قبلی حدا
ماده یک تبصره جدید هم دارد که طبق آن دانشجو در نیمسال آخر تحصیلی 

از شرط اخذ حداقل واحد آموزشی معاف است. 

   تعیین تکلیف پروپوزال ارشد تا قبل از ترم سوم
ماده ۳۱، ۳۲ و ۳۳ این آیین نامه هم جدید است. براساس اولین ماده در شرایط 
، حذف یک درس با درخواست کتبی دانشجو و تایید دانشگاه، قبل  اضطرار
از شـــروع امتحانات و با رعایت و احتســـاب آن نیمســـال در سنوات تحصیلی 
امکان پذیر اســـت. همچنین طبق ماده ۳۲، دانشـــجو موظف اســـت براساس 
ضوابـــط دانشـــگاه تـــا قبل از شـــروع نیمســـال ســـوم تحصیلی، اســـتاد راهنما و 
پیشنهاده خود را با نظر استاد راهنما به تصویب دانشگاه برساند. در ماده ۳۳ 
کید شده اگر دانشجو در رشته یا گرایشی غیرمرتبط با رشته دوره کارشناسی  هم تا
کثر ۱۲ واحد درسی جبرانی  خود مطابق ضوابط وزارت پذیرفته شود، باید حدا
طبق نظر گروه آموزشی بگذراند. پرداخت هزینه این بخش برای دروس جبرانی 

هم از سوی هیات امنا دانشگاه تصمیم گیری می شود. 

   میزان تخلف ملاک جریمه دانشجوی متخلف
ماده ۳۴، ۳5، ۳6، ۳7 و ۳8 درحقیقت عینا همان ماده های ۲۲، ۲۴، ۲5، ۲6 
و ۲7 آیین نامه قبلی اســـت و تنها تفاوت های جزئی در آن لحاظ شـــده است. 
به طور مثال تنها در ماده۳6، ســـه تبصره جدید اضافه شـــده یا درباره ماده ۳8 
گر  تنها تفاوت را تصمیم گیری دانشـــگاه برای دانشـــجوی خاطی دانســـته که ا
تخلف آن در حین تحصیل، انجام پژوهش و تدوین پایان نامه از سوی کارگروه 
اخاق در پژوهش دانشگاه اثبات شود دانشگاه می تواند براساس میزان تخلف 
درباره او تصمیم گیری کند، درحالی که در آیین نامه قبلی این دانشجو از ادامه 

تحصیل محروم و اخراج می شد. 

   شروط جدید جایگزین آزمون جامع دانشجویان دکتری
از مـــاده ۳9 تـــا 5۴ را هـــم باید ذیـــل بخش اختصاصی مقطع دکتری دانســـت. 
هرچند در عمل تا ماده 5۰ مربوط به دانشـــجوی دکتری بوده و ســـه ماده دیگر 
به شـــرایط و نحوه تدوین شـــیوه نامه های اجرایی این آیین نامه تخصیص پیدا 
کرده است. به صورت کلی دو ماده جدید، ویژه دانشجویان دکتری قید شده 
اســـت. از ماده ۳9 این آیین نامه که عینا همان ماده ۲8 آیین نامه قبلی اســـت 
کثر  کـــه طبـــق آن مـــدت مجاز تحصیـــل برای ایـــن مقطع حداقل شـــش و حدا
یم، باید عنوان کرد ماده ۴۰ این آیین نامه  هشـــت نیمســـال اعام شـــده که بگذر
با اضافه شـــدن یک تبصره تفاوت مهمی با ماده ۳۰ آیین نامه قبلی دارد. طبق 
این تبصره درصورتی که دانشجو به هر دلیل نتواند درس را بگذراند و درس هم 
دوباره از سوی دانشگاه ارائه نشود، می تواند با نظر گروه آموزشی، درس دیگری 
را جایگزیـــن کنـــد. البته نمره درس مـــردودی در ریز نمرات ثبت و در میانگین 

نمیسال و کل محاسبه می شود. 
یابی  ماده ۴۱ اما اولین ماده جدید این بخش اســـت که برای ورود به مرحله ارز
جامع، کســـب میانگین کل حداقل ۱6 و احراز بســـندگی زبان خارجی مطابق 
شـــیوه نامه اباغی معاونت آموزشـــی را الزامی کرده اســـت. این ماده دو تبصره 
یابی جامع ۱6 اعام شـــده و در  هـــم دارد کـــه طبـــق آن حداقل نمره قبولی در ارز
یابی جامع  صورت عدم کسب این نمره، دانشجو تنها یک بار مجاز است در ارز
گر میانگین کل نمرات دانشـــجو پس  کید دارد ا شـــرکت کند. تبصره دوم هم تا
از گذراندن تمام واحدهای درسی دوره کمتر از ۱6 باشد، او تنها یک نیمسال 
کثر شـــش واحد از درس هایی که در آن  فرصـــت دارد تـــا دوباره با انتخاب حدا

نمره بین ۱۴ تا ۱6 کسب کرده میانگین کل دوره خود را به حداقل ۱6 برساند. 

   حداکثر زمان برای تصویب موضوع رساله: ترم سوم
ماده ۴۲ هم همان ماده ۳۱ قبل اســـت که تغییر رشـــته و انتقال و تغییر گرایش 
دانشـــجوی این مقطع در همان دانشـــگاه یا دیگر دانشـــگاه ها اعم از دولتی و 
غیردولتـــی ممنـــوع بـــوده اســـت. در مقابل امـــا ماده ۴۳ هم جزء مـــواد جدید به 
کید دارد دانشجو موظف است مطابق با ضوابط دانشگاه تا  شمار می رود و تا
قبل از شـــروع نیمســـال ســـوم تحصیلی، استادراهنما و موضوع رساله خود را به 
تصویب گروه آموزشـــی برســـاند. ماده بعدی را هم باید تنها تفاوتش را در اضافه 
شـــدن یـــک تبصـــره به مـــاده ۳۲ آیین نامه قبلی دانســـت که طبق آن دانشـــگاه 
مجاز اســـت مواردی را به عنوان جانشـــین آزمون جامع از دانشجو بپذیرد و این 
موارد در صورت کســـب میانگین کل ۱8 و بالاتر از ســـوی دانشـــجو و به شـــرط 
عدم مردودی، کسب میانگین ۱7 و بالاتر و انتشار یک مقاله علمی در پایگاه 
معتبـــر بین المللـــی در دوران تحصیل دکتری تخصصی، کســـب میانگین کل 
۱7 و بالاتر و ثبت یک اختراع داخلی یا بین المللی در مراجع معتبر در دوران 

ی آزمون جامع است.  تحصیل و تا پیش از زمان برگزار
ماده ۴6 هم همان ماده ۳۳ آیین نامه قبل است که به دانشجو اجازه می دهد 
در کنار استادراهنمای اصلی، استادراهنمای دوم هم داشته باشد. ماده ۴7 
آیین نامه فعلی یا همان ماده ۳۴ آیین نامه قبلی تنها دو تبصره جدید دارد که 
براساس تبصره سه آن اخذ کد doi یا dor )ویژه مقالات علمی پژوهشی مجات 
( معادل چاپ مقاله محسوب می شود. ماده ۴9 هم همان  علمی داخل کشور
مـــاده ۳6 اســـت و تفاوتـــی نـــدارد اما ماده 5۰ که معادل قبـــل آن را می توان ماده 
۳7 دانست، یک تفاوت اصلی دارد و آن اینکه تصمیم گیری درباره دانشجوی 

خاطی برعهده دانشگاه گذاشته شده است. 

   جدیدالورود ها مشمول آیین نامه جدید می شوند
ی از آیین نامه  های دیگر نیازمند شیوه نامه ای  اجرای این آیین نامه مثل بسیار
است که باید توسط هر دانشگاه نوشته شود. البته با این قید که دانشگاه های 
دارای هیات ممیزه و هیات امنا می توانند خودشان برای نگارش شیوه نامه دست 
به قلم شـــوند و دانشـــگاه های فاقد این دو هیات به طور توامان، از شـــیوه نامه 
کید کرده  دانشگاه جامع و معین استان شان تبعیت خواهند کرد. آیین نامه تا
این شیوه نامه باید تا پیش از آغاز سال تحصیلی جدید تدوین شود که با توجه 
گر دانشگاهی به شیوه نامه  به زمان اباغ آن بعید به نظر می رسد. در این شرایط ا
نرســـیده باشـــد باید براســـاس شـــیوه نامه تدوین شـــده برای ورودی های ســـال 
ک معرفی شده است. تحصیلی جدید دانشگاه تهران عمل کند که به عنوان ما

براســـاس ماده 5۳، دانشـــجویان جدیدالورود امسال مشـــمول آیین نامه جدید 
هســـتند و شـــرایط برای دانشـــجویان ســـال های قبل براســـاس همان آیین نامه 

اباغی زمان ورود به دانشگاه پیش خواهد رفت.

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 
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، ســـرانجام  بعد از کش و قوس های فراوان و به تعلیق درآمدن های مکرر

« چین از 23 ســـپتامبر  نوزدهمین دوره بازی های آســـیایی 2022 »هانگژو
امسال آغاز به کار کرد که تا هشت اکتبر هم ادامه دارد. در این مسابقات 
بیش از 12 هزار و 500 ورزشـــکار شـــرکت کرده اند و 45 کشـــور هم برای 
شـــرکت در 40 رشـــته ورزشـــی به رقابت می پردازند. درســـت اســـت که 

برای برگزاری مســـابقات ورزشـــی از این دست در کشورهای مختلف، 
یرساخت های مختلف باید مهیا باشد تا کشور میزبان بتواند به خوبی  ز
از عهده برگزاری آبرومندانه مسابقات برآید اما در این بین، نقش آفرینی 
فناوری های نوظهور را نمی توان دست کم گرفت که تا چه اندازه می تواند 

در تسهیل فرآیند برگزاری مسابقات تاثیر داشته باشد. با توجه به اینکه 
« و »هوشـــمند« معروف  بازی های آســـیایی 2023 به مســـابقاتی »ســـبز
شده، تعدادی از فناوری های نوین و به ویژه فناوری های دیجیتال را به 
خدمت گرفته تا چین میزبان بهتر و موفق تری برای این مسابقات باشد.

استفاده از تکنولوژی های روز دنیا کیفیت برگزاری بازی های آسیایی 2022 را ارتقا داد

10 فناوری مسابقات آسیایی سبز  و هوشمند
ندا اظهری 

مترجم

آتش بازی 
به سبک دیجیتال

یکی از نکات جالب افتتاحیه بازی های آسیایی 2022، اجرای 
مراسم آتش بازی دیجیتال و بدون دود بود که توجه بسیاری را به 
، کشورهای دنیا راهکارهایی  خود جلب کرد. در سال های اخیر
را بـــرای مقابلـــه با کاهش تولید گازهای گلخانـــه ای ابداع کرده و 
اهدافی را برای به صفر رساندن یا به حداقل رساندن حجم گازهای 
ک تر شدن هرچه  گلخانه ای تولید شده مشخص کرده اند که به پا
بیشتر شهرهای مختلف دنیا کمک می کند. چین هم برای تداوم 
این مسیر ارزشمند، مراسم افتتاحیه مسابقات بازی های آسیایی 
را به شکلی متفاوت برگزار کرد به طوری که به رغم آتش بازی ای که 
در ورزشگاه مراسم افتتاحیه اجرا کرد، هیچ دودی تولید نکرد و تمام 
این فرآیند به صورت سه بعدی به اجرا درآمد. درواقع برگزارکنندگان 
این مراســـم برای اجرای آتش بازی هایی که در مراســـم افتتاحیه 
پخش شد، از فناوری دیجیتالی برای تولید شعله ها استفاده کردند 
و حتی فردی هم که مشعل مسابقات را حمل می کرد دیجیتالی 
بود و درواقع، بینندگان آتش بازی ای را از تلویزیون تماشا کردند که 
حاصل کار با هوش مصنوعی بوده است. همین استفاده نکردن 
از آتش واقعی و ایجاد دود در ورزشگاه نخستین گام چین برای 

هر چه سبزتر برگزار کردن این مسابقات بوده است. 

افتتاحیه ای با نقش آفرینی 
فناوری سه بعدی

معمولا در مراســـم افتتاحیه بازی ها و مســـابقات ورزشی از حرکات 
نمایشی برای سرگرمی تماشاچیان و اجرای مراسم آغازین بازی ها 
اســـتفاده می شـــود. در بازی های آسیایی 2023 برای نخستین بار از 
فناوری هدایت سیمی سه بعدی دوقلو برای انجام حرکات نمایشی 
استفاده شد. مرد و زنی که حرکات نمایشی را اجرا می کردند، با کمک 
سیم های سه بعدی که آنها را در فضا جابه جا می کرد، توانستند نمایش 
زیبایی را به واســـطه تصاویر دیجیتالی و ســـه بعدی پخش شده در 
پس زمینه  به اجرا درآورند. هر کدام از این بازیگران از جهات مختلف 
با چهار سیم دوقلوی سه بعدی هدایت می شد و امکان چرخش 360 
درجه ای را برای آنها فراهم می کرد. معمولا در انجام چنین حرکاتی از 
یک سیم هدایت کننده استفاده می شود که تنها قادر است فرد را 
، در بازی های  به طور عمودی و در فضایی محدود بالا ببرد. اما این بار
آسیایی، برای نخستین بار از سیم های دوقلوی سه بعدی استفاده 
شـــده که چرخش 360 درجه را برای بازیگران این حرکات نمایشـــی 
تسهیل کرد به طوری که در فضایی با طول، عرض و ارتفاع یک اندازه، 
می توانستند در تمام جهات عمودی و افقی حرکت کنند تا بتوانند 
حـــرکات خـــود را به طـــور کامل و بدون نقص انجـــام دهند. علاوه بر 
این، تمام پس زمینه ای که دو بازیگر در فضای آن به اجرای نمایش 
پرداختند به صورت سه بعدی طراحی شده بود و مرتب سناریوی 
نمایش همزمان با اجرای حرکات نمایشی این دو بازیگر تغییر می کرد. 

سایه بان های 
خودتمیزشو

ی های  ی هایـــی که در شـــهر  هانگژو  بـــرای باز از جملـــه فناور
آســـیایی مورد اســـتفاده قرار گرفته، اســـتفاده از سایه بان های 
ی خودتمیزشـــوندگی اســـت که در طول فرآیند  مجهز به فناور
یکنان در برابر بارش باران  ی ها، از تماشاچیان و باز ی باز برگزار
ی  و وزش بـــاد محافظـــت می کند. در این ســـایه بان ها از فناور
فوتوکاتالیست استفاده شده است که به رغم نشستن گردوغبار 
ی ســـطح ســـایه بان قادر اســـت با توجه  ناشـــی از باد و باران رو
بـــه قابلیت خودتمیزشـــوندگی ای که پیدا کـــرده، بدون نیاز به 
شست وشوی دستی، آنها را از بین برده و تمیز کند. این فناوری 

به طور موثر از دیواره بیرونی ساختمان محافظت می کند. 

فناوری سیاه 
در زمین بیسبال

از دیگر فناوری هایی که در این بازی ها مورد اســـتفاده قرار گرفته، 
فناوری ســـیاه در فضای داخلی زمین بیســـبال اســـت. مسابقات 
ورزشی الکترونیک از طریق پخش نمایشگرهای بزرگ ارائه می شوند. 
چگونگی استفاده بهینه از فناوری برای ایجاد تجربه ای منحصربه فرد 
برای مخاطبان به نکته مهمی در طراحی مرکز ورزش های الکترونیکی 
تبدیل شـــده اســـت. برای اینکه مخاطبان هنگام تماشـــای بازی، 
تجربه ای فراگیر داشته باشند، طراحی تجربه بصری محل برگزاری 
بازی اهمیت بالایی دارد. دیوار سالن های ورزشی به طور الکترونیکی 
از پنل های آلومینیومی ریز متخلخل بسیار پیشرفته با قابلیت جذب 
صدا ســـاخته شده اند. برای اینکه تماشاچیان بتوانند صداها را با 
کیفیت بالاتری بشنوند، قسمت بالایی با مشکی اسپری شده و 192 
نورافکن محیطی با قابلیت افزایش ارتفاع و چرخش 360 درجه ای 
نصب شده است. در طول مسابقه هم می توان از چراغ های قرمز و آبی 
برای تشخیص اردوی تیم رقیب استفاده کرد. همچنین  در فناوری 
ســـیاه از یک سیســـتم پلتفرم یکپارچه و جامع استفاده شده که 15 
سیستم هوشمند را ادغام می کند و به این واسطه می تواند نظارت 
یکپارچه ای را بر تجهیزات ســـاختمانی، شرایط محیطی، مصرف 
انرژی و سیستم های امنیتی انجام دهد. فناوری به کار رفته در این 
زمین های بازی، کل این فضا را به مغز تشبیه کرده و داده های مختلفی 
را پردازش و مدل های تصمیم گیری برای دستیابی به بهره برداری و 

مدیریت بهینه را ارائه می دهد. 

مدیریت هوشمند مسابقات 
با کامپیوترهای صنعتی

ی مسابقات مهم، کنترل موارد متعدد  در شرایطی چون برگزار
در فضا اهمیت بالایی دارد که گاهی به دلیل مشـــغله های 
متعدد، پشت گوش انداخته می شود یا به نحو احسن انجام 
ی هایی است  نمی شود. کامپیوترهای صنعتی از دیگر فناور
یت هوشمند  ی های آسیایی در سیستم مدیر که در خلال باز
مـــورد اســـتفاده قـــرار می گیرنـــد. با اتصال سنســـورها و ســـایر 
دســـتگاه ها، کامپیوترهـــای صنعتی می تواننـــد پارامترهایی 
ی و نیز  چـــون دمـــا، رطوبـــت و کیفیـــت هـــوای محـــل برگـــزار
اطلاعاتـــی چـــون تعـــداد پرســـنل و شـــرایط ایمنـــی را به طـــور 
یه و  همزمـــان کنتـــرل کنند. این داده ها برای پـــردازش و تجز
یت  تحلیل به سیســـتم کنترل مرکزی منتقل می شـــود تا مدیر
ی هوشـــمندانه مکان هـــا را فراهم کرده و کارایی  و بهره بـــردار

و ایمنی رقابت را بهبود بخشـــد. 

برگزاری پاک مسابقات با کمک انرژی های تجدیدپذیر 

ی های  ی های آســـیایی 2023 از انرژ ی باز در تمـــام مکان هـــای برگـــزار
ی ها نخســـتین  تجدیدپذیر اســـتفاده شـــده و بـــه این ترتیب، این باز
ی های آسیایی با هدف خنثی کردن تولید کربن لقب گرفته  میزبان باز
ی فوتوولتائیک منتقل شده  است. استفاده منابع تولید برق شامل نیرو
ی باد می تواند جزء  از مناطـــق خاصـــی از چین و نیز اســـتفاده از نیـــرو
 » کاربردهای انرژی های تجدیدپذیر باشد. اصطلاح »الکتریسیته سبز
کسیدکربن کمی منتشر می کند  به تولید برقی اطلاق می شود که دی ا
ی  یا اصلا تولید نمی کند. مدیر بخش ساخت و مدیریت محل برگزار
بازی های هانگژو اعلام کرده است که انرژی سبز 220 میلیون کیلووات 
ســـاعت را تشـــکیل می دهد و براســـاس برنامه فعلی توانســـته انتشـــار 
CO2 را بـــه میـــزان 115 هزار و 400 تن کاهش دهد. همچنین اســـتفاده 
ی مســـابقات هم به کاهش تولید  از خودروهـــای برقـــی در فرآیند برگزار
CO2 کمک می کند. برای سهولت شارژ خودروهای برقی، قریب 2024 

ی های آسیایی  پورت شارژ مخصوص خودروهای برقی در دهکده باز
نصب شده است. محققان از ماه ها پیش از شروع مسابقات، پلتفرمی 
طراحی کرده بودند که می تواند میزان انتشار کربن را به طور خودکار در 
... محاسبه  مکان های برگزاری مسابقات، در سیستم های حمل ونقل و
یســـت  کند. علاوه بر این به منظور انجام روش های ســـازگار با محیط ز
ی های آسیایی اغلب با دوچرخه تردد کرده و اقدام  افراد در دهکده باز
یافت بسته بندی ها و بطری ها می کنند. همچنین با عدم استفاده  به باز

یافت می کنند.  از کیسه های پلاستیکی امتیاز در

خیاط دیجیتال بازی های آسیایی

ی های بین المللی، لباس ورزشـــکاران و شرکت کنندگان  در تمام باز
علاوه بـــر اینکه هویتی از کشـــور آنها را بـــه نمایش در می آورد، زیبایی 
ی هـــا می بخشـــد. طراحـــی و فرآینـــد تولیـــد لبـــاس  خاصـــی را بـــه باز
ی هـــای آســـیایی هانگـــژو که توســـط  یفاتی نوزدهمیـــن دوره باز تشـــر
شـــرکت »بویا مد« تولید شـــده، به شدت تحت تاثیر دیجیتالی شدن 
شـــهر میزبان قرار گرفته اســـت. در این بازه زمان، بیش از 800 لباس 
یفاتی و بیش از 300 لباس فرم و نیز بیش از 20 هزار ســـت لباس  تشـــر
برد تکنیک های دیجیتالی و  برای داوطلبان تولید شـــده اســـت. کار
یع به خواسته های  ی شـــده و پاســـخگویی سر خدمات سفارشی ساز
ی هـــا، اصلی تریـــن مواردی اســـت که به برجســـته  شخصی شـــده باز
شـــدن تولیدات این شـــرکت کمک کرده اســـت. این شـــرکت از سال 
ی هـــای دیجیتالـــی را در طراحی های خود اســـتفاده کرده  2014 فناور
پایـــی و آمریکای جنوبـــی را در اختیار  اســـت و توانســـته بازارهای ارو

ی  بگیـــرد. آنهـــا سیســـتم خیاطـــی دیجیتالـــی را بـــرای سفارشی ســـاز
ی بهبود می بخشـــند تا بتوانند اولویت ها،  لباس های شخصی ســـاز
تیپ هـــا و اســـتایل های مختلف فـــردی را از طریق طرح های نوآورانه 
متمایز کنند. در این مسیر از افکت های سه بعدی استفاده می شود. 
یفاتی،  تکنیک های دیجیتال نقش حیاتی در تولید لباس های تشـــر
کـــه باید اطمینان  به ویـــژه در طراحـــی و خیاطـــی ایفا کرده اســـت چرا
حاصـــل کـــرد که لباس هـــا و یونیفرم هـــا می توانند کاملا متناســـب با 

فرم های مختلف بدن افراد باشند. 

اتوبوس های خودران 
در خدمت شرکت کنندگان

با توجه به وســـعت ورزشـــگاه بیســـبال و ســـافت بال، در طول 
بازی های آسیایی، اتوبوس های خودران مجهز به فناوری های 
، دوربین های  پیشـــرفته مانند رادار با امواج میلی متری، لیدار
ی شده اند. اتوبوس های  بصری و رادار اولتراســـونیک راه انداز
خودران Xiaoyu از جمله نمونه های سیســـتم های هوشـــمند 
یکنان و تماشاچیان  حمل ونقلی است که به تردد راحت تر باز
در ســـطح شـــهر کمک می کند. این اتوبوس ها در صحنه های 
ترافیک هـــای پیچیده همواره بـــا ثبات و دقت بالایی حرکت 
می کنند. این سیســـتم های بـــدون راننده مجهز به رایانه های 
صنعتی در قالب اتوبوس، اتومبیل های گشت، وانت و وسایل 
نقلیـــه لجســـتیک ایمـــن هســـتند. رانندگـــی خـــودکار یکی از 
ســـناریوهای آینده جامعه هوشـــمند است که استفاده از این 
سیستم حمل ونقل هوشمند مانند طرحی آزمایشی عمل کرده 
و قرار است بعد از پایان مسابقات، در ورزشگاه های بیسبال 

و سافت بال مورد استفاده قرار گیرند. 

هوشمندی بیشتر 
 5G با شبکه پیشرفته

در کنار سایر فناوری های نوینی که در بازی های آسیایی مورد 
اســـتفاده قرار گرفتـــه، از فناوری های ارتباطی پیشـــرفته مانند 
شبکه پیشرفته 5G )همان شبکه 5.5 گیگ( و زیرساخت های 
غیرفعال اینترنت اشیاء هم استفاده شده تا بار هوشمند بودن 
این بازی ها بیشتر شود. سرعت شبکه پیشرفته 5G در مقایسه 
با شبکه 5G استاندارد 10 برابر بالاتر است که درحال حاضر در 
، در وسایل نقلیه هوشمند مجهز به  بازی های آسیایی هانگژو
اینترنت، عملیات های مکانی هوشـــمند و سایر سناریوهای 
بازی ها درحال اســـتفاده اســـت. نخســـتین بار از این شـــبکه 
پیشرفته 10 گیگابایتی 5G در امتداد مسیر اتصال مرکز ورزشی 
المپیک هانگژو و دهکده بازی های آسیایی نصب شده است. 
ایـــن شـــبکه بـــرای پیش بینی و نظارت بر تجهیزات شـــبکه در 
مکان های کلیدی برگزاری مسابقات در زمان واقعی استفاده 
یابی فعال و پاســـخ دادن ســـریع به هر  می شـــود کـــه امـــکان ارز
مشـــکلی را فراهم می کند. برقراری چنین شـــبکه ای در خلال 
این بازی های حساس انقلاب و تحولی را در زمینه شبکه های 
ارتباطی اینترنتی ایجاد می کند که زمینه را برای برقراری شبکه 

6G فراهم خواهد کرد. 

پای اینترنت اشیاء 
به مسابقات باز شد

ی ارتباطی دیگری اســـت که به ویژه در  اینترنـــت اشـــیاء فنـــاور
سال های اخیر در کنترل از راه دور و هوشمند شرایط محیطی 
ی به طور گسترده  یادی کرده است. از این فناور کمک بسیار ز
ی های آســـیایی  برای دســـتیابی به مدیریت هوشـــمند در باز
اســـتفاده شـــده اســـت. به عنوان مثال در مرکز ورزشی هانگژو 
از برچســـب های اینترنـــت اشـــیاء )IoT( غیرفعـــال در کابیـــن 
یکنان برای نظارت بر دما و رطوبت محیطی استفاده شده  باز
ی های آســـیایی  ی همچنین در دهکده باز اســـت. این فناور
برای تسهیل ردیابی خودروهای لجستیک و مدیریت انبارها 
به کار می رود. این برچسب ها همچنین به مدیریت موجودی 
دارایـــی انبارهـــا کمک می کند و امکان نظارت بر دارایی های 
ارزشـــمند ماننـــد وســـایل نقلیـــه و دوچرخه های برقـــی را برای 

جلوگیری از سرقت فراهم می کنند. 



کـه فیلمـی از ورود مهاجـران غیرقانونـی افغانسـتانی  ی می شـود  چنـد روز
بـه کشـورمان و ترافیـک بـالای ماشـین های حامـل آنهـا درحـال وایـرال شـدن 
اسـت. پیـش از شـروع جنـگ روسـیه و اوکرایـن بحرانـی در میـان لهسـتان و 
بـاروس شـکل گرفتـه بـود. لهسـتان در ایـن چالـش بـاروس را متهـم کـرده بـود 
ی را لـب مـرز رهـا کـرده و آنهـا را بـه ابـزار تهدیـد سـایر  کـه مهاجـران عراقـی و سـور
پـا درگیـر ایـن مسـاله  پایـی تبدیـل کـرده اسـت. یـک مـاه تمـام ارو کشـورهای ارو
پـا را درگیـر کـرده بودنـد  بـود. تمـام جمعیـت مهاجرانـی کـه سیسـتم امنیتـی ارو
تنهـا چهارهـزار و 600 نفـر بودنـد. ایـن درحالـی اسـت کـه آمارهـای غیررسـمی 
ینـد روزانـه نزدیـک بـه چهارهـزار مهاجـر غیرقانونـی افغانسـتانی وارد  می گو
کشـورمان می شـوند. امـا چـه اتفاقـی می افتـد کـه روزانـه ورود چهارهـزار مهاجـر 
افغانسـتانی را مانند لهسـتان تهدید نمی بینیم و چه اقداماتی لازم اسـت که 

تهدیـد حضـور غیرقانونـی مهاجـران را بـه فرصـت تبدیـل کنیـم؟
یم که مهاجرخیز است. در تمام دنیا برخی مناطق  ما در منطقه ای حضور دار
یقـا و خاورمیانـه به شـدت مهاجرفرسـت هسـتند.  یـکای لاتیـن، آفر ماننـد آمر
یه و عراق همه مهاجرفرستند. در این بین به  کستان، ایران، سور افغانستان، پا
پا، مهاجران باید از لایه های مختلفی عبور  دلایلی مانند عدم دسترسی به ارو
ی  از آنان توان چندبار مهاجرت  کنند تا به کشورهای پیشرفته برسند. بسیار
را ندارنـد، بـرای همیـن تنهـا در یک مرحلـه مهاجـرت می  کننـد. محمدرسـول 
رسـتمی، مدیـر اندیشـکده ای در حـوزه مهاجـرت بـا نـام »دیـاران« اسـت. ایـن 
اندیشـکده سـال گذشـته بـرای 19 هـزار فرزنـد مـادر ایرانـی توانسـته شناسـنامه 
یافـت کنـد. او دربـاره حضـور مهاجـران افغانسـتانی در کشـورمان  ایرانـی در
ی ها بیشـتر بـه  کسـتان و ایـران و سـور کثـرا بـه دو کشـور پا معتقـد اسـت آنهـا ا
کشـور ترکیـه مهاجـرت می کننـد. »به تعبیـری، شـانس خـوب ترکیـه ایـن اسـت 
پاسـت و هروقـت دلـش بخواهـد می توانـد از مهاجـران به عنـوان  کـه هم مـرز ارو
پـا اسـتفاده کنـد و به نوعـی بـاج بگیـرد. نزدیـک بـه  یـک ابـزار قـدرت علیـه ارو
ی، افغانسـتانی و سـایر کشـورها در ترکیـه  پنـج تـا شـش میلیون مهاجـر سـور
پـا خطـر همیشـگی به حسـاب می آیـد.  حضـور دارنـد و ایـن موضـوع بـرای ارو
پـا چنـد لایـه مـرز دارد. یک لایـه اش کشـورهایی اسـت کـه خـارج از  می دانیـم ارو
پـا  پاسـت، ماننـد ترکیـه و یـک لایـه دیگـر کشـورهای خـود حـوزه ارو مرزهـای ارو
هسـتند. امـا ایـران متاسـفانه چنیـن وضعیتـی نـدارد. عمدتـا فارسـی زبان های 
کسـتان مهاجرت می کنند. از سـال 58  افغانسـتانی به ایران و پشـتون  ها به پا
ی در افغانسـتان و به نفع حکومت کمونیسـتی افغانسـتان  که حکومت شـورو
مداخلـه کـرد، اولین بـار سـیل مهاجرتـی را از سـوی افغانسـتان بـه ایـران شـاهد 
بودیـم. نـگاه سیاسـتمداران مـا در دهـه 60 سیاسـت درهـای بـاز بـود و پذیـرای 
نزدیـک بـه یک میلیـون افغانسـتانی بودیـم. مـوج دوم بـا حضـور طالبـان در 
ابتـدای دهـه 70 اتفـاق افتـاد و دوبـاره مـا شـاهد یـک هجـوم جمعیـت از 
افغانسـتان به سـمت ایـران بودیـم. مـوج سـوم مهاجرتـی نیـز در حملـه آمریکا به 
افغانسـتان در ابتـدای دهـه 80 رخ داد و آخریـن مـوج مهاجرتـی کـه از قضـا در 
ی و اسـتقرار حکومـت طالبـان از  ایـن سـال ها بسـیار طولانـی بـود پـس از برقـرار
نیمه اول سـال 1400 اسـت. در این موج تا سـال گذشـته نزدیک به یک تا 1.5 
میلیون مهاجر افغانسـتانی وارد کشـورمان شـدند و تقریبا چنین تعدادی هم 

کسـتان مهاجـرت کردنـد.« بـه پا

    آمار حضور افغانستانی ها همیشه صعودی بوده است
کـم اسـت،  سیاسـتی کـه در کشـورمان در رابطـه بـا مهاجـران افغانسـتانی حا
این طور اسـت که ما نتوانسـته ایم موج مهاجرتی قبلی را هضم کنیم. رسـتمی 
برای این مسـاله، مهاجرت روسـتا به شـهر را مثال می زند و می گوید که وقتی 
یک فرهنگ روسـتایی بخواهد در فرهنگ شـهری ادغام شـود، 40 سـال زمان 
نیاز دارد: »ما هربار که موج مهاجرتی داشتیم، از فرصت پس از آن موج برای 
ادغام و سـاماندهی مهاجران در کشـورمان اسـتفاده نکردیم. به جز سیاسـت 
کم بود، حتی هیچ سیاست  اخراج که از انتهای دهه 60 تا ابتدای دهه 70 حا
مشخصی در قبال شان نداشتیم. از ابتدای ورود مهاجران افغانستانی تا سال 
67 سیاسـت درهـای بـاز را در برخـورد بـا آنـان داشـتیم و حضـرت امـام نیـز این 
ی  یاسـت جمهور سیاسـت درهـای بـاز را تاییـد می کـرد. پـس از آن در زمـان ر
آقای هاشـمی ما در مواجهه با خود خانواده های ایرانی سیاسـت فرزند کمتر 
زندگی بهتر را داشـتیم و سیسـتم به این نتیجه رسـید که خانواده های ایرانی 
را هـم کنتـرل کنـد. بنابرایـن سیاسـت درهـای بـاز بـه سیاسـت بازگشـت تغییـر 
ی از مهاجـران را به ناچـار اخـراج  کـرد. از ابتـدای دهـه 70 هرسـال تعـداد بسـیار

می کردیـم امـا هیـچ وقـت آمـار حضـور افغانسـتانی ها در ایـران کاهشـی نبـوده، 
گر آمار حضور افغانستانی ها در ایران را بررسی کنیم، می بینیم از دهه  یعنی ا
60 تا ابتدای دهه 90 همواره صعودی بوده است. به جز سال های ابتدایی دهه 
90 که قیمت دلار در کشـورمان نوسـان داشـته و از طرف دیگر در افغانسـتان 
دولـت مسـتقر می شـود و بهبـود اقتصـادی داشـته اند، هیـچ وقـت مهاجـرت 
معکوسـی از ایـران بـه افغانسـتان صـورت نگرفتـه اسـت. بعـد از گذشـت آن 
سـال ها، دوبـاره مـوج مهاجـرت افزایشـی بـوده اسـت. در مـوج اخیـر مهاجرتـی 
بـه ایـران کـه در تابسـتان 1400 بـود بالـغ بـر 10 هـزار نفـر به صـورت غیرقانونـی وارد 
کشـورمان شـده اند، البتـه ایـن افـراد به عنـوان جنـگ زده وارد ایـران شـده اند و 
به صورت حقوق بشـری ایران اجازه جلوگیری از ورودشـان را نداشـته اسـت.«

    همیشه مهاجران افغانستانی را بیگانه دانسته ایم
در ایـن مـدت سیاسـت غیرعملیاتـی اخـراج به جـای سیاسـت عملیاتـی 
ادغـام اعمـال شـده اسـت. در تمـام  مـدت تـاش فعـالان حـوزه مهاجـرت ایـن 
کـه بـه مسـئولان سیاسـتگذار بفهماننـد درطـول ایـن سـال ها، امـکان  بـوده 
ادغـام ایـن جامعـه بـا جامعـه ایرانـی وجـود داشـته اسـت. رسـتمی در ایـن بـاره 
ی  معتقـد اسـت هنگامـی کـه آلمـان پـس از جنگ جهانـی دوم بـا بحـران نیـرو
کار مواجـه شـد، درمیـان همسـایگان به دنبـال کشـورهای مهاجرفرسـت رفـت 
ی کار  ی بـود کـه بـه داد آلمـان و نیـرو و در ایـن میـان ترکیـه شـاید تنهـا کشـور
نداشـته اش رسـید. »ترکیـه مهاجـران خـود را -بـا وجـود اینکـه دیـن، مذهـب، 
یخ یکسانی نداشتند- به آلمان فرستاد و آلمان پس از یک  نژاد، فرهنگ و تار
ی مانند  تـا چنـد دهـه توانسـت مهاجـران را بـا جامعـه اش ادغـام کنـد اما کشـور
افغانسـتان کـه بخشـی از شـهر هراتـش زمانـی مـال مـا بـود، زبـان یکسـانی بـا مـا 
یم و درنهایت یگانگی  دارد، همچنین ما با هزاره ها دین و مذهبی یکسان دار
ی از  فرهنگـی؛ مـا همچنـان نتوانسـته ایم آنهـا را هضـم و ادغـام کنیـم. بسـیار
نسـل های چهارم که دهه نودی هسـتند، نه تنها پدران شـان، بلکه پدربزرگ ها 
و مادربزرگ هایشـان هم افغانسـتان را ندیده اند. چگونه ممکن اسـت ما اینها 
کـه براسـاس بندهـای 4 و 5 مـاده 976 قانـون مدنـی ایـن  را ایرانـی ندانیـم؟ چرا
افراد ایرانی  هستند و باید براساس قانون شناسنامه ایرانی به آنها تعلق بگیرد. 
کـم بـوده، اجـازه اعمـال  وقتـی روح اخـراج بـر دسـتورالعمل  ها و قوانین مـان حا
قانون را به ما نمی داد. ما همیشه مهاجران افغانستانی را بیگانه می دانستیم 
و به کسـی که در کشـورمان به دنیا آمده، زندگی و ازدواج کرده، اتباع خارجی 
می گفتیـم. قطعـا مـن مخالـف ایـن شـکل از حضـور افغانسـتانی ها و بـا ایـن 
اندازه هستم. تمام افرادی که قصد دارند به طور تخصصی و قانونی وارد یک 
کشـور شـوند، این اصل را قبول دارند که جامعه میزبان باید ظرفیت های لازم 

را داشـته باشـد. جامعـه مـا ظرفیـت پذیـرش هفـت میلیـون مهاجـر را نـدارد.«

    اتفاق خوب و سرشماری سال گذشته مهاجران
یـان حضـور مهاجـران افغانسـتانی، یـک اتفـاق خـوب نیـز رخ  البتـه در جر
داده اسـت. سـال گذشـته پـس از مـوج اخیـر حضـور مهاجـران، آنهـا از سـوی 
ی شـدند. ایـن یعنـی دولـت پذیرفـت کـه حضـور ایـن تعـداد  دولـت سرشـمار
از مهاجـران غیرقانونـی، بـار و تبعـات منفـی خـاص خـود را دارد. رسـتمی، 
یـد پذیـرش ایـن مسـاله، دولـت را مجـاب بـه  فعـال حـوزه مهاجـران می گو

ی صورت گرفتـه 4.5  کـرده اسـت. براسـاس سرشـمار ی مهاجـران  سرشـمار
ی شـرکت  میلیـون مهاجـر در کشـورمان حضـور دارنـد. هرکـس در سرشـمار
کـرد، به عنـوان مهاجـر قانونـی پذیرفتـه شـد: »دولـت معتقـد اسـت کـه برخـی 
ی شـرکت نکرده انـد. البتـه در ماه هـای اخیـر مـا  مهاجـران در ایـن سرشـمار
همچنـان شـاهد ورود غیرقانونـی بـه کشـورمان هسـتیم. طبـق برخـی آمـار بیـن 
شـش تا هفت میلیون مهاجر در کشـورمان حضور دارند که 4.5 میلیون شـان 
قانونی و مابقی غیرقانونی هسـتند. البته مهاجران قانونی نیز فرمالیته قانونی 
هسـتند و خدمـات خاصـی بـه آنـان ارائـه نمی شـود. مشـکل اساسـی در ایـن 
کـه مـا سیاسـت ادغـام را پیش نگرفته ایـم. درحالی کـه طبـق  مسـاله اسـت 
آمـار هرسـال بـه ورودی هایمـان افـزوده شـده اسـت. حتـی سـال گذشـته رکـورد 
اخـراج را بـا اخـراج بیـش از 750 هـزار مهاجـر غیرقانونـی از کشـورمان شکسـتیم 
پایـی عـدد بسـیار عجیبـی اسـت. 750 هـزار  و ایـن در مقایسـه بـا کشـورهای ارو
مهاجـر غیرقانونـی را اخـراج می کنیـم امـا همچنـان آمـار مهاجـر غیرقانونـی در 
کشـورمان بالاسـت و ایـن بـه آن معناسـت کـه عـدد ورود بـه کشـورمان بیـش از 
750 هـزار مهاجـر غیرقانونـی  اسـت و نمـودار همچنـان رو بـه صعـود اسـت.«

    18 میلیون از مرز تا تهران
رستمی معتقد است 30 سال درحال اخراج مهاجران بوده ایم اما درمیان 
آنهـا افـرادی هسـتند کـه 12، 13 بـار ورود غیرقانونـی بـه ایـران داشـته اند و 
برابـر ایـن مهاجـران پاسـخگو نبـوده اسـت.  ایـن یعنـی سیاسـت اخـراج در
عـدم امـکان اعمـال ایـن سیاسـت به نظـر او دو حالـت دارد؛ عملیاتـی 
نمی شـود یـا افـرادی کـه بایـد اجـرا کننـد، از اجـرای آن سـر بـاز می زننـد. 
یـم کـه  به نظـر مـن بیشـتر حالـت دوم اسـت. مـا شـوتی هایی را در مـرز دار
سیسـتم پرنفـوذی بـرای خودشـان ایجـاد کرده انـد و هـر افغانسـتانی کـه از 
ینـه  مـرز قصـد سـفر بـه تهـران را دارد، نزدیـک بـه 18 میلیـون تومـان بایـد هز
ینـه خـاص خـودش را دارد. ایـن وضعیت در  کنـد و هـر مقصـد قیمـت و هز
مـرز اقتصـاد مخصـوص بـه خـودش را بـه راه انداختـه و بعضـی از افـراد کـه 
در مسـاله ذی نفـع هسـتند، از چرخـش ایـن پول هـا بدشـان نمی آیـد. ایـن 
فعال حوزه مهاجران می گوید: »من معتقدم که می توانیم مانند کشورهای 
، مهاجـران را دسـته بندی کنیـم؛ مثـا کسـی کـه در کشـورمان به دنیـا  دیگـر
آمده، با فرهنگ ما عجین تر است و باید نگاه دیگری به این افراد داشته 
باشـیم. بایـد بتوانیـم میـان افـرادی کـه در کشـورمان دکتـری می خواننـد، 
شـاعر یـا ادیـب هسـتند بـا کسـی کـه تـازه  وارد شـده تفاوتـی در دسـته بندی 
قائـل باشـیم. یـک دسـته بندی دیگـر نیـز وجـود دارد کـه مثـا براسـاس زبان 
ایـن افـراد را دسـته بندی کنیـم. کسـی کـه زبـان فارسـی بلـد اسـت نسـبت 
بـه کسـی کـه پشـتون اسـت، راحت تـر می توانـد بـا جامعـه مـا ادغـام شـود. 
البتـه مـن دسـته بندی اخیـر را انسـانی نمی دانـم امـا منطقـی اسـت کسـی 
کـه چنـد دهـه در ایـران زندگـی کـرده و فرزندانـش را در ایـران به دنیـا آورده 
اقتضائات و اولویتش را نسبت به فرد تازه وارد درنظر بگیریم. اما متاسفانه 
میان یک کارگر مهاجر با سطح اجتماعی متوسط و یک استاد دانشگاه، 
پزشـک و مهنـدس بـا سـطح اجتماعـی بـالا در نگاه مـان هیـچ تفاوتـی قائل 
نیسـتیم. مـا بـه هـر دو دسـته از مهاجـران نیازمندیـم، البتـه بـه دسـته دوم 
یـم. مـن  و دسـته بندی براسـاس خدمـات و جایـگاه افـراد نیـاز بیشـتری دار
ایـن مسـاله را می پذیـرم کـه در دسـته بندی مهاجـران اخیـر بایـد سیاسـت 

ویژه تـری اعمـال شـود.«
کشـور  درحال حاضـر افغانسـتان دچـار بحـران امنیتـی اسـت و یـک 
جنگ زده به شـمار می آید. یکی از بحران های دیگر در این کشـور بحران 
یسـت اسـت. 70 درصد افغانسـتان روستانشـین هسـتند و بحران  محیط ز
یسـت محیطی، چالشـی جـدی بـرای کشـاورزان افغانسـتانی محسـوب  ز
کشـاورزان افغانسـتانی به جـز امـرار معـاش از طریـق  کـه  می شـود؛ چرا
ی اسـت. رسـتمی  ی، سـبک زندگی شـان نیـز وابسـته بـه کشـاورز کشـاورز
معتقـد اسـت تـا زمانـی کـه افغانسـتان بـا چنیـن بحران هایـی همراه اسـت، 
پیـش  دولت هـای ایرانـی نمی تواننـد سیاسـت اخـراج را بـه ایـن نحـو در
کـم شـود کـه زمینـه ورودشـان بـه  بگیرنـد. بایـد شـرایطی در افغانسـتان حا
ایـران کاهـش پیـدا کنـد و پـس از آن می تـوان سیاسـت اخـراج را درپیـش 
گرفت. متاسفانه این گزاره در ذهن سیاستگذاران وجود دارد که عدم ارائه 
خدمات به مهاجران، چراغ قرمز نشان دادن برای ورود افغانستانی هاست. 
گر خدمات ارائه دهیم، به معنی چراغ  عکس این گزاره نیز وجود دارد که ا
سبز برای حضور افغانستانی هاست. اما واقعیت این است که وضعیت 
گـر هیـچ خدماتـی ارائـه نشـود،  در افغانسـتان به حـدی بحرانـی اسـت کـه ا

بـاز هـم افغانسـتانی ها ایـران را بـه کشورشـان ترجیـح می دهنـد. 

تعداد مهاجران ثبت نشده افغانستانی زیاد است، هیچ برنامه ای برای آنها در ایران نداریم

مهمان های مامان
بازهم

حس خوب
یکی شدن

، یـــک  ی هـــای آســـیایی هانگـــژو مدال هـــای امســـال ایـــران در باز
کـــه اولیـــن مـــدال  جـــور دیگـــر بـــه دل می نشـــیند، آن هـــم وقتـــی 
ــران ایرانـــی کســـب  ــوان قایقـ ــه دســـت بانـ ــا بـ ی هـ ــران در ایـــن باز ایـ
شـــد و ایـــران بـــا مـــدال بانـــوان خـــود وارد جـــدول مدال هـــا شـــد. ایـــن 
ی هـــای آســـیایی  کـــه در باز تنهـــا اتفـــاق شـــگفت انگیزی نبـــود 
ی زنـــان  یـــخ دوچرخه ســـوار امســـال اتفـــاق افتـــاد. اولیـــن مـــدال تار
ی میـــز مـــردان آن هـــم بعـــد از 65 ســـال،  و کســـب مـــدال تنیـــس رو
ی هـــای آســـیایی هانگـــژو تـــا الان  جـــزء اولین هـــای شـــیرین باز
کـــه رخ داد ورزش  یـــان اتفاقاتـــی  بودنـــد. ســـال گذشـــته و در جر
ی هـــای رســـانه های معانـــد قـــرار  یز بهره بردار کشـــور نیـــز دســـتاو
گرفـــت، برخوردهایـــی کـــه دقیقـــا امـــر ملـــی را نشـــانه گرفتـــه بـــود. 
ی کـــردن ایـــران، تـــاش می کردنـــد  از یـــک طـــرف بـــا کارویـــژه منـــزو
تیم هـــای ایرانـــی از کارزارهـــای ورزشـــی بین المللـــی حـــذف شـــوند 
ـــود کـــه تـــاش  ـــه ورزشـــکاران تیـــم ملـــی ب و گام بعـــد، اعمـــال فشـــار ب
می شـــد، بـــا فشـــار وارد کـــردن بـــه ورزشـــکاران آنهـــا را بـــه خـــروج از تیـــم 
 ملـــی ایـــران دعـــوت کننـــد. در ایـــن بیـــن نیـــز هیـــچ موضـــوع کوچـــک 
یـــب پیـــدا نکنـــد  و حاشـــیه ای نبـــود کـــه بـــه دســـت ایـــن رســـانه ها ضر
ی اعصـــاب مـــردم بـــرود  و تبدیـــل بـــه موضوعـــی بـــزرگ نشـــود تـــا هـــم رو
و هـــم روان ورزشـــکاران را به هـــم بریـــزد. ضربـــه بـــه امرملـــی و افتخـــار 
جمعـــی، نقطـــه هـــدف ایـــن رســـانه ها بـــود. ورزش در شـــرایطی کـــه 
ی در آن  اوضـــاع کشـــور دچـــار التهـــاب شـــده بـــود و دوقطبی ســـاز
ی  تشـــدید شـــده بـــود، می توانســـت وســـیله خوبـــی بـــرای اجماع ســـاز
میـــان جامعـــه ایرانـــی بشـــود. بـــا همیـــن نـــگاه بـــود کـــه نـــوک حملـــه 
ــابقات ورزشـــی و تـــاش  ــانه های معانـــد بـــه ورزشـــکاران و مسـ رسـ
بـــرای عـــدم حضـــور ایـــران در ایـــن مســـابقات متمرکـــز شـــده بـــود، 
ــت  ــا، می توانسـ ــن کارزارهـ ی در ایـ ــروز ــز پیـ ــال آن نیـ ــه دنبـ ــا بـ طبعـ
کـــه نقطـــه مقابـــل چیـــزی  کنـــد  حـــس امیـــد در جامعـــه ایجـــاد 
بـــود کـــه کشـــور در آن روزهـــا تجربـــه می کـــرد. حـــالا و بـــا گذشـــت 
گذشـــته و درحالی کـــه فراخوان هـــا  یک ســـال از اتفاقـــات ســـال 
بـــرای ســـالگرد اتفاقـــات بـــا شکســـت جـــدی همـــراه شـــد، می توانیـــم 
ینی از ورزش ملـــی ایـــران را تجربـــه می کنیـــم،  بگوییـــم روزهـــای شـــیر
روزهایـــی کـــه دوبـــاره همچـــون گذشـــته همگـــی بـــا شکســـت حســـن 
ی زارع احســـاس  یزدانـــی در کشـــتی غمگیـــن می شـــویم، بـــا پیـــروز
ـــا هـــم قســـمت  غـــرور می کنیـــم و هرچـــه از غـــم و شـــادی هســـت را ب
ی هـــای آســـیایی هانگـــژو  می کنیـــم. اولیـــن مـــدال ایـــران در باز
ینی ایـــن حـــس ملـــی اضافـــه کـــرد.  آن هـــم توســـط خانم هـــا بـــه شـــیر
کـــه  ی قـــرار داد  ی را می شـــود مقابـــل اخبـــار تصویـــر ایـــن پیـــروز
ـــا کار  ـــه در ناس ـــی ک ـــورد زن ـــن فضان ـــفر اولی ـــر س ـــا خب ـــرد ب ـــاش می ک ت
می کـــرد و اصالتـــی ایرانـــی داشـــت، ایـــن احســـاس را ایجـــاد کنـــد 
کـــه زنـــان در ایـــران نـــه امـــکان پیشـــرفت و رشـــد دارنـــد و نـــه حتـــی 
ــه  ــرای پیشـــرفت دیـــده می شـــود. تصویـــری کـ کورســـویی از امیـــد بـ
ـــد  ـــت بع ـــعی داش ـــا س ـــده ام ـــاخته ش ـــا س ـــت ی ـــی اس ـــود واقع ـــم نب مه
از اتفاقـــات ســـال گذشـــته، بـــه زنـــان ایرانـــی ایـــن تصویـــر را نشـــان 
دهـــد کـــه برخـــاف وجـــود اســـتعداد در بانـــوان ایرانـــی، بـــه آنهـــا اجـــازه 
ی هـــا در عرصه هـــای  پیشـــرفت داده نمی شـــود. حـــال مدال آور
ــده  ــوان خنثی کننـ ــی را می تـ ــوان ایرانـ ــط بانـ ــی توسـ مختلـــف ورزشـ
ی هـــای  ــابقات ورزشـــی امســـال و پیروز ــار دانســـت. مسـ ایـــن اخبـ
ینی دوچنـــدان دارد و عاوه بـــر  ، شـــیر به دســـت آمده در ایـــن کارزار
ی هـــا، جامعـــه ایرانـــی  ی خانم هـــا در ایـــن باز اولین هـــای مـــدال آور
ایـــن بـــار بـــا لـــذت و شـــوق بیشـــتری، مســـابقات ورزشـــی را دنبـــال 
می کنـــد و حـــس خـــوب یکـــی شـــدن، یـــک ملـــت شـــدن و غـــرور 
ــته  ــتر از گذشـ ــه بیشـ ــذر از التهابـــات جامعـ ــد از گـ ــار را بعـ و افتخـ

احســـاس می کنـــد. 
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زهرا طیبی
 خبرنگار گروه نقد روز

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقدروز

درحال حاضر افغانستان دچار بحران امنیتی 
است و یک کشور جنگ زده به شمار می آید. 
یکی از بحران های دیگر در این کشور بحران 
محیط زیست است. 70 درصد افغانستان 

روستانشین هستند و بحران زیست محیطی، 
چالشی جدی برای کشاورزان افغانستانی 

محسوب می شود؛ چراکه کشاورزان افغانستانی 
به جز امرار معاش از طریق کشاورزی، سبک 

زندگی شان نیز وابسته به کشاورزی است. 
رستمی معتقد است تا زمانی که افغانستان 

با چنین بحران هایی همراه است، دولت های 
ایرانی نمی توانند سیاست اخراج را به این نحو 

درپیش بگیرند
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روابط ایران و امارات بر سر »جزایر سه گانه« همواره تحت تاثیر مشکلات موجود 
، عراق و عربستان سعودی( و غربی )انگلیس  مابین ایران با قدرت های عرب )مصر
و آمریـــکا( بـــوده اســـت بـــا این وجود به مـــرور و با روند تکثر قـــدرت و آزادی عمل 
افزایش یافته کشورها، امارات خود نیز به این بازی کشانده شده است. همراهی 
چین، روسیه، ژاپن و آمریکا در پای بیانیه هایی که به طور مشترک با کشورهای 
، توکیو  عربی، به موضوع جزایر سه گانه پرداخته اند، به معنای تلاش پکن، مسکو
و آمریـــکا بـــرای تغییرات مرزی در خلیج فارس نیســـت، اما ایـــن رویکرد، بیانگر 

نقش آفرینی ویژه عربستان سعودی و امارات در تحولات جدید دارد. 
در شـــرایط کنونی و با تضعیف کشـــورهای داعیه دار رهبری جهان عرب شامل 
، رهبری این جهان تقریبا برعهده عربستان سعودی  ، عراق، سوریه و الجزایر مصر
قرار دارد. ریاض نه به جهت استعدادش در سیاست خارجی که بیشتر به واسطه 
توان اقتصادی ، موقعیت جغرافیایی و میل به ماجراجویی اش پیش افتاده است. 
سعودی ها یک دهه پیش و در ماجرای موسوم به بهار عربی نیز در صف اول برای 
سرنگونی حکومت بشار اسد در سوریه قرار داشتند اما به مرور از صحنه حذف 
شدند تا بدانند جایگاه واقعی شان در تحولات منطقه ای کجاست. در چنین 
صحنـــه ای، اماراتی هـــا تلاش دارند با وجود بازیگری برمبنای طرح ســـعودی، به 

اهداف خود نیز دست پیدا کنند. 
ایران البته در برابر این تلاش ها سکوت نکرده است و جدا از اظهارنظرهای مقامات 
سیاسی و نظامی، دست به برگزاری رزمایش در خلیج فارس نیز زده است. یکی از 
جدی ترین هشدارها نسبت به ماجراجویی ریاض و ابوظبی درباره جزایر ایرانی 
از سوی علی اکبر ولایتی، مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل، اتخاذ شد. 
او با این جمله که »جمهوری اسلامی ایران خواهان نزاع و تنش با همسایگانش 
نیست« ادامه ادعاهای امارات در مورد جزایر سه گانه را منجر به »بی ثبات« شدن 
منطقه خواند و گفت که ایران اجازه عملی شدن »ادعاهای باطل« درخصوص 
خلیج فارس را هرگز نخواهد داد. او البته به نقش غرب در این ماجرا نیز اشـــاره 
کرد و به آنها نصیحت کرد که »دست از تحریک و تنش زایی در منطقه حساس 

و خطیری چون خلیج فارس بردارند.«
درخصوص تحولات جدید پیرامون جزایر سه گانه نکاتی وجود دارد:

1. در دهه های اخیر به مرور از ابزارهای لازم برای مهار ایران کاسته شده است. 
یم صدام که از سال 1359 تا 1367 درحال جنگ با ایران بود نه خود وجود دارد  رژ
و نه عامل نیابتی دیگری برای جنگ با تهران یافت می شود. به لحاظ بهره گیری 

از تهدید و فشار نظامی نیز دیگر فضایی که در طول سه دهه 1980، 1990 و 2000 
در منطقه وجود داشت، نیست و غرب نمی تواند تحرک موثری نشان دهد. 

گـــر قـــرار بر ایجاد ائتلاف منطقه ای علیه ایران بود، عراق که زمانی اصلی ترین  ا
دولت و عامل نیابتی غرب و اعراب علیه ایران بود به متحد تهران بدل شـــده 
اســـت. یمن نیز که زمانی نیرو و تســـلیحات برای مبارزه با ایران ارســـال می کرد، 
درحال حاضر تبدیل به متحد تهران شده است. قدرت نظامی آمریکا که برای 
دهه ها به عنوان یک عامل بازدارنده در برابر ایران عمل می کرد در حال حاضر 
کم اثر شده و تهران نه تنها وقعی به خطوط قرمز واشنگتن نمی گذارد که صراحتا 
اعلام می کند به دنبال اخراج آمریکا از منطقه اســـت. با از دســـت رفتن ابزارها 
و نقاط مقابله با ایران، اعراب به دنبال حفظ و تقویت نقاط باقی مانده اند. در 
فقـــدان ابزارها و امکان های اعمال فشـــار علیه ایـــران، غرب و اعراب به دنبال 

استفاده بیشینه از ابزارهای باقی مانده هستند. 
2. کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس تا پیش از این تقریبا روابط امنیتی-
نظامی سطح بالای انحصاری با آمریکا داشتند و در قالب دیدارهای مشترک 
با این کشور درباره جزایر سه گانه موضع گیری می کردند. حالا اما اعراب در قالب 
اتحادیه عرب و ســـاختار کوچک تری با نام شـــورای همکاری خلیج فارس، با 
دیگر قدرت های جهانی همکاری های بیشتری تعریف کرده و در دیدارهای 
خود موضوع جزایر ســـه گانه را نیز می گنجانند. به عبارت دیگر کشـــیده شدن 
موضوع جزایر سه گانه به روابط عربی با چین، روسیه و ژاپن به معنای اقدام جدی 
اعراب در این خصوص نیســـت، بلکه پیامد طبیعی خروج روابط بین المللی 

آنها از انحصار رابطه با آمریکاست. 
اماراتی ها با شناخت این روند یا بدون شناخت آن، نسبت به بروز این پدیده 
ذوق زده شده و نسبت به امتحان شانس خود در این خصوص طمع کرده اند. 
امـــارات بـــه دنبـــال بهره گیری از وقوع رونـــد تکثر قـــدرت و چندجانبه گرایی در 
جهان اســـت که روابط عربی را از قید »فقط آمریکا« رهانده اســـت، بدون آنکه 

مضرات آن را بشناسد. 
بیانیه های امارات با کشورهای دیگر صرفا »تعدد آفرین« است نه »تحول آفرین«. 
اگر قرار بر تحول آفرینی بود ائتلاف آمریکا و اعراب خلیج فارس -در گذشته که 
یادی با ایران داشـــتند- بهتر و بیشـــتر می توانســـتند راهگشای  فاصله قدرت ز

امارات باشند. آمریکا در جهان تک قطبی بیشتر آماده اقدام عملی درخصوص 
جزایر بود، درحالی که در شـــرایط فعلی و با ظهور ایران به عنوان یک مدعی در 
نظام درحال  گذار و شـــکل گیری، نمی توان از کشـــورهایی مانند روسیه، چین و 

ژاپن توقع حرکت علیه ایران را داشت. 
به عنوان یک نمونه، امروزه ژاپن با رها شـــدن جهان از قید و بند ســـلطه آمریکا 
ناچار از افزایش قدرت خود شده و می داند باید خود به مقابله با تهدیدات کره 
شمالی رفته و در سایه کاهش نیروهای واشنگتن در خلیج فارس، مستقیما در 
روند تامین امنیت خطوط انتقال انرژی جهان مشـــارکت کند. به همین دلیل 
نیز توکیو بر شـــدت نظامی گری خود افزوده و بودجه نظامی اش از 5.4 تریلیون 
ین را به 6.8 تریلیون ین رساند. با این حال مشخص است ژاپن به هیچ عنوان 

قادر به سازماندهی تحرک در خلیج فارس نیست. 
3. در آینده جهان، ضمن رها شدن نظام بین الملل از تصلب تک یا دو قطبی، 
با شکل گیری قطب های متعدد در سطوح متفاوت مواجه خواهیم بود. اعراب 
بـــرای جلوگیـــری از همکاری موثـــر ایران با این قطب ها که می تواند در کســـب 
جایگاه مناســـب توســـط تهران در نظام آتی موثر باشد، قصد دارند نقاط تنشی 
میـــان تهـــران و این قدرت ها تعریف کنند. ایـــن اقدام به صورت حداقلی مانع 
هم افزایی میان ایران و این قدرت ها می شـــود. به عنوان نمونه اگر ایران نســـبت 
بـــه چیـــن دیدگاهی امنیتـــی بیابد، مانعی در برابر همکاری دو کشـــور در طرح 

کمربند جاده ایجاد خواهد شد. 
4. خلیج فارس در زمانه ای به محل حضور پرتغالی ها و انگلیسی ها تبدیل شد 
که هنوز خبری از کشف نفت و گاز در این منطقه نبود؛ مساله ای که اهمیت  این 
منطقه فراتر از موضوع انرژی را نشان می دهد. اماراتی ها با پیش بینی دورنمای 
کاهش اهمیت نفت یا اتمام ذخایر انرژی خود به دنبال برنامه ریزی برای آینده 
اســـت. اماراتی ها نمی خواهند اگر با افزایش اهمیت انرژی برآمدند، با کاهش 
آن شـــاهد فروکش قدرت شـــان باشند. به همین دلیل اماراتی ها به نوعی درپی 
زمینه ســـازی در حوزه های غیرنفتی هســـتند تا بتوانند برای آینده آماده شوند. 
اماراتی ها قصد دارند با سلطه بر تنگه هرمز و خلیج فارس، به قدرتی مسلط و 

دارای توانمندی نظارتی در خلیج فارس تبدیل شوند. 
5. اماراتی ها بر مبنای هدف خود برای ایمن سازی جایگاه کشورشان از خطر 

کاهش اهمیت انرژی و از بین رفتن درآمدهای نفتی، به دنبال برنامه ای منطقه ای 
و حتی جهانی برای توســـعه شـــبکه ای از بنادر و جزایر هســـتند. آنها بر مبنای 
این برنامه تلاش کرده اند بر سواحل و جزایر یمن نیز مسلط گردند. آنها امروز در 
این مناطق مستقر شده اند. اماراتی ها قصد دارند از خود همانند  پرتغال، یک 
یایی تجاری با قابلیت های نظامی برای دفاع از منافع شان بسازند.  قدرت در
6. عربستان سعودی و امارات برای جلوگیری از پیشروی »سیاست همسایگی 
ایـــران« کـــه نیازمنـــد ایجاد رابطه ای پایـــدار میان تهران قدرتمنـــد و دولت های 
همسایه اغلب ضعیف تر  است، می کوشند به لحاظ ادراکی به مسائلی دامن 
بزنند که نشان دهنده استفاده ایران از قدرت برای ظلم به همسایگانش است. 
به عبارتی دیگر آنان با ایجاد ســـروصدا و تبلیغات درخصوص جزایر ســـه گانه 
می کوشـــند احساســـات را کشورها و دولت های پیرامون ایران، نسبت به تهران 

جریحه دار کنند. 

ادعاهایپوچامارات
دو خاندان و قبیله آل نهیان و آل مکتوم که به ترتیب بر ابوظبی و دوبی حاکمیت 
داشته و دو ستون کشور امارات را تشکیل می دهند، نسب شان به قبیله بنی یاس 
می رســـد که خود از زیرشـــاخه های کلان قبیله قضاعه است. منشأ کلان قبیله 
قضاعه، یمن اســـت که به مرور زمان به دلایلی همانند افزایش جمعیت و رشـــد 
درگیری در این منطقه، کمبود منابع غذایی یا در جست وجوی زندگی بهتر راهی 
، شامات یا عمان شده اند. آل نهیان، یکی از شاخه هایی  مناطقی مانند حجاز
اســـت که اجدادشـــان پیش از این در عمان حضور داشـــته اند. گفته می شـــود 
دســـته هایی از بنی یـــاس در ســـال 1764 )259 ســـال قبـــل( از مناطـــق داخلی تر 
شـــبه جزیر عربســـتان به منطقه ابوظبی مهاجرت کرده اند. اداره امور قبیله را در 
آن برهه دیاب بن عیسی بن نهیان آل نهیان بر عهده داشته است. قبیله ای که 
همواره شکلی مهاجر داشته و از یمن تا مناطق شمال شرقی و اطراف ربع الخالی را 
پیموده و کمتر از 300 سال قبل در ساحل جنوبی خلیج فارس جاگیر شده است، 

نمی تواند مدعی مالکیت بر جزایر ایرانی باشد. 

منابع
اهمیت ژئوپلیتیکی جزایر ایران در خلیج فارس )مطالعه موردی: جزیره فارسی( 

نویسندگان: محراب هداوند میرزایی و آزیتا رجبی
نقش جزایر سه گانه در سیادت دریایی ایران در خلیج فارس نویسندگان علی 

امیری و حجت نادری

تداوم اقدام عربستان و امارات علیه جزایر سه گانه منطقه را به بی ثباتی سوق می دهد

سناریویخطرناکحاشیهنشین ها

صنعا:قیمومیتخارجیرا
نمیپذیریم

رئیس شورای عالی سیاسی یمن به دشمنان این کشور هشدار 
داد که یمن هیچ قیمومیت خارجی را از سوی هیچ کس قبول 
نخواهد کرد. به گزارش فارس، مهدی المشاط، رئیس شورای 
کید کرد که  عالی سیاســـی یمن بعدازظهر دیروز دوشـــنبه تا
مردم یمن، کشور آزاد و مستقلی خواهند ساخت. المشاط در 
جریان سخنرانی در بین خانواده های شهدای یمنی گفت: 
»کشور ما هیچ قیمومیت خارجی را از سوی هیچ کس قبول 
گر دشمن، مطالبات ملت  ی با بیان اینکه ا نخواهد کرد.« و
یمن را رفع نکند با آتش و خشم نیروهای یمنی مواجه خواهد 
یادی به ما هشدار داده اند،  شـــد، تصریح کرد: »کشـــورهای ز
ی  ولی به آنان می گوییم که ما سرزمین شهدا هستیم و هر کار
کـــه می توانید انجام دهید.« المشـــاط پیش از این هم گفته 
بود که ائتلاف ســـعودی- اماراتی به صورت بیهوده به دنبال 

استمرار جنگ و تشدید محاصره یمن است. 

ترامپ:ژنرالمارکمیلی
لایقاعداماست

یـــکا با حمله به  دونالـــد ترامـــپ، رئیس جمهوری پیشـــین آمر
اقدامات مارک میلی، رئیس ســـتاد مشـــترک ارتش آمریکا در 
زمان خروج از افغانستان وی را لایق مجازات اعدام دانست. 
به گزارش ایرنا، تارنمای روزنامه ایندیپندنت نوشت ترامپ با 
انتشـــار مطلبی در شبکه اجتماعی متعلق به خود موسوم به 
تروث تاکید کرد: »مارک میلی که شاید شرم آورترین لحظه تاریخ 
آمریکا را پس از خروج از افغانســـتان، به قیمت جان باختن، 
گذاشـــتن صدهـــا شـــهروند آمریکایـــی و میلیاردهـــا دلار  جا
تجهیزات نظامی پیشرفته ایالات متحده را در آن کشور رهبری 
می کرد، هفته آینده از ارتش کنار می رود.« وی افزود: »این زمان 
جشـــن و شادی همه شـــهروندان ایالات متحده خواهد بود.« 
وی سپس با اشاره به اقداماتی که این ژنرال آمریکایی به ویژه 
در زمان خروج از افغانســـتان انجام داده، اضافه کرد: »چنین 

اقداماتی در گذشته مجازات مرگ داشتند.« 

پاشینیان:حمایتآمریکا
برایمانضروریاست

دفتر نخســـت وزیری ارمنســـتان اعلام کرد نخست وزیر این 
کشور روز گذشته در دیدار با یک سناتور آمریکایی بر اهمیت 
کید  حمایت آمریکا برای حل بحران های کنونی ارمنستان تا
ی اسپوتنیک،  کرده است. به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزار
دفتر نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان در بیانیه ای 
، سناتور  اعلام کرد: »نخســـت وزیر بســـیار از ســـفر گری پیترز
آمریکایی به ایروان در این شـــرایط دشـــوار استقبال کرده و بر 
اهمیت حمایت آمریکا جهت غلبه بر مشکلات ایجاد شده 
کید کرد. گری پیترز هم با ابراز نگرانی از وضعیت انسانی  تا
دشوار در منطقه قره باغ کوهستانی، بر لزوم ارسال سریع غذا، 
کید کرده  ی به این منطقـــه تا دارو و دیگـــر مایحتـــاج ضـــرور
است.« در این بیانیه آمده است: »در این دیدار به وضعیت 
انســـانی قره باغ کوهســـتانی و مســـائل مربوط بـــه حفاظت از 

حقوق و امنیت مردم ارمنی تبار قره باغ اشاره شد.« 

وروداولینتانکهایآبرامز
بهاوکراین

اولیـــن مجموعـــه از تانک های آبرامـــز آمریکا تحویل نیروهای 
اوکراینی شد. به گزارش تسنیم، نیویورک تایمز به نقل از مسئولان 
آمریکایی از ورود اولین مجموعه از تانک های آبرامز به اوکراین 
خبر داد. چندی پیش جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در دیدار 
با ولادیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین در کاخ سفید اعلام 
کرد که تانک های آبرامز طی هفته های آینده به کی یف منتقل 
خواهند شد. وی گفت: »من بسته جدیدی از کمک نظامی 
ایالات متحـــده را تایید کرده ام که شـــامل توپخانه، مهمات و 
سلاح های ضد تانک می شود. علاوه بر این هفته آینده اولین 
تانک هـــای آبرامـــز آمریکایی به اوکراین تحویـــل داده خواهد 
شد.« گفته می شود اولین محموله از این نوع تانک آمریکایی 
شـــامل 10 دســـتگاه از این خودروی رزمی خواهد بود. پیش از 
 2- این غرب تانک های لئوپارد-2 ســـاخت آلمان و چلنجر

ساخت انگلیس را به اوکراین ارسال کرده بود. 

سیدمهدیطالبی
خبرنگارگروهجهانشهر

چراجزایرمهمهستند؟

در منطقه خلیج فارس 90 جزیره کوچک و بزرگ وجود دارد. یک سوم این جزایر یعنی 34 جزیره متعلق به ایران است. جزایر ایرانی که در بخش شمالی 
خلیج فارس قرار دارند اکثرا مسکونی هستند. از مجموع جزایر ایرانی خلیج فارس، 17 جزیره از نظر حاکمیت بر آبراه بین المللی تنگه هرمز و کنترل آن 
، قشم، لارک، هنگام، تنب  و همچنین کنترل تردد ناوگان بیگانه دارای اهمیت ژئوپلیتیکی و استراتژیک می باشند. از این تعداد، هفت جزیره هرمز
بزرگ و کوچک و ابوموسی کلید تنگه هرمز هستند و برای تهران اهمیتی استراتژیک دارند. جزایر تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی در عمیق ترین 
قسمت خلیج فارس و در داخل دو طرح تفکیک تردد کشتی ها قرار گرفته اند. تمام کشتی هایی که در مسیر خلیج فارس و تنگه هرمز تردد می کنند، 
ناگزیرند از کنار این جزایر عبور کنند، لذا این جزایر علاوه بر اینکه با توجه به ادعای کشـــور امارات متحده عربی نســـبت به آنها از اهمیت سیاســـی 

خاصی برخوردارند، موقعیت استراتژیکی و ژئوپولیتیکی، اهمیت دریایی آنها را چند برابر کرده است. 
کنوانسیون های 1958 ژنو و 1982، جزایری که خارج از خط مبدا آب های سرزمینی جدا از سرزمین خشکی کشور مادر هستند یا به عبارتی فاصله 
آنها بیشتر از 12 مایل دریایی از سرزمین اصلی هستند را دارای آب داخلی و سرزمینی مختص به خود می داند. حد خارجی آب داخلی این جزایر 
، خط مبدا آب های سرزمینی محسوب می شود و به شعاع 12 مایل از این خط مبدا،  پایین ترین حد جزر می باشد که این حد پایین ترین خط جزر
ک اصلی کشور کمتر از 24 مایل دریایی است، درنتیجه  آب های سرزمینی محسوب می شود. اما به دلیل اینکه فاصله این جزایر از همدیگر و از خا
آب های سرزمینی آنها دارای همپوشانی است و حاکمیت ایران بر آب های داخلی این جزایر و سرزمین اصلی یا آب های پشت خط مبدا از نوع رژیم 
حقوقی حاکمیت مطلق و حاکمیت بر آب های سرزمینی از نوع رژیم حاکمیت نسبی است. درصورت عدم وجود جزایر سه گانه، حاکمیت دریایی 
ایران بسیار محدودیت پیدا می کرد و بخش وسیعی از شرق و جنوب خلیج فارس و غرب تنگه هرمز از حوزه حاکمیت ایران خارج می شد. اما از آنجا 
که جزایر سه گانه از موقعیت جغرافیایی بسیار مناسبی از ساحل ایران و در یک محور شمالی جنوبی قرار گرفته اند، در ابتدا فاصله تنب ها از نقاط 
تعیین خط مبدا مذکور و سپس ابوموسی از تنب ها از 24 مایل کمتر است و از طرف دیگر براساس قوانین دریایی که جزایر دارای رژیم حقوقی خود 
هستند، باعث گردیده است که دریای سرزمینی ایران در قالب دو دایره متداخل به سمت جنوب گسترش یافته و حاکمیت ایران براساس قانون 
دریای سرزمینی به سمت جنوب گسترش یابد تا تهران بتواند از کاربری های اقتصادی و ارتباطی و نظامی استراتژیکی فضا و عناصر و پتانسیل های 
قلمرو مزبور به ویژه در تنگه هرمز که نفتکش ها و کشـــتی های جنگی از آنجا عبور می کنند، اســـتفاده کند. این اهمیت باعث شـــده تا رهبر انقلاب 
شخصا دستور بدهند تلاش هایی برای افزایش جمعیت جزایر به عنوان ابزاری برای افزایش امنیت آنها انجام شود. ایران در تابستان، مجموعه ای از 
رزمایش های نظامی را در جزایر برای نشان دادن آمادگی اش به نمایش گذاشت. در همان زمان سپاه پاسداران اعلام کرد سامانه های دفاع موشکی 
و تسلیحات ضدهوایی را در جزایر مستقر کرده و یک شناور جدید مجهز به موشک هایی با برد تا 600 کیلومتر 
را به نمایش گذاشت. سردار تنگسیری، فرمانده نیروی دریایی سپاه، جزایر خلیج فارس را »ناموس« کشور 

خواند و گفت: »ما به عنوان فرزندان این ملت شجاع موظفیم از ناموس خود دفاع کنیم.« 
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  سرخابی ها به دنبال زمین برای میزبانی

 لیگ قهرمانان هم 
 از آزادی خارج می شود؟

  سفر زودهنگام به قطر فعلا قطعی نیست

 درخواست پرهزینه یحیی 
 برای پرسپولیس

پیشکسوت آبی ها خطاب به مدیریت باشگاه توصیه هایی را مطرح کرد

با بازیکنان تسویه کن، به مجادلات پایان بده 
و تیم را تقویت کن

آخرین وضعیت ورزشگاه تختی از زبان مدیرمجموعه:

یک ورزشگاه شیک را آماده میزبانی 
از سرخابی ها می کنیم
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ی این تیم به منظور حضور پرقدرت  مشـکلات اسـتقلالی ها در راه آماده سـاز
در رقابت های لیگ برتر همچنان ادامه دارد. این تیم بیشتر از 40 روز فرصت 
داشـت تـا بـا کنـار گذاشـتن جنـگ و دعواهـای فرسایشـی گذشـته، بـه بهتریـن 
ی کـرده و رقابت هـا را از سـر بگیـرد. آبی هـا کـه بـا 9 امتیـاز  شـکل خـود را بازسـاز
حالا بعد از کسر امتیاز از سپاهان در رده دوم قرار دارند حتی بیشتر از دوران 
پیش فصـل ایـن فرصـت را داشـتند تـا مهیـای حضـور در ادامـه رقابت هـای 
ی همـان پاشـنه چرخیـده  لیـگ برتـر شـوند، امـا همچنـان بـرای ایـن تیـم در رو
و نه تنهـا جنـگ و دعـوای اخیـر حـل و فصـل نشـده، بلکـه به نظـر می رسـد 
ماجـرای اختـلاف بیـن سـرمربی بـا مدیریـت باشـگاه تشـدید هـم شـده باشـد. 
یکنـان از بابـت  کـه نـه هنـوز تسویه حسـابی در قبـال باز واقعیـت ایـن اسـت 
مطالبـات فصـل گذشـته آنهـا صـورت گرفتـه، نـه پنجـره بـاز اسـت و نـه مربـی 
یکنـان خارجـی  بدنسـاز بـه تهـران بازگشـته و به تازگـی نیـز در قبـال جـذب باز
یادی کار را برای ادامه  هم طرفین دچار سـوءتفاهماتی شـده اند که تا حدود ز

بسـیار دشـوار کرده اسـت. 
حال اینکه در این بین چه کسی مقصر است شاید این موضوع جای بحث 
کنـکاش زد. واقعیـت ایـن  نباشـد و حـالا نبایـد بـرای پاسـخ بـه آن دسـت بـه 
گـر اسـتقلال امسـال موفقیـت می خواهـد بایـد همـه ارکان درگیـر در  اسـت کـه ا
، تمامی اختلافات را کنار گذاشـته و تا طرفین دعوا  این دعوای خانمان سـوز
هرچه سریع تر به راهکارهای مشترک برای تقویت و بهبود شرایط دور یک میز 
جمـع نشـوند مطمئنـا خبـری هـم از موفقیـت و احیانـا قهرمانـی نخواهـد بود. از 
گـر ایـن چنـد روز هـم بـا دسـت و  ی بیشـتر باقـی نمانـده و ا تعطیـلات چنـد روز
گردان نکونام در ادامه رقابت های لیگ و  چشم بسته سپری شود مطمئنا شا
در رقابت با مدعیان با موانع جدی تری برای برتری و موفقیت مواجه خواهند 
ی از آنها به  شـد. در این مدت البته در فضای پیشکسـوتان اسـتقلال، بسـیار
ابعـاد ایـن ماجـرا اشـاره کـرده و تـوپ را در زمیـن مدیریـت انداختنـد و بـه ایـن 
موضـوع اشـاره کردنـد کـه علـی خطیـر بایـد عملکـرد قوی تـری بـرای مدیریـت 
اسـتقلال داشـته باشـد و بـا ایـن دسـت فرمـان، کار در آینـده بـرای او سـخت 
یکـن، سـرمربی و سرپرسـت  خواهـد شـد. بـا ایـن حـال نصـرالله عبداللهـی باز
اسـبق آبی هـا توصیه هایـی را بـه علـی خطیـر کـرده کـه ایـن مـوارد می توانـد در 

ادامه برای این چهره و در راس آن برای باشـگاه اسـتقلال راهگشـا باشـد. 

  در رفتارش تجدید نظر کند
در این سال های اخیر که علی خطیر در فوتبال ایران نامی را برای خود دست و 
پا کرده است، بعضا شاهد برخی جنجال ها پیرامون وی بوده ایم. در هفته های 
گرچه او سعی کرد در برنامه فوتبال برتر خود را آرام و خونسرد جلوه  اخیر هم ا
کی از آن است که بعضا عصبانیت های بی موقع  دهد، اما برخی شنیده ها حا
کنش های تندی  و برخی رفتارهایش باعث شده است تا او به ستوه آمده و وا

را از خود به نمایش بگذارد .
عبداللهـی معتقـد اسـت علـی خطیـر بایـد در رفتارهایـش تجدید نظـر کنـد: 

ی داشـته امـا بایـد بـه ایـن  »او شـاید اعتقـاد دارد کـه جـواد نکونـام سـر ناسـازگار
موضـوع فکـر کنـد کـه ایـن سـرمربی تیـم اسـت کـه درنهایـت بایـد پاسـخگوی 
یکنانـی  نتایـج تیمـش باشـد و بایـد بهتریـن و کارآمدتریـن ابـزار کـه همـان باز
کـه  کسـی  کـه او می خواهـد را در اختیـارش قـرار دهـد. مـن معتقـدم  هسـتند 
 ، کلفـت باشـد و اعتبـار مدیرعامـل اسـتقلال می شـود بایـد خیلـی پارتـی اش 
کننـد. خطیـر در  کمـک  پشـتیبان و حامـی داشـته باشـد تـا بـه او و اسـتقلال 
این مدت نشـان داده اینها را ندارد؛ هرچند در ابعاد اخلاقی هم درخصوص 
ی به گوش می رسـد که جالب نیسـتند. البته او برخی  این چهره بعضا اخبار
روابـط بین المللـی خوبـی دارد و حقـوق بین الملـل را بلـد اسـت، امـا همـه چیـز 
فوتبـال ایـن مسـائل نیسـت. بنابرایـن در وهلـه اول بـه او توصیـه می کنـم هرچـه 
سریع تر در رفتارش تجدید نظر کند. با این وضعیت او با مشکلات بیشتری 
یکنـان تیمـش مواجـه خواهـد شـد کـه می توانـد کار را برای ادامه  بـا مربیـان و باز

ی در اسـتقلال دشـوار کنـد.« فعالیـت و

  با بازیکنان تسویه حساب کند
کید کـــرد: »اصلا این طور  عبداللهـــی در ادامـــه گفت وگـــو بـــا »فرهیختگان« تا
یـــد و کارتـــان راه بیفتد. الان  نیســـت کـــه مثـــلا شـــما 50 میلیـــارد از رایتل بگیر
یکنان هنوز بابت فصل گذشته از باشگاه طلبکار هستند و به نظر می رسد  باز
یادی هم در مجموع برای تسویه حســـاب باقی مانده اســـت. در ادامه با  رقم ز
ی  این وضعیت، باشـــگاه چه زمانـــی می خواهد از بابت مطالبات فصل جار
یکنان پرداختی داشـــته باشـــد؟ آیا حتما آنها باید خارجی باشـــند تا با  به باز
چـــوب فیفـــا و تهدیـــد و زور و ضـــرب و نوتیس و این داســـتان ها قبل از موعد 
یکن داخلی هستند باید بسوزند و بسازند. باید  پول خود را بگیرند؟ چون باز
هرچه ســـریع تر مطالبات فصل قبل را با آنها تســـویه کرد تا هم آنها برای ادامه 
کار دلگـــرم شـــده و  انگیـــزه لازم را به دســـت بیاورند و از لحـــاظ روحی تقویت 
شوند و هم اینکه بخش عمده ای از مطالبات به این شکل تسویه شود. اینها 
چند ماه هســـت که اصلا پولی نگرفته اند و اصلا نمی شـــود به این شـــکل کار 
را ادامه داد. درســـت اســـت که می گویند آنها میلیاردی می گیرند اما این پول 

برای استقلالی ها کجاست؟«

  هرچه سریع تر تیم را تقویت کند
سرپرست سابق استقلال در ادامه توصیه های خود به علی خطیر گفت: »چند 
یکن خارجی به تیم اضافه شـــوند.  هفته اســـت که می گویند قرار اســـت دو باز
یکـــی از آنهـــا هـــم آمده اما جالب اینکه نه قـــرارداد می بندد نه تمرین می کند. 
یکنان خارجی جدید را  وضعیت تیم از لحاظ فنی بد نیست و فقط باید باز
گر بخواهند بیاورند( باید هرچه  یکن جدید بیاورند )البته ا گر باز اضافه کرد. ا
ســـریع تر این کار را انجام داد. چشـــم به هم بزنید تعطیلات تمام شـــده است و 
ی نکرده  رقابت ها از ســـر گرفته می شـــود. در این مدت هم اســـتقلال هیچ کار
یکنانی که نکونـــام می خواهد را جذب  اســـت. خطیـــر باید هرچه ســـریع تر باز
کند. البته مشـــکلات مربوط به ســـقف قرارداد را می فهمم اما وقتی این کار را 
گر تیم  انجام بدهد می تواند مدعی شود من وظیفه ام را به موقع انجام دادم و ا
نتیجه نگیرد دیگر این مساله ای دیگر است، ولی وقتی کسی کارش را انجام 

ی وارد دانست.«  نداده می توان همه نوع ایراد را به و

  به مجادلات پایان دهد
یـت خطیـر مـن را یـاد دوران مـددی می انـدازد.  ی ادامـه داد: »الان مدیر و
آخـرش هـم اسـتقلال در آن دوران هیچـی نشـد. حتمـا دعواهـای مجیـدی بـا 
ید؟ دود آن دعواها به چشم هواداران استقلال  مددی را در آن زمان به یاد دار
رفت و حالا هم شـاهد هسـتیم اتفاقات آن زمان در حال تکرار شـدن اسـت. 
مجادله و دعوا در تیم های بزرگ به ضرر هواداران تمام می شـود و باید هرچه 
سـریع تر طرفیـن دعـوا و به خصـوص مدیریـت بـه آن پایـان دهنـد. بـرای همیـن 
اسـت کـه می گویـم خطیـر بایـد در رفتـارش تجدید نظـر کـرده و کمـی بـه خـود 

مسـلط تر باشـد.«

  پنجره را باز کند
کید کرد: »حالا هم که پنجره بسته است  سرمربی اسبق استقلال تا

و بلانکو پشـــت آن مانده اســـت. خطیر باید 
هرچـــه ســـریع تر این محدودیـــت را رفع کرده 

گر این قضیه  و پنجـــره اســـتقلال را باز کنـــد. ا
ادامه داشـــته باشد مطمئن باشید 

آبی هـــا بیشـــتر از اینهـــا متضرر 
خواهند شـــد. بنابراین باید 
ی ایـــن  همـــه تلاش هـــا رو
نقطه متمرکز باشد که هرچه 

سریع تر پنجره باز شود. الان با رقم کمی می شود این کار را کرد، چون فردا 
یکنان خارجـــی بیاید کار برای  ی محکومیـــت ســـاپینتو و برخی باز روز
تسویه حســـاب و باز کردن پنجره آن زمان خیلی دشـــوار تر خواهد شد. 
در هر صورت این تیم می تواند امسال نتیجه لازم را بگیرد به شرط آنکه 
یکنان از  خطیـــر در رفتـــارش بازنگری کند، به موقع تقویت شـــود و با باز

بابت فصل قبل تسویه حساب صورت گیرد.« 

  با وزارت ورزش ارتباط بگیرد
نصـرالله عبداللهـی در پایـان بـا انتقـاد از وزارت ورزش یـادآور 

شـد: »واقعا نمی دانم چرا وزارت ورزش اسـتقلال 
گـردن نمی گیـرد. اسـتقلال در ایـن  را 

سال ها یک ریال هم از وزارت 
نگرفتـه  کمـک  زش  ر و

اسـت. البتـه شـاید 
در دوران گذشـته 
ی  یت هـا حما
از  غیر مسـتقیمی 

استقلال می شد. اما 
وقتـی کسـی را نداشـته باشـید 

شـد  نبا ب  خـو ن  ط تـا تبا ر ا و 
نمی توانیـد کاری کنیـد. حـالا هـم اگـر کمـک نمی کننـد اگـر ایـن ارتبـاط برقـرار 
باشـد شـاید راه وچـاه را نشـان تان بدهنـد و بگوینـد فـلان کار را بـرای درآمدزایـی 

انجـام دهیـد.« 

قعرنشـین  فـولاد  نیسـت.  خـوب  خوزسـتان  در  فوتبـال  حـال 
رقابت هاسـت، اسـتقلال خوزسـتان نیـز همشـهری خـود را 
در انتهـای جـدول همراهـی می کنـد و صنعـت نفـت هـم 
وضعیـت چنـدان خوبـی نـدارد. شـاید علاقه منـدان بـه 
فوتبـال دیگـر عـادت کـرده باشـند کـه تیم های خوزسـتانی 
حضـور  امـا  ببیننـد  جـدول  پایینـی  نیمـه  در  معمـولا  را 
همزمـان سـه تیـم خوزسـتانی آن هـم در پاییـن جـدول و 
مخصوصـا در انتهـای جـدول بسـیار ناراحت کننـده 
تیم هـای  مخصوصـا  تیم هـا  ایـن  هـواداران  اسـت. 
اسـتقلال خوزسـتان و فـولاد اصـلا از شـرایط موجـود 
راضـی نیسـتند. آنهـا در انتظـار تیمـی بهتـر بودنـد. 
شـاید تعطیـلات پیـش آمـده بهتریـن فرصـت باشـد 
نفـت  صنعـت  تیـم  حتـی  و  تیـم  دو  ایـن  عوامـل  تـا 
ی برای فرار از انتهای  کرده و راهکار مشکلات را برطرف 

کننـد.  جـدول پیـدا 

  فولاد سورپرایز می کند
14مهـر فرصـت مناسـبی اسـت تـا دسـتپخت سـرمربی جدیـد 
گردان ایگناسـیو مارتینـز  ی بـا هـوادار ببینیـم. شـا فـولاد را در بـاز
در ایـن مـدت بـه خوبـی آمـاده شـده اند و ایـن مربـی موفـق شـده 
گـر برای هر  خـود را بـا تیـم هماهنـگ کنـد. تعطیـلات اخیـر لیـگ ا
ی کـه  تیمـی بـد بـود بـرای فـولاد حکـم تولـدی دوبـاره داشـت به طور
شـاید با این شـوک در ادامه مسـابقات شـاهد تیمی برتر نسـبت به 

تیـم هفته هـای اول لیـگ باشـیم. 
کـرد یکـی از  یـان فصـل را پـر تنـش و عجیـب آغـاز  کـه بـا منصور فـولاد 
بدترین شـروع های خود را داشـت و نه تنها نتیجه نمی گرفت بلکه بسـیار 
ضعیـف ظاهـر می شـد. قعرنشـین رقابت هـای لیـگ برتـر نه تنهـا هنـوز موفـق 
ی نشـده بلکـه بـا تفاضـل گل منفـی 10 حتـی موفـق بـه  بـه کسـب هیـچ پیـروز
ی هـم نشـده اسـت. فولادی هـا بـا 4 شکسـت متوالـی در انتهـای  کسـب تسـاو
جـدول جـا خـوش کرده انـد امـا ایـن امیـد مـی رود کـه بـا ازسـر گیری مسـابقات 
ی بـا سـپاهان  متحـول شـوند. تیـم فـولاد بـه دلیـل تاخیـر در مسـابقات بـاز
گل گهـر در هفتـه ششـم را از دسـت داد. از ایـن رو  ی بـا  از هفتـه پنجـم و بـاز
گردان مارتینز باید 14 مهر در اولین آزمون اسپانیایی خود به مصاف تیم  شا
هـوادار برونـد. ایـن تیـم در تعطیـلات اخیـر به شـدت تجهیـز شـده اسـت. آنهـا 
ی های تدارکاتی عیار  کردند و مارتینز در باز ی تدارکاتی در تهران برگزار  اردو

تیمـش را سـنجیده اسـت. رقابت هـای دوسـتانه فولادی هـا نشـان می دهـد 
یکنـان  ایـن مربـی از تیـم ناآمـاده فـولاد تیمـی تـازه سـاخته اسـت. همـان باز
ی  یـدن در زمیـن در هفته هـای ابتدایـی را نداشـتند در دو بـاز کـه نـای دو
ی تهران متحول شده و شرایط خوبی را داشتند  تدارکاتی اخیر فولاد در اردو
ی کـه علاقه منـدان بـه ایـن تیـم از رونـد رو بـه رشـد تیم شـان به شـدت  به طور
کرده بود  که تا قبل از تعطیلات به شدت افت  گادوین منشا  راضی هستند. 
ی تدارکاتی اخیر چنان عملکرد خوبی از خود به نمایش گذاشت که  در باز
گـر مصدومیـت محمـد عباس زاده  مسـئولان باشـگاه را تحـت تاثیـر قـرار داد. ا
کـه از خـود نشـان  ن شـک او و منشـا بـا عملکـردی  زودتـر برطـرف شـود بـدو

دادنـد می تواننـد یکـی از خطـوط آتشـین لیـگ برتـر را تشـکیل دهنـد. 
گـر بـا همیـن فرمـان بـه کارشـان ادامـه دهنـد بـدون شـک در ادامـه  فولادی هـا ا
یابی کرده و به کورس رقابت برمی گردند. البته بازی های  مسـابقات خود را باز
دوسـتانه به شـدت بـا رقابت هـای رسـمی متفـاوت اسـت امـا بـه نظـر می رسـد 
مارتینز به خوبی تیمش را شناخته و باید منتظر یک فولاد جدی باشیم. نکته 
قابل توجه در مورد فولاد امکانات و تجهیزات خوبی اسـت که این باشـگاه را 
جزء معدود تیم های متمول قرار داده است. فولادی ها برای موفقیت در لیگ 
برتـر از بسـیاری از حریفـان از نظـر لجسـتیکی یـک سـروگردن بالاتـر هسـتند. 
آنهـا امکانـات خوبـی دارنـد کـه حـالا بـا مربـی طـراز اول، شـرایط بهتـری هـم پیدا 

کرده انـد. از ایـن رو فـولاد بـا ورژن جدیـد بـدون شـک جـذاب خواهـد بـود. 

  استقلال خوزستان و مقاومت درمقابل تهدیدها 
بومی تریـن تیـم لیـگ برتـر حـال خوشـی نـدارد. آنهـا کـه تصـور می شـد بـا توجـه 
بـه عملکـرد فنـی تیم شـان در ادامـه باعـث خوشـحالی هـواداران خوزسـتانی 
ی هـا بازنـده بودنـد. آنهـا بـا  شـوند، به جـز تـک امتیـاز هفتـه اول، در تمـام باز
یـک امتیـاز در رده یکـی مانـده بـه آخـر قـرار دارنـد و بـه لطـف همتـای فـولادی 
خـود قعرنشـین نیسـتند. هرچنـد برخـی ایـن را از بومـی بـودن و بی تجربگـی 
تیـم سـیروس پورموسـوی می داننـد و معتقدنـد بسـتن تیـم بومـی هزینـه دارد امـا 
واقعیـت ایـن اسـت کـه خیلی هـا نیـز ناراضـی هسـتند. علاقه منـدان به فوتبال 
در خوزستان با انتقاد از عملکرد پورموسوی حتی او را تا مرز اخراج بردند اما 
گهانـی مدیرعامـل ایـن باشـگاه همه چیـز را تغییـر  در آخریـن روزهـا حمایـت نا
یافـت می کـرد و خـود را  لارم هایـی از سـوی مدیریـت در کـه آ داد. پورموسـوی 
برای هر اتفاقی آماده کرده بود بعد از چند نشسـت متوالی با مدیران باشـگاه 
و گروه ملی ابقا شد تا حمایت برخی خوزستانی ها از این مربی جواب دهد. 
در واقع پورموسوی همانقدر که به خاطر نتایج تیمش در استان تخریب شد 
بـه همـان انـدازه نیـز حمایـت شـد. بـدون شـک در صورتـی کـه این مربی نتواند 
بـا شـروع مسـابقات از هفتـه هفتـم و بـازی بـا پیـکان نتیجـه بگیـرد ایـن فشـار 

روی او بیشـتر شـده و ممکن اسـت به ادامه مسـابقات نرسـد. 
در هر حال تعطیلات اخیر فرصت خوبی شد تا این مربی با احیای توانایی 
یکنان  تیمش به نتیجه برسد. حتی شنیدیم او در تمرینات روزهای اخیر باز

را متوجـه شـرایط تیـم کـرده و آنهـا دیگـر می داننـد عـدم نتیجه گیـری می توانـد 
یکنـان  بـه قیمـت جدایـی پورموسـوی تمـام شـود. در واقـع اسـتوری مشـترک باز

اسـتقلال خوزسـتان در حمایـت از ایـن مربـی نیـز بـه همیـن دلیل بود. 
اسـتقلالی های خوزسـتان کـه در تمرینـات خـود بازنگـری کردنـد امیدوارنـد تـا 
ی هـای  کـه بـا توجـه بـه باز کننـد. آنهـا تصـور نمی کردنـد  شـاید تحولـی ایجـاد 
کـه بـه نمایـش می گذارنـد، بـه نتیجـه نرسـند. البتـه ایـن تیـم پرمهـره  خوبـی 
ی بـا ذوب آهـن از چنـد چهـره جدیـد رونمایـی کـرد. بـا  نیسـت و حتـی در بـاز
ایـن حـال از ایـن تیـم و ایـن مربـی توقـع مـی رود در ادامـه راه عملکـرد بهتـری 
کامـی هفته هـای نخسـت را جبـران کنـد. هرچنـد بـا  بـه نمایـش گذاشـته و نا
وقفه های مکرر لیگ بعید است این اتفاق رخ دهد و با توجه به توقف های 
کتیکی داشـته باشـد.  متعدد هیچ تیمی نمی تواند به ثبات برسـد و تمرکز تا

  صنعت نفت 
تیم صنعت نفت شاید در ظاهر وضعیت بدی ندارد و در جایگاه دوازدهم 
ی  ایـن لیـگ 16 تیمـی تکیـه زده امـا در واقـع آنهـا از 12 امتیـاز ممکـن از 4 بـاز
کـه پشت سـر گذاشـتند فقـط 4 امتیـاز کسـب کردنـد. ایـن بـرای تیمـی کـه بـا 
یسـی کـه بـرای  آن همـه سـختی مانـد، وضعیـت خوبـی نیسـت. بـدون شـک و
گذاشـته اسـت بـرای ابقـا ایـن تیـم در لیـگ برتـر  یـادی  بقـا شـرط و شـروط ز
کنـد. ایـن تیـم البتـه  نیـز بایـد شـرط و شـروط مدیـران شـرکت نفـت را فراهـم 
در همـان ابتـدای لیـگ و پیـش از آغـاز مسـابقات به خاطـر از دسـت دادن 
یکنانـش دچـار شـوک شـد امـا بـا ایـن  یکـی از جوان تریـن و آینده دار تریـن باز
حـال چنیـن وضعیتـی بـرای ایـن تیـم خوزسـتانی پذیرفتنـی نیسـت. هرچنـد 
کردنـد. یکـی از  مدیرانـش بـه ضعـف مالـی همیشـگی تیم شـان هـم اعتـراف 
اصلی تریـن ایـرادات تیـم صنعـت نفـت دفـاع ضعیـف ایـن تیـم اسـت. آنهـا 
کردند این  ی های دوستانه تلاش  هرچند در تعطیلات لیگ و در جریان باز
ی های رسمی مشخص  نقیصه را برطرف کنند اما عیار این تمرینات در باز
می شـود. بـرای تیم هایـی مثـل صنعـت نفـت دیگـر اصطـلاح ناهماهنگـی 
کافـی بـرای هماهنگـی داشـته و در  کـه آنهـا فرصـت  جـواب نمی دهـد چرا
شـروع مجدد مسـابقات بدون شـک باید منتظر تیمی هماهنگ از صنعت 

نفـت مخصوصـا در خـط دفاعـی باشـیم. 
ی هـا بـه گفتـه سـازمان لیـگ واقعـا در موعـد اعـلام شـده برگـزار شـود،  گـر باز ا
صنعـت نفـت هفتـه آینـده در هفتـه هفتـم میهمـان سـپاهان اسـت و ایـن 
گردانش اسـت تا توانایی های خود را نشـان  یسـی و شـا فرصت خوبی برای و
داده و دستاوردشـان از این تعطیلات را به معرض نمایش بگذارند. هرچند 
یکنـان پـا بـه سـن  ی نـام برخـی باز یسـی بـرای سـرعت دادن بـه تیمـش بایـد رو و
گذاشـته خـط بکشـد و روح تـازه ای را در ایـن تیـم بدمـد. البتـه ایـن مربـی بـه 
گردان قدیمـی خـود اعتمـاد ویـژه ای دارد امـا امـروزه در فوتبـال سـرعت  شـا
کـردن ایـرادات دفاعـی  حـرف اول را می زنـد و او مخصوصـا بـرای برطـرف 
کرده و ترکیب تیمش را تغییر دهد.  که به جوان ها اعتماد  تیمش لازم است 

پیشکسوت آبی ها در گفت وگو با »فرهیختگان« خطاب به مدیریت باشگاه توصیه هایی را مطرح کرد

با بازیکنان تسویه کن، به مجادلات پایان بده و تیم را تقویت کن
 چرا وزارت ورزش استقلال را گردن نمی گیرد؟                    مدیریت خطیر من را یاد دوران مددی می اندازد

تیم های جنوبی هنوز توقعات را برآورده نکرده اند

حال فوتبال خوزستان خوب نیست
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وزها به یکی از دغدغه های مهم فوتبال کشـــور ما  زمین چمن مناســـب این ر
تبدیل شده و این درحالی است که کشور قطر در نزدیکی ما همین چندماه 
پیـــش میزبـــان جام جهانـــی بود و عربســـتان با جذب ســـتاره های فوتبال دنیا 
یـــش را بـــه رخ دنیا می کشـــد. چمن زمین  ی و نرم افزار امکانـــات ســـخت افزار
زشـــگاه آزادی مدت هاســـت که کیفیت مطلوبش را از دست  شـــماره یک ور
زشگاه و شرکت توسعه بیشتر به دنبال  داده و در سال های اخیر مدیران این ور
این بوده اند که به نمای این زمین به اصلاح ســـر و دســـتی بکشـــند تا حداقل 
زشـــگاه آزادی  ظاهر قضیه را حفظ بکنند. اما وقتی قرار شـــد ســـرخابی ها ور
ی هـــای خانگی خـــود معرفـــی کنند، وزارت  زشـــگاه محـــل باز را به عنـــوان ور
زش و شـــرکت توســـعه و تجهیز به تکاپو افتادند تا حداقل ســـکوهای این  ور
ی و مشـــکل نور آن را به اضافه موارد دیگر حل کنند.  زشـــگاه را ایمن ســـاز ور
زشـــگاه غفلت شـــد و با شـــروع  اما در این میان از رســـیدگی به زمین چمن ور
زشـــگاه تا چه حد  ی های لیگ قهرمانان مشـــخص شـــد که چمن این ور باز
ی اساسی دارد. در همین  کیفیت خود را از دســـت داده و نیاز به یک بازســـاز
گر قرار باشـــد چمن آزادی درست شود  راســـتا فدراســـیون فوتبال اعلام کرده ا

ی انجام نشـــود.  زشـــگاه باز باید مدتی در این ور
زشـــگاهی در تهران باید باشـــد که ســـرخابی ها بتوانند  در چنین شـــرایطی ور
زشـــگاه تختـــی بهتریـــن گزینه به  میزبـــان حریفـــان خـــود در آنجـــا باشـــند و ور
زشـــگاه هم حداقـــل تا چندماه  حســـاب می آیـــد. اما در شـــرایط فعلی این ور
وز گذشته  ی های لیگ برتر را ندارد. در این زمینه ر آینده شرایط میزبانی از باز
زشگاه تختی در یکی از رسانه ها منتشر شد  تصاویری از آخرین وضعیت ور
زشـــگاه تختی اصلا مســـاعد نیســـت. با توجه به  که نشـــان می داد اوضاع ور
زشـــی تختی در گفت وگو  این موضوع محمدرضا مجیدی، مدیر مجموعه ور

با »فرهیختگان« به ســـوالات مطرح شـــده پاسخ داد. 

زشگاه تختی منتشرشده نشان می دهد  تصاویری که در رسانه ها از شرایط ور
یادی در آنجـــا باید انجام  کـــه ظاهـــرا اوضاع چندان مســـاعد نیســـت و کار ز

ی مسابقات را داشته باشد.  شـــود تا بتواند شـــرایط برگزار
ی که بـــرای تهیه عکس و گزارش به ورزشـــگاه تختی  بـــه دوســـت خبرنـــگار
ی نیســـت کـــه ظاهر  آمـــده بـــود، گفتـــم شـــرایط حال حاضر ورزشـــگاه طور
خوبی داشـــته باشـــد، اجازه بدهید زمانی از ورزشـــگاه گزارشـــی تهیه شود 
که تعمیرات انجام شده باشد اما اصرار کرد که می خواهد کارش را انجام 
دهد و درنهایت به آن شکل قضاوت شد. اما لازم است عنوان کنم که کار 
کشـــت زمین چمن ورزشـــگاه از 4، 5 ماه پیش آغاز شـــده و طبیعی اســـت 
که الان وازدگی داشـــته باشـــد. درکنار آن قرارداد های مرتبط با صوت و نور 
ورزشگاه تازه با پیمانکار انجام شده و اقدامات لازم در دستور کار است. 
آنچه مشـــخص اســـت ورزشـــگاه تختی چندســـالی به خاطر برخی مسائل 
چنـــدان مـــورد توجه نبوده که خوشـــبختانه با تلاش مدیرکل ورزش اســـتان 
تهـــران و تشـــکیلات ســـعی شـــده که زودتر این ورزشـــگاه را آمـــاده میزبانی 
از مســـابقات لیـــگ برتـــر کنیـــم. البته در ایـــن زمینه نیاز بـــه اعتبارات لازم 
اســـت که ان شـــاءالله تامین شود و بتوانیم با سرعت بیشتری کارها را پیش 
یم. در چنین شـــرایطی که تعمیرات در زمین تارتان و جاهای مختلف  ببر
ک گرفته باشد  ورزشـــگاه درحال انجام اســـت، طبیعی است همه جا را خا

و شـــرایط مطلوبی را در ورزشـــگاه شاهد نباشیم. 

زشـــگاه تختی چه بوده؟ دلیل عدم رســـیدگی به ور
سال ها این ورزشگاه با مشکل آب مواجه بوده و برای اینکه بتوانیم کارهای 
یربنایی را انجام دهیم نیاز به آب داشته ایم. در همین راستا با تلاش های  ز
گســـترده و علمی توانســـته ایم دو حلقه چاه بزنیم که خوشـــبختانه آب لازم 
یربنایـــی خیلی خوب بود که در  تامیـــن شـــد. ایـــن درواقع یکی از کارهای ز
یربنایـــی دیگری را  ورزشـــگاه انجـــام شـــد و در ادامه توانســـتیم اقدامات ز
یم، ازجمله کشت زمین چمن بود که کم کم درحال آماده کردن  پیش بگیر در
آن برای مســـابقات هســـتیم. مشکل آب درواقع در این چندساله مربوط به 
ی انجام شـــده تا  کل کشـــور بوده اما برای رفع آن 7، 8 ماه تلاش  شـــبانه روز

حدی که من برای گرفتن مجوز برخی اوقات شـــب را در ورزشـــگاه ســـپری 
کـــردم. اینکه الان یک ســـری مشـــکلات را در اطراف زمیـــن و نامرتب بودن 
ســـکوها، ســـالن ها و رختکن ها می بینید، می شود خیلی زود حل کرد. فکر 
می کنم تا چندماه دیگر شـــرایط برای میزبانی از تیم ها فراهم خواهد شـــد. 

زشـــگاه تختی شـــرایط مطلوبی دارد؟ زمین چمن ور
یر نشـــان داده می شـــود طبیعتا وضعیت زمین چمن  مطابق آنچه در تصاو
یرکشـــت رفته  مطلـــوب نیســـت و ایـــن برای زمینی کـــه تقریبا 5 ماه پیش ز
ی پالایش، لکه گیری دارد که توســـط پیمانکار  طبیعـــی اســـت. یک مقـــدار
یش و کوتاه  ، ســـه بار نیاز به رو درحال انجام اســـت. این زمین حداقل دو
کردن دارد تا یکدست شود. در هیچ جای دنیا بعد کاشت اول شما شاهد 
زمیـــن یکدســـت نخواهیـــد بود. پیمانکار تقریبـــا 60 درصد کارهایش را در 
زمیـــن انجـــام داده و همچنان کارش را انجام می دهد. به هرحال چندماه 
بعد از کشـــت مشـــخص می شـــود برخی جاهای چمن به دلایل مختلف 
یش نداشته یا دچار وازدگی شده است. اینها مواردی است که قابل رفع  رو

خواهـــد بود و جای نگرانی ندارد. 

زشـــگاه تختی فقط زمین چمنش است؟ آیا مشـــکل ور
پیمانکاران در بخش های مختلف ورزشگاه درحال کار هستند. ورزشگاه 
یت نور هســـتیم و  کتور ها و تقو مشـــکل نور هم دارد که درحال نصب پروژ
کیـــد می کنم وقتی  ان شـــاءالله از این لحاظ مشـــکلی نخواهیم داشـــت. تا
بخش های مختلف ورزشگاه درحال تعمیرات است نباید انتظار داشته 
کی نباشـــد. ما  باشـــیم همه چیـــز ســـرجای خودش باشـــد و جایـــی هم خا
یم یک ســـری وســـایل را که دیگر احتیاجی به آن نیســـت در جایی  مجبور
ی آن کارهای مربوط به  یم که امن باشـــد تا با طی شـــدن مراحل ادار بگذار
مزایده این وســـایل انجام شـــود. من از شـــما چند روز دیگر دعوت می کنم 
ی کنید.  تا به ورزشـــگاه بیایید و آن موقع شـــرایط واقعی آن را تصویر بردار
آن موقع بعد از بازدید متوجه خواهید شد که چه اقداماتی انجام می شود 
و چه کمبودهایی وجود دارد. ما استقبال می کنیم از اینکه ایرادهای کار 
ی شـــده و  گفته شـــود اما اینکه درحال انجام کار به این شـــکل تصویر بردار
آنطور قضاوت شود کار درستی نیست و کمکی به جامعه ورزش نمی کند. 
اول باید بیاییم ببینم چه بوده و الان به کجا رســـیده اســـت. ما برای زدن 

چاه مطالعات علمی گســـترده ای داشـــتیم که خوشـــبختانه نتیجه داد. 

زشـــگاه تختی تا بهمن ماه آماده میزبانی از مســـابقات خواهد شـــد؟ آیا ور
گـــر کارها خـــوب پیش برود و اعتبارات تامین شـــود بله آماده  تـــا آن موقـــع ا
خواهد شد. اما یک مشکل وجود دارد. ما الان سایه بانی را که در ورزشگاه 
می بینیم ســـال 53 ســـاخته شـــده و بعد از چندین سال طبیعی است که 
ی قطعا زمانبر و  نیـــاز به احیا داشـــته باشـــد. احیای ورزشـــگاه 110 هکتـــار
ینه بر خواهد بود. انصافا مدیرکل ورزش اســـتان تهران شـــاید نزدیک به  هز
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یم و اینجاییم که کارها  است که جای قدردانی دارد. ما اهل همین کشور
به خوبـــی پیـــش بـــرود. اینکه شـــما می گوییـــد در عرض چندمـــاه همه چیز 
ایده آل شـــود ممکن نیســـت. مشـــکل آب مجموعه تازه دوماه است به طور 
کامـــل حـــل شـــده، البتـــه چـــاه اول را 7، 8 مـــاه قبـــل زدیم و بهتریـــن بذر را 
یختیـــم و دومـــاه پیش چـــاه دیگری حفر کردیم تا مشـــکل  بعـــد از کشـــت ر
آب نداشـــته باشـــیم. بهتریـــن پیمانکار را برای زمین چمـــن گرفتیم و همه 
کارهـــای لازم در زمیـــن درحال انجام اســـت. اتفاقا از همین امروز کارهای 
رنگ آمیـــزی نرده هـــا را آغاز کرده ایم. همه اقدامات درحال انجام اســـت و 
یم اعتبارات به موقع برســـد تا بتوانیم در بهترین زمان ورزشـــگاه را  امیدوار
آمـــاده کنیم. مطمئن باشـــید کـــه اداره کل در زمینه فراهم کردن اعتبارات 
یربنایی و کلی  بسیار فعال ظاهر شده است. در اقدام اول باید کارهای ز
... باشـــیم. ان شـــاءالله  ی و یباســـاز ، ز انجام شـــود و بعد به دنبال نصب بنر
ی خیلی شـــیک ورزشـــگاه را آماده مســـابقات خواهیم کرد. ســـه  با بازســـاز
ی و احیای یک ورزشگاه رعایت شود؛ اول زمین  مقوله مهم باید در بازساز
چمن، بعد صوت و ســـوم نور ورزشـــگاه که بســـیار اساســـی هستند. بعد از 
گران و ســـکوها که همه را درحال انجام است. پله به پله  آن جایگاه تماشـــا
گر غیر از این اســـت بگویید.  بایـــد پیش رفـــت تـــا بـــه نتیجه لازمه رســـید. ا

ظـــرف یـــک هفته آینده لکه گیری های زمین چمن انجام خواهد شـــد. 

زشـــگاه تختی تا چندســـال شـــرایط مطلوب خواهد داشت؟ زمین چمن ور
بـــوط به زمین همه چیزمان مطلوب باشـــد  مـــا ســـعی کردیـــم که در موارد مر
تا عمر بیشـــتری داشـــته باشـــد. این زمین بعد از آماده شـــدن 7 تا 10 ســـال 
شـــرایط میزبانـــی مطلـــوب از تیم های لیگ برتری را خواهد داشـــت. البته 
باید در این ســـال ها حتما رســـیدگی های لازم به زمین انجام گیرد تا از آن 
ی شـــود. مثل چمن آزادی که بعد از ترمیم ســـال ها شـــرایط مطلوبی  بهره ور
داشت و به تازگی شرایط به این شکل شده است. اداره کل این ورزشگاه 
را بـــه تیم هـــای لیـــگ برتری با عقد قـــراردادی اجاره خواهد داد تـــا بتوانند 
یم  گران خود باشـــند. مورد دیگری که خواستم بگو یفان و تماشـــا میزبان حر
ی ورزشـــگاه اســـت که با تحول بزرگی همراه بوده و  بحث ســـاختمان ادار
حتمـــا موقـــع بازدیـــد از مجموعه خواهید دید کـــه در بخش خصوصی چه 

اتفاق بزرگی در ورزشـــگاه رخ داده و درحال رخ دادن اســـت. 

سرخابی ها به دنبال زمین برای میزبانی

لیگ قهرمانان هم از آزادی 
خارج می شود؟

دو باشگاه استقلال و پرسپولیس از وضعیت چمن زمین 
شـــماره یـــک ورزشـــگاه آزادی رضایت ندارنـــد و به دنبال 
یفان خود  این هســـتند تا در ورزشـــگاه دیگری میزبان حر
باشند. در همین راستا روز یکشنبه )دو روز پیش( نشست 
یش و علی  ، رضا درو مشترکی بین مهدی تاج، علی خطیر
جوادی )مدیرکل ورزش استان تهران( برگزار شد تا طرفین 
بـــه یک جمع بندی برســـند. در ایـــن میان وزارت ورزش و 
شـــرکت توســـعه و تجهیـــز به دنبـــال این هســـتند تا چمن 
ی اساسی کنند و در همین راستا  ورزشگاه آزادی را بازساز
ی در این ورزشگاه برگزار  لازم است تا احتمالا چند ماه باز
نشود. با توجه به همین مساله پرسپولیس و استقلال باید 
ی برای حل این مســـاله پیدا کرده و  هرچـــه زودتـــر راهـــکار

ی های خانگی خود را در رقابت های داخلی  محل باز
مشـــخص کننـــد. در تهران ورزشـــگاه تختی حداقل تا 

بهمن ماه شرایط میزبانی از تیم های لیگ برتری را ندارد. 
گران  ورزشـــگاه دســـتگردی هـــم مجـــوز میزبانی از تماشـــا
ســـرخابی را نـــدارد و از ایـــن رو ایـــن دو باشـــگاه مجبورند 
گر در این ورزشـــگاه برگزار  ن تماشـــا ی های خود را بدو باز
ی های خود را در یکی از شهرســـتان ها  کننـــد یـــا اینکه باز
برگـــزار کننـــد. مســـاله دیگر اینکه پرســـپولیس و نســـاجی 
ی های خانگی خود  ورزشـــگاه آزادی را محـــل میزبانی باز
در لیگ قهرمانان معرفی کرده اند و چنانچه به AFC ثابت 
کنند این ورزشـــگاه شـــرایط لازم را برای میزبانی ندارد، آن 
وقـــت می تواننـــد در ورزشـــگاه دومـــی که بـــه AFC معرفی 

یفان آســـیایی خود باشـــند.  کرده اند میزبان حر

سفر زودهنگام به قطر فعلا قطعی نیست

درخواست پرهزینه یحیی 
برای پرسپولیس

یحیـــی گل محمـــدی به دنبال این اســـت که تیمش قبل از 
ی با الدحیل ســـه جلســـه تمرین در دوحه داشته باشد.  باز
از این رو او خواســـته سرخپوشـــان روز جمعه پیش رو عازم 
ینات خود را در این شـــهر  دوحـــه شـــده و از همیـــن روز تمر
برگزار کنند. این در شرایطی است که سرخپوشان در شرایط 
عادی باید یکشـــنبه صبح عازم دوحه شـــده و یک روز هم 
در زمین اصلی تمرین داشته باشند و روز دوشنبه هم بعد 
یعا عازم تهران شـــوند. اما خواسته یحیی چند  ی ســـر از باز
ی در آنجاســـت که قطعا  یکاور جلســـه تمرین در دوحه و ر
ی دســـت باشگاه پرسپولیس خواهد  ینه ســـنگینی را رو هز
یش این است که  گذاشت. در همین راستا تلاش رضا درو
ی هرچه بهتر تیمش فراهم کند اما  شرایط را برای آماده ساز
تا الان موفق به قطعی کردن سفر زودهنگام سرخپوشان به 
دوحه نشـــده اســـت. در این مورد باید تامین مالی صورت 
گیرد که با شرایط مالی بد باشگاه پرسپولیس باید دید چه 
گفته نماند برخی از مســـئولان باشـــگاه  پیش خواهد آمد. نا
پرسپولیس در نظر دارند در این سفر همراه تیم شان باشند 
که درصورت سفر روز جمعه سرخپوشان به دوحه، آنها دو 

روز بعد راهی این شـــهر خواهند شد. 

هایجک دوباره گل گهر از استقلال؟

یک مدیر تیم سیرجانی: 
تیم را بسته ایم و بازیکن 

جدید نمی خواهیم

یت خود اقدام  تیم فوتبال استقلال در حالی به منظور تقو
یکنان جدید را مجددا در دستور کار قرار  برای جذب باز
یکن آرژانتینی و ازبکستانی  داده که تکلیف جذب دو باز
و انعقـــاد قـــرارداد بـــا این نفـــرات در هالـــه ای از ابهام قرار 
یکن  بـــاره بلانکو با وجود آنکه بـــا این باز گرفتـــه اســـت. در
عقد قراردادی صورت نگرفته، شنیده می شود قرار است 
ی تغییر کرده  منـــزل مســـکونی در نظر گرفته شـــده بـــرای و
ی شـــود. این  و از ســـعادت آباد راهی حوالی کمپ حجاز
یپوف  در حالی اســـت که درخصوص جلال الدین ماشار
ازبکســـتانی نیـــز اخبـــار حکایـــت از آن دارد کـــه به تازگی 
ی رسیده و قرار  پیشـــنهاد رسمی اســـتقلالی ها به دست و
یکن ادامـــه پیدا  کـــرات بر ســـر جذب ایـــن باز اســـت مذا
یپوف اینکه طی  بـــاره ماشـــار کنـــد. نکتـــه قابـــل توجـــه در
روزهـــای اخیر برخی از رســـانه ها از هایجک 
یکن ازبک توســـط گل گهر سیرجان خبر  باز
، باشـــگاه  دادند تا درصورت تحقق این امر
ســـیرجانی بعـــد از تـــورس دومیـــن ضربـــه را هم به 
آبی پوشـــان پایتخت زده باشد. البته به نظر نمی رسد این 
که یکی از مدیران گل گهر  خبر صحت داشـــته باشـــد؛ چرا
در ایـــن خصـــوص به خبرنـــگار »فرهیختـــگان« گفت: »تا 
جایی که می دانم ما تیم خود را بســـته ایم و برنامه دیگری 
یم. این خبر هم درســـت  یکن جدید ندار بـــرای جذب باز

نیســـت و آن را تکذیب می کنیم.« 

شی
ورز
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ورزش کشور باید با منافع
و اعتبار ملی همسو شود

آخرین وضعیت ورزشگاه تختی از زبان مدیرمجموعه:

یک ورزشگاه شیک را آماده میزبانی از سرخابی ها می کنیم
آنچه مسلم است در جریان حضور تیم النصر با همراهی ستاره پرتغالی  نگران چمن ورزشگاه نباشید، تا 10 سال می توانیم میزبان لیگ برتر باشیم

خود به ایران، علاوه  بر رفتارهایی که شأن و جایگاه مدیریت ورزشی را به 
چالش کشاند، جنبه های دیگری از مدیریت غیر حرفه ای ورزش کشور را 

آشکار کرد. در اینجا به دو جنبه از آن اشاره  می کنم: 
1. غفلت از مدیریت سرمایه های فیزیکی و ملی: وضعیت نامناسب زمین 
چمن و چهره فرســـوده ســـکوهای ورزشگاه آزادی نشـــان داد در مراقبت و 
نگهداری اماکن ورزشی و سازه های ملی با ضعف  عملکرد روبه رو هستیم و 
مدیریت این سرمایه های فیزیکی هنوز به اصول تخصصی و نگاه دلسوزانه 
مجهز نشده است. کاهش عمر مفید و نزول بهره وری امکانات و سازه های 
ورزشـــی همچون مجموعه ورزشـــی آزادی موجـــب زیان های اقتصادی، 
ورزشی، فرهنگی و اعتباری می شود که این مساله چند وجهی باید مورد 
توجـــه جـــدی قرار گیرد و مدیریت مجموعه های ورزشـــی با بازنگری ذیل 
مدیریت تخصصی و کارآمد سپرده شود . نسپردن مدیریت مجموعه های 
ورزشی به متخصصان و اهالی فن و فقدان ارزیابی عملکرد مدیران آنها، 
ک میراث و اموال ملی و به چالش کشـــیدن شدن شأن و  موجب اســـتهلا

اعتبار کشورمان می شود.
همان طور که کیفیت چمن ورزشـــگاه آزادی دســـتمایه تمسخر و موجب 
خجالت مان شد، ورزش های رسانه ای چون فوتبال می تواند فرا تر از مرزهای 
ورزشی، در ساختن الگوی ادراکی ملت ها از میزان پیشرفت و توسعه یک 
کشور اثر بگذارد. بنابراین نباید نسبت به جزئی ترین موارد هم نگاه سرسری 
و سهل انگارانه داشت. از این رو نگهداری و سرمایه گذاری در بازسازی و 
نوسازی مجموعه های ورزشی، یکی از وظایف و تکالیف مدیریتی در ورزش 
است. به عبارت دیگر امروز روز مراقبت از سرمایه های فیزیکی ورزش به شیوه 
علمی و تخصصی یکی از جنبه های مدیریت ورزشی و شهری محسوب 
می شود. کیفیت میزبانی و عملکرد مدیران ورزشی در سفر رونالدو به ایران 

مورد رضایت و تایید اجتماعی قرار نگرفت.
2. اهمیت مدیریت رویدادهای ورزشی: به دلیل اثربخشی و هم پیوندی 
حوزه های اجتماعی باید در نظر داشـــت که مدیریت ورزشـــی، شاخه ای 
تک بخشی و تیم ها محدود به مسائل فنی ورزشی نیست، بلکه حوزه ای 
چندســـاختی و انـــگاره ای چند وجهی اســـت. بدیهی اســـت حضور در 
مسابقات بین المللی با میزبانی از تیم های خارجی همراه است . در این 
عرصه میزبانی با تشریفات و آمادگی همه جانبه و خدمات رسانی استاندارد 
تعریف می شـــود و اگر شـــاخص های اســـتاندارد رعایت نشود جلوه ای از 
ناکارآمدی و ضعف مدیریت را نشان می دهد، مساله ای که در باشگاه های 
ما به ندرت رعایت می شـــود. در ســـفر اخیر تیم النصر در پس رفتارهای 
نمایشی، کیفیت پایین مدیریت باشگاه پرسپولیس به چشم آمد که نشان 
می دهد در بخش مدیریت هم بازی را به رقیب خود واگذار کردیم. امروز با 
توجه به پوشش رسانه ای گسترده و قدرت نفوذ ورزش در جامعه، رفتارهای 
مدیران زیر ذره بین نقادانه قرار می گیرد و یک خطا و سهل انگاری می تواند 
اعتبار بین المللی، کیفیت میزبانی و دیپلماسی ورزشی را به چالش بکشاند.
مدیریت یک شاخه استراتژیک زیر بنایی مورد استفاده حوزه های مختلف 
از جمله ورزش است که یک ابزار طلایی در اداره و بهبود امور ورزشی محسوب 
می شود. از طرفی چشم پوشی از خطای مدیران، بحران آفرین است. به گواه 
تاریخ هر وقت جامعه نســـبت به اشـــکالات و ایرادهایش بی تفاوت شد، 
خودش قربانی این بی تفاوتی می شـــود. همان طور که عدم پرسشـــگری از 
عملکرد گذشـــته، مســـائل و مشـــکلات مختلف بعدی را به وجود آورده 
است. با توجه به نیاز جامعه و همچنین شتاب تغییرات جهانی و خیز 
، ایران را باید کشور واجب التوسعه بنامیم  پیشرفت گرایی کشورهای دیگر
و بر این اســـاس حفظ وضع فعلی و رضایت به آنچه موجود اســـت، قابل 
گاه به  پذیرش نیســـت و نوعی واپس گرایی محســـوب می شـــود. ما باید آ
شرایط و تحولات جهانی و در فکر ساخت آینده خویش باشیم، بنابراین 
رویکـــرد تخصصـــی و علمی در حوزه مدیریـــت باید در اولویت برنامه ها و 
سیاســـتگذاری های دستگاه ورزش کشور باشـــد. وجود سیاست زدگی، 
انحصار و انســـداد جریان گردش شایســـتگان در حوزه مدیریت ورزش، 
گونه ای خودتخریبی است که موجب کاهش توان و عملکرد دستگاه ورزش 
و قمار با اعتبار و آبروی ملی می شود. در جامعه ورزش کشور ایجاد فرصت 
، امری ضروری و گریزناپذیر است. باید  و اختصاص هزینه های بستر ساز
به منظومه مدیریت ورزش معنا و محتوا بخشید و در آن تخصص و دانش 
شغلی را به رسمیت شناخت تا فضایی جهت ورود تفکرات نو و اثربخشی 

نیروهای سازنده فراهم شود.

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مجید خاتونی
کارشناس مدیریت و جامعه  شناسی ورزش 
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صنعت نمایش خانگی در بیش از یک دهه فعالیت، محصولات موفق و پرتماشاگری 
را روانه بازار کرده و همه ساله نیز آثار جذاب و چشمگیری برای عرضه به مخاطبان 
« موجی از استقبال  داشته که برخی مانند »شهرزاد«، »خاتون«، »یاغی« و »پوست شیر
مردمی را برانگیختند، اما بعضی دیگر نتوانستند به آن حد از موفقیت برسند و بیشتر 

نقش پر کردن سبد محصولات پلتفرم ها را برعهده گرفتند. با این حال برخی سریال ها 
نیز به قدری پایین تر از حد انتظار، ضعیف و کم مخاطب از آب درآمدند که محصولاتی 
یکسره شکست خورده لقب گرفتند. اینها البته اقتضای طبیعی یک صنعت است؛ 
چراکه نمی توان انتظار داشت همه محصولات یک صنعت، موفق و جالب توجه 
باشند. در این میان اما به نظر می رسد سال ۱۴۰۲ که حالا دیگر نیمی از آن گذشته، 
سال خوبی برای سریال های نمایش خانگی محسوب نمی شود و شمار مجموعه های 
شکست خورده و کم بیننده در آن بالاست؛ تا جایی که جز »حیثیت گمشده«، به 

سختی بتوان سریال غیرتلویزیونی بزرگسالانه ای یافت که در سال ۱۴۰۲ آغاز شده و 
مخاطب قابل توجهی جذب کرده باشد. جالب است که در جمع مجموعه های 
« از جمله سریال هایی اند که  کتور «، »رهایم کن« و »آ موفق امسال، 3 اثر »پوست شیر
در سال ۱۴۰۱ آغاز شده و امتداد آنها به ۱۴۰۲ رسیده. در این پرونده با بررسی ۱8 مجموعه 
که حداقل 5 قسمت از آنها در سال ۱۴۰۲ منتشر شده، به بررسی کارنامه سریال های 
نمایش خانگی در نیمه نخست این سال پرداختیم و به همین دلیل، آثاری مانند 
»مترجم« و »جیران« که در همان روزهای اول سال به پایان رسیدند را کنار گذاشتیم. 

گزارش ویژه »فرهیختگان«: شبکه نمایش خانگی در  ۶ ماه اول سال نتوانست برگ جدیدی رو  کند و کیفیت عمومی آثار  کاهش پیدا  کرد

پلتفرم ها  درجا  زدند
انتشاررویدستماندهها

می دانیم که سریال های پلتفرمی دو دسته هستند؛ یک گروه، 
ی پلتفرم تولید می شـــوند و  ی کـــه از ابتـــدا با ســـرمایه گذار آثـــار
دیگری محصولاتی که خارج از پلتفرم ها و به شـــکل مســـتقل 
تولیـــد و آمـــاده می شـــوند و بعد، برای عرضه بـــه پلتفرم ها داده 
می شـــوند. یکـــی از پدیده هـــای جدیـــد ســـال ۱۴۰۲، انتشـــار 
مجموعه هایی اســـت که خارج از پلتفرم ها تولید شده و برای 
چند ســـال، بی مشـــتری مانده بودند. »آمســـتردام« اثر مسعود 
، »عقرب عاشـــق« به کارگردانی حســـین ســـهیلی زاده و  گزلو قرا
»پدر گواردیولا« ساخته سعید نعمت الله، سه محصولی هستند 
، این گروه را شکل می دهند که البته باید به  که تا اینجای کار
آنها »خائن کشی« اثر مسعود کیمیایی را که اثری سینمایی بود 
کران عمومی ناموفق باشد و همچنین  و پیش بینی می شد در ا
»دادزن« به کارگردانی سیامک خواجه وند را هم اضافه کرد که 
گرچه توسط پلتفرم پخش کننده اش )فیلم ناب( ساخته شده  ا
بود، اما برای مدت ها آماده پخش قرار داشـــت و در دســـترس 
ی دست سازندگان شان  قرار نمی گرفت. حضور پنج اثر که رو
مانده بودند و پس از پخش مشخص شد بی انگیزگی پلتفرم ها 
برای انتشار آنها بی جهت نبوده، از عوامل پایین آمدن سطح 
کلی سریال های خانگی در سال ۱۴۰۲ به شمار می رود. اما باید 
پرســـید چه اتفاقی افتاده که پلتفرم ها مجبور به انتشار چنین 
ی شـــدند؟ آیا تولید رونق ســـابق را ندارد؟ شـــواهد نشـــان  آثار
می دهـــد کـــه این اتفاق رخ داده و پلتفرم ها به اندازه گذشـــته، 

محصول در حال تولید و آماده پخش ندارند. 

دیووماهپیشونی

تنهـــا ســـریال کـــودک نمایش خانگی در بهـــار ۱۴۰۲ که البته دو 
قســـمت از آن در اســـفند ســـال گذشـــته منتشر شـــد، اثری به 
کارگردانـــی حســـین قناعت بود کـــه تجربیات مثبتی در زمینه 
ســـاخت پروژه های تصویری ویژه کودکان دارد. قناعت البته 
در ایـــن اثـــر نیـــز مانند اغلـــب آثار اخیرش و همچنین بیشـــتر 
سریال های کودک و نوجوان، محصولی فانتزی را روانه بازار کرد 
که قصه ای سرراســـت، اما پرماجرا را برای کودکان و نوجوانان 
روایت می کرد و اشتیاق آنها را برای تماشای قصه و ماجراجویی 
ســـیراب می کـــرد. »دیو و ماه پیشـــونی« از حضـــور چهره هایی 
، حســـن  چـــون علـــی صادقی، لیلا اوتـــادی، رامین ناصرنصیر
ی، افســـانه بایگان و رضا شـــفیعی جم بهره می برد و  پورشـــیراز
کامنت های مثبتی هم در شـــبکه های اجتماعی گرفت. این 
« که برای خردســـالان  « و »فوفو ســـریال البته به خلاف »پیکولو

مناسبند، برای مخاطب بیشتر از ۱۲ سال تولید شده بود. 

آمستردام

یگران  گزلو که با حضور پرتعـــداد باز اولیـــن ســـریال مســـعود قرا
کـــدل، هنگامـــه قاضیانـــی،  شناخته شـــده مثـــل مهـــدی پا
شـــهرام حقیقت دوســـت، مهدی ســـلطانی و مجتبی پیرزاده 
همـــراه بود، بعد از گذشـــت چند ســـال از تولیـــد، بالاخره بهار 
امســـال به عنوان اولین محصول پلتفرم تماشـــاخونه آغاز شـــد 
امـــا قســـمت آخـــر آن نزدیک به دو ماه اســـت که بـــدون دلیل 
مشـــخص، متوقف شـــده و پخش نمی شود. جدا از این تاخیر 
ی تصنعی برخی  ، باز ی های غیرقابل باور عجیب، گنگسترباز
یگر جدید و ماجراهای پرخون  هنرپیشه ها خصوصا یکی دو باز
گران را برانگیخت. »آمستردام«  خارجی طور انتقادات تماشـــا
اگرچه به نظر اثری تین ایجری می ماند و از قضا با همین سبک و 
گرانی نیز جذب کرده، اما درمجموع اثری ناموفق  سیاق، تماشا
محسوب می شود که اغلب مخاطبانش بعد از دو سه قسمت 

اول، تماشای آن را کنار گذاشتند. 

افزایشسریالهایکوتاه

صنعت نمایش خانگی یک تغییر جالب توجه دیگر را نیز تجربه 
می کند که کاهش تدریجی قسمت های سریال هاست. نه نسبت 
به »قهوه تلخ« بیش از ۱۰۰ قسمتی، بلکه سریال ها نسبت به »دل« 
۴۰ قســـمتی، »جیران« 5۲ قســـمتی و »آقازاده« ۲9 قسمتی کاهش 
شمار قسمت ها را تجربه می کنند. این روزها اغلب مجموعه های 
خانگی حدود ۱5 قسمت دارند و بدون احتساب معدود فیلم های 
تبدیل شده به سریال مانند »روز بلوا« و »خائن کشی«، شمار آثاری 
با ۱۰ قسمت یا کمتر نیز بیش از گذشته شده است؛ به طوری که در 
نیمه اول سال، یک مجموعه 9 قسمتی و سه مجموعه ۱۰ قسمتی 
به نمایش درآمد که از سال های گذشته، بیشتر به نظر می رسد. 
گویی پلتفرم ها برای کاهش ریسک سرمایه گذاری چندده میلیارد 
، ترجیح می دهند قصه هایی کوتاه تر را در تعداد  تومانی روی هر اثر
، متوجه شکست  قســـمت های کمتر بســـازند تا اگر در میانه اثر

محصول شدند، ضرر کمتری ببینند. 

فوفو:مسافریازکامادو

یکی از دو ســـریال کودک نمایش خانگی که از تابســـتان ۱۴۰۲ 
« محصول فیلم نت است  : مسافری از کامادو شروع شده، »فوفو
که به کارگردانی میثم معراجی ســـاخته شـــده. این ســـریال با 
حضور جمعی از چهره های آشنای تلویزیون مانند سیدجواد 
ی، پاشـــا جمالی، رضا  رضویان، الیکا عبدالرزاقی، بهراد خراز
ی  ، یوســـف صیادی و لاله صبور شـــفیعی جم، الســـا فیروزآذر
اثری در ژانر کمدی و فانتزی اســـت که از مولفه های آشـــنای 
ســـینمای کـــودک در ســـال های اخیـــر بهره می بـــرد و احتمالا 
از معـــدود ســـریال های محبـــوب نمایـــش خانگـــی )در میان 
یادی  « هرچند سروصدای ز مخاطب هدف آن( است. »فوفو
به راه نینداخته، اما کودکان خردسال را سرگرم می کند و برای 
گرچه در فیلمنامه نکاتی هم برای  آنان لحظات شیرینی دارد. ا
جذب مخاطب بزرگسال تعبیه شده، اما قصه سهل گیرانه آن 

تنها برای بیننده کودک جذابیت دارد. 

موفقیتسریالهایکودک

به خلاف سریال های بزرگسالانه که اغلب شکست خوردند و 
ی برای مخاطب بزرگسال  محصولات در خور توجه کم شـــمار
در این سال به انتشار رسید، محصولات کودک و نوجوان سال 
موفقی در نمایش خانگی سپری کردند. بهار ۱۴۰۲، بازار نمایش 
خانگی در اختیار »دیو و ماه پیشونی« قرار داشت که همزمان 
، همکاری فیلیمو  از چند پلتفرم منتشر شد و برای نخستین بار
و فیلم نت را در غیاب نماوا رقم زد؛ اثری که نسبتا پربیننده هم 
شد. با شروع فصل تابستان، فیلیمو مجموعه »جزیره جادویی 
« را منتشر  : مسافری از کامادو « و فیلم نت مجموعه »فوفو پیکولو
کردنـــد تـــا این دو پلتفرم، در عین رقابت در این عرصه، نشـــان 
دهند برای انتشـــار محصولات کودک، برنامه ویژه ای دارند. با 
همزمانی دو سریال در ایام تابستان که انتشار هردو تا پایان این 
فصل به طول انجامید، روشـــن شد که پلتفرم ها برای استفاده 

از اوقات فراغت کودکان و پر کردن آن برنامه ریزی دارند. 

دادزن

یـــان کمدی هـــای خالتور ســـینما، در  در ســـال های اخیـــر جر
نمایش خانگی هم امتداد یافته که »دادزن«، آخرین مورد از این 
دست به شمار می رود. این سریال محصولی از پلتفرم فیلم ناب 
و به کارگردانی سیامک خواجه وند از همان قسمت نخست، 
ســـه هیـــچ از رقبـــای کمدی خود در پلتفرم هـــای رقیب عقب 
بود. ایفای نقش اصلی توسط بهرنگ علوی و حضور جمعی 
 ، یگران روتین ســـریال های تلویزیون نظیر نســـرین مقانلو از باز
رضا فیاضی، علیرام نورایی، محمدرضا رهبری، نفیسه روشن 
و امیر کربلایی زاده روشـــن می کرد که دادزن در لیگ متفاوتی 
ی می کند. شوخی های  نسبت به بقیه محصولات کمدی باز
کهنه و از مد افتاده، شـــخصیت هایی شـــبیه به کمدی های 
ی اغراق آمیز و داستان و موقعیت هایی  دهه 7۰ با چهره پرداز
دســـتمالی شده، نشـــان می داد که این سریال نمی تواند موفق 

و پربیننده شود و نشد. 

جزیرهجادوییپیکولو

« اثری در قالب عروســـکی،  مجموعه »جزیره جادویی پیکولو
رئـــال و انیمیشـــن اســـت کـــه بـــرای کـــودکان ســـاخته شـــده و 
ی علـــی احمدی، کارگـــردان جوان  اولیـــن تجربـــه سریال ســـاز
تئاتـــر در عرصـــه نمایـــش خانگـــی بـــه شـــمار می آیـــد. هومـــن 
یگران این اثرند و  حاجی عبداللهی و مهسا طهماسبی تنها باز
دیگر شخصیت های سریال، عروسک هایی با صداپیشه های 
« در قسمت هایی کوتاه،  شاخص و شناخته شده اند. »پیکولو
قصه هایـــی متنـــوع، آموزنـــده و بامزه را برای کـــودکان به تصویر 
می کشد و رنگ ولعاب و موسیقی های جذابی برای خردسالان 
دارد. حاجی عبداللهی هم البته تجربه کار با عروسک ها را در 
تلویزیون دارد و از همین روست که اغلب کامنت ها هم درباره 
، مثبت اســـت. پیکولـــو البته در جذب  حضـــور او در ایـــن اثر
کودکان سنین بالاتر از 7-6 سال موفق نیست و با فهم آنها از 

موضوعات مختلف تناسب ندارد. 

قهوهترک

ســـریال »قهوه ترک« جدیدترین اثر پایان یافته نمایش خانگی 
کـــه تقریبـــا در تمام طول تابســـتان در حال پخش اختصاصی 
از پلتفـــرم فیلم نـــت بـــود، بـــا حضور ســـتاره هایی چـــون حامد 
بهداد، ســـارا رســـول زاده، امیر جعفری، مجتبی پیرزاده و بهاره 
کیان افشـــار اثـــری کم وبیـــش پربیننده بود کـــه رضایت کمی را 
از مخاطبـــان جلب کرد. این مجموعـــه به کارگردانی علیرضا 
امینی، با وجود آنکه از حضور نغمه ثمینی نویسنده »شهرزاد« 
ی  به عنوان یکی از دو طراح قصه بهره می برد، اما از نظر بسیار
مخاطبان، ضرباهنگی پایین و منطقی ناقص در قصه داشت 
 و شـــخصیت های اصلـــی آن دور خودشـــان می چرخیدنـــد. 
قهـــوه تـــرک به این دلایل مورد انتقاد قرار گرفت، اما پایان بندی 
مبهم و عجیب اثر در قسمت هجدهم، میخ آخر تابوت این 
سریال بود که به نسبت معمول سریال ها، مخاطب قابل توجهی 

جلب کرده بود، اما آنها را درنهایت ناراضی کرد. 

ادامهدرصفحه۱3
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مگه تموم عمر چند تا بهاره؟

سروش صحت بعد از پایان »فوق لیسانسه ها« و تمدید نشدن 
« از ســـوی تلویزیون، ترجیح داد بیشـــتر به ســـینما  »کتاب باز
و نمایـــش خانگی بپردازد و حاصل آن، ادامه مســـیرش برای 
خلـــق طنـــزی با مایه های ســـوررئال در »مگـــه تموم عمر چند 
یال کـــه پخش آن از اوایل تابســـتان  تـــا بهاره؟« شـــد. این ســـر
کنـــون به قســـمت 12 رســـیده، اثری اســـت که  آغـــاز شـــد و تا
مخاطبان را به دو دسته تقسیم کرده؛ عده ای در هر قسمت 
بیشـــتر با آن ارتباط برقرار می کنند و عده ای از ابتدا ســـبک 
شـــوخی های آن را نپســـندیدند. در عین حال، آنچه روشـــن 
... « با وجود پخش مشـــترک در  اســـت، اینکه »مگه تموم عمر
بـــر فیلیمو و نماوا، نتوانســـت موج بزرگی از  پلتفرم هـــای پرکار
گرچه ممکن اســـت اثری  گران را با خود همراه کند و ا تماشـــا
شکســـت خورده محســـوب نشـــود، اما نمی توان به آن صفت 

»پربیننده« را اطلاق کرد. 

حیثیت گمشده

ازجمله معدود ســـریال های موفق امسال، »حیثیت گمشده« 
بـــه کارگردانی ســـجاد پهلوان زاده اســـت که در تابســـتان 1402 
در فیلیمـــو منتشـــر شـــد. این ســـریال اثـــری تقریبـــا کم هزینه و 
کم ســـتاره بـــه شـــمار می رفت که تنهـــا از مهدی حســـینی نیا، 
ی و النـــاز حبیبی بهـــره می برد، اما با اســـتفاده از  بهـــاره افشـــار
فرمول های فیلمفارســـی توانست توجه مخاطب را جلب کند 
و محصولی عامه پســـند لقب گیرد. طرح معمایی ناموسی که 
با جوشـــش غیرت مردانه و انتقام جویی همراه شـــد، همراه با 
یگران اصلی، از این ســـریال محصولی موفق  ی خـــوب باز بـــاز
ســـاخت. با این کامیابی، هم ســـجاد پهلـــوان زاده کارگردان و 
احمد ســـلگی نویســـنده حیثیت گمشده پرکارتر خواهند بود 
و هم محصولاتی شـــبیه به این ســـریال بیشتر خواهد شد. این 
اثر با داشـــتن 9 قســـمت، دومین ســـریال کوتاه نمایش خانگی 

در نیمه نخست سال 1402 به شمار می آید. 

زخم کاری: بازگشت

ی« که در سال 1400 منتشر می شد،  سریال پربیننده »زخم کار
آنقـــدر موفـــق بـــود کـــه پلتفرم فیلیمو و تیم ســـازنده را وسوســـه 
کـــرد کـــه فصـــل دوم آن را جلـــوی دوربین ببرند. فصـــل دوم آن 
از حـــدود 20 روز پیش آغاز شـــده و شـــاید قضـــاوت آن در این 
کنش ها  مقطع درست نباشد، اما آنقدر که پیداست، اینکه وا
بـــه آن مثبـــت نبـــوده و لااقل بـــه اندازه انتظاراتی که به واســـطه 
محبوبیت فصل اول ایجاد شـــده بود، نیســـت. در این فصل 
یان به ســـریال  چهره هایـــی ماننـــد کامبیز دیرباز و مهران غفور
اضافه شـــدند و از قضا دیرباز که ظاهرا دارای نقشـــی مهم در 
ی و نقش آفرینی بیشترین  این فصل است، از نظر چهره پرداز
یافـــت کرده. با این حـــال به هر حال  کنش هـــای منفـــی را در وا
یان است که پروژه های  کارگردان ســـریال محمدحسین مهدو
مخاطب پســـند کم نداشـــته و هنوز زود است که فصل دوم آن 

را اثری شکست خورده بدانیم. 

پدر گواردیولا

یکـــی از پرســـتاره ترین ســـریال های نمایش خانگـــی که اولین 
تجربـــه کارگردانـــی ســـعید نعمـــت الله در این مدیوم به شـــمار 
مـــی رود، بـــا گذشـــت مدت هـــا از تولیـــد، بالأخره از مـــرداد ماه 
کنون 6  در پلتفـــرم تماشـــاخونه به انتشـــار رســـید. از این اثـــر تا
قســـمت اصلی و یک قســـمت پیش درآمد منتشـــر شـــده، اما 
کنش های اغلب منفی مواجه شده؛  در همین قسمت ها با وا
که عده ای آن را برای داشتن شخصیت های اغراق شده،  چرا
دیالوگ های آهنگین و فضای شلوغ پلوغ نمی پسندند و به نظر 
می رسد آنقدر که از ستاره های فراوان آن مانند حمید فرخ نژاد، 
ی، امیرمهدی ژوله، هنگامه قاضیانی، مهدی  ستاره اسکندر
 ... سلطانی، مهران مدیری، نرگس محمدی، آرش عدل پرور و
انتظار می رود، نتوانســـته مخاطب جذب کند. گفته می شـــود 
تعداد قسمت های پدر گواردیولا بالاست و تا اواخر سال 1402 

در حال پخش خواهد بود.

 سریال هایی که در ۱۴۰۱ شروع و در ۱۴۰۲ تمام شدند

خائن کشی

مســـعود کیمیایی که بیش از یک دهه اســـت با هیچ فیلمی 
گران را به وجد نیاورده و در ســـینما پی در  منتقدان یا تماشـــا
پی شکســـت را تجربه کرده، با نمایش فیلم »خائن کشـــی« در 
، حمایت طیفـــی از منتقـــدان و مخاطبان را  جشـــنواره فجـــر
کران نشد و نسخه مفصل تر آن به شکل  جلب کرد؛ فیلم البته ا
یال بسیار  یال در تابستان 1402 نماوا منتشر شد. سر مینی سر
پرســـتاره خائن کشـــی بـــا حضور امیر آقایی، پـــولاد کیمیایی، 
مهران مدیری، پانته آ بهرام، ســـارا بهرامی، ســـام درخشـــانی، 
نرگـــس محمـــدی، رضـــا یزدانی، فرهـــاد آئیـــش و حمیدرضا 
ی، طراحی  ، فیلمبردار آذرنـــگ امتیازات مثبتی در رنگ، نور
ی ها دارد، اما باز هم نتوانســـت موجی در  صحنه و حتی باز
بـــران راه بینـــدازد که دلیـــل آن را می توان ضعف در  میـــان کار
ی و حتـــی الکن بودن  ی، قصه پـــرداز درام، شـــخصیت پرداز

فیلمنامه دانست. 

سیاه چاله

ی کـــه در نیمـــه دوم بهار  اولیـــن ســـریال کمـــدی حســـین نماز
1402 پخـــش می شـــد، نه توانســـت گل طلایـــی را بزند و نه اثری 
شکســـت خورده لقـــب گرفـــت. »ســـیاه چاله« در قصـــه خـــود 
جذابیت هایی داشت که بخشی از مخاطبان را جذب می کرد، 
اما آنقدر که بیننده از محصولات کمدی ســـینما، تلویزیون و 
نمایـــش خانگی انتظار دارد، نتوانســـت خنده دار باشـــد. این 
سریال 10 قسمتی محصول فیلم نت با حضور مهران احمدی، 
ی،  ی، الناز حبیبی، مجید نوروز ژاله صامتی، حسن پورشیراز
یترین مناســـبی  گرچه و عباس جمشـــیدی فر و بهرنگ علوی ا
کام بودند و  داشـــت، ولی اغلب آنها در خنداندن مخاطب نا
حتی مهران احمدی نیز نتوانســـت سایه ای از »بهبود« سریال 
»پایتخت« باشد. تغییر مسیر قصه در میانه اثر نیز که آن را به 
... برد و این ســـریال را جدی تر کرد، از  فضای پلیس، دادگاه و

دلایل انتقادات مخاطبان به سیاه چاله بود. 

سرگیجه

سریال »سرگیجه« به کارگردانی بهرنگ توفیقی، از آثار ناموفق 
پلتفرم ها در دو سال اخیر است که 10 قسمت آن در زمستان 
1401 و 14 قسمت آن در بهار 1402 به پخش رسید. این سریال 
 ، جنایـــی و معمایی که از حضـــور حامد بهداد، رعنا آزادی ور
ی فر و هومن سیدی بهره می برد،  شبنم مقدمی، هادی حجاز
در قســـمت های نخســـت فضای معمایی مناســـبی داشت و 
کنش هـــای مثبتـــی برانگیخت، اما بعد از چند قســـمت به  وا
یتمـــی کند و کم اتفاق پیدا کـــرد و حتی در نیمه دوم  یـــج ر تدر
آن، عمـــلا دور خودش می چرخید و پیش نمی رفت. در میانه 
قصه سرگیجه بسیاری از مخاطبان از تماشای آن ناامید شدند 
ی از همان هـــا هم که همچنان  و ایـــن اثـــر را رها کردند. بســـیار
مخاطب ســـریال باقی ماندند، کامنت های فراوانی علیه این 
سریال نوشتند تا روشن شود اثری ناموفق در کارنامه سازندگان 

»سرگیجه« ثبت شده است. 

آکتور

یدی که در هر دو پلتفرم فیلیمو و نماوا  اولین سریال نیما جاو
به شـــکل مشـــترک به انتشار می رســـید، اثری تقریبا محبوب و 
ی داشـــت. حضور  موفـــق از آب درآمـــد که بینندگان پرشـــمار
نویـــد محمـــدزاده، هانیه توســـلی و احمد مهرانفـــر که همگی 
« را به  کتور نقش آفرینی های خوبی نیز به نمایش گذاشتند، »آ
اثری قابل توجه تبدیل کرد. با این حال انتقاد برخی مخاطبان 
بـــه پیـــش نرفتن قصه و تکرار موقعیت هایی مشـــابه، از جمله 
ضعف هایی بود که انتقاداتی را نیز نسبت به این اثر به وجود 
کتور کیفیت بالای ساخت خود را تا  آورده بود. با این وجود، آ
یالی ایران بود که  پایـــان حفـــظ کرد و از معدود محصولات ســـر
به یکی دو جشـــنواره خارجی هم راه یافت. با همه آنچه گفته 
ی بود که تماما در ســـال 1402  شـــد، البته این ســـریال جزء آثار
منتشـــر نشـــد و هشـــت قسمت از 20 قســـمت آن در سال قبل 

به انتشار رسید. 

رهایم کن

ی شهرام  بعد از »می خواهم زنده بمانم« دومین تجربه همکار
شاه حسینی در مقام کارگردان و مجید مولایی در مقام نویسنده 
نیـــز اثـــری موفـــق از آب درآمد. ســـریال »رهایم کـــن« محصول 
فیلیمـــو بـــا تمام انتقاداتی که برانگیخت، با قصه ای جذاب و 
گران  عامه پسند که تنه به فیلمفارسی می زد، نظر مثبت تماشا
را جلب کرد و در زمان پخش، پرمخاطب شـــد. این ســـریال از 
حضور محســـن تنابنده، هوتن شـــکیبا، هدی زین العابدین، 
مهـــدی حســـینی نیا، حســـن معجونـــی و آزاده صمـــدی بهره 
می بـــرد. رهایـــم کن البته بیشـــترین انتقـــادات محتوایی را نیز 
ی  یادی از آن به نمایش شـــراب خوار برانگیخـــت که بخـــش ز
کترها برمی گشـــت. انتشـــار سریال در میانه دعوای ساترا و  کارا
ی از سوی ساترا  فیلیمو و درحالی که گفته می شد هیچ مجوز
ندارد، باعث تند شـــدن آتش علیه آن هم شـــد. پنج قسمت از 

18 قسمت این اثر در سال 1401 منتشر شد. 

پوست شیر

« احتمـــالا بـــا اختـــلاف بهتریـــن و  مجموعـــه »پوســـت شـــیر
پرمخاطب تریـــن ســـریال خانگـــی در ســـال های 1401 و 1402 
محســـوب می شود. سریالی پلیسی ساخته برادران محمودی 
ی هایی خوب و کارگردانی  که با قصه ای جذاب و پرکشش، باز
گران و حتی  کنش هـــای مثبت را از تماشـــا قـــوی، بیشـــترین وا
یافت کرد. این اثر آنقـــدر محبوب از آب  منتقـــدان ســـینما در
درآمد که پلتفرم فیلم نت را در حد رقبای اصلی اش بالا کشید. 
، شهاب حسینی، پردیس احمدیه، علیرضا  ی فر هادی حجاز
یگران اصلی این اثر  کمالی، مهرداد صدیقیان و پانته آ بهرام باز
بودند که تقریبا همگی تحسین شدند. پوست شیر در سه فصل 
هشت قسمتی )مجموعا 24 قسمت( ساخته شد. این اثر را با 
اغماض می توان از محصولات 1402 نمایش خانگی به شـــمار 
که تنها 5 قســـمت از آن در این ســـال به انتشار رسید  آورد؛ چرا

و 19 قسمت آن در 1401 در دسترس قرار گرفت. 

نیوکمپ

تازه تریـــن تجربـــه کارگردانی منوچهر هادی کـــه این بار کوتاه تر 
از ســـریال های قبلی اش بود، در تنها 10 قســـمت، یک ماجرای 
کبر  یگرانی چون ا نیمه فوتبالـــی را روایـــت می کرد و از حضور باز
ی، حامد  ی، حسن معجونی، بهاره افشار عبدی، حمید گودرز
آهنگـــی، ایمـــان صفـــا و فرزاد فرزیـــن بهره می بـــرد. »نیوکمپ« 
مانند دو ســـریال قبلی هادی از ســـوی منتقدان جدی گرفته 
نشـــد و مثل »نیســـان آبی«، در میان مخاطب عام نیز نظرات 
متفاوتـــی را برانگیخـــت که برخـــی آن را جذاب و دنبال کردنی 
می دانستند و برخی دیگر به علت آنکه نمی توانست مخاطب 
را به قهقهه وادارد، این اثر را نپســـندیدند. نیوکمپ درمجموع 
کتر  محصولی پربیننده و موج ســـاز نشـــد، اما شوخی های کارا
حامد آهنگی، بیش از دیگر فصول این سریال مورد توجه قرار 
گرفت. این اثر از نیمه اردیبهشت تا نیمه تیر 1402 منتشر شد، 

اما خیلی ها متوجه آمدن و رفتنش نشدند!

عقرب عاشق

»عقرب عاشق« به کارگردانی حسین سهیلی زاده، اثری در ژانر 
درام عاشقانه و علمی - تخیلی است؛ ژانری که در کشورمان 
گرچه از این جهت اثری جالب  محصولات کمی دارد. سریال ا
که  توجه به شـــمار می آید، اما از همین مســـاله ضربه دیده؛ چرا
به علت داشـــتن صحنه های باورناپذیر فضایی و کهکشانی 
یـــب فضایی، مورد انتقاد  و همچنیـــن موجودات عجیب وغر
ی از کاربران قرار گرفته اســـت. ســـهیلی زاده که پس از  بســـیار
شروع کار در نمایش خانگی روند نزولی جدی آغاز کرده، پس از 
»مانکن« و »ملکه گدایان« با عقرب عاشق شکست دیگری را 
تجربه می کند. سریال او مدت ها آماده پخش بود و حتی ترانه 
تیتراژ آن یک سال پیش رونمایی شد، اما از اوایل تابستان 1402 
در نماوا به انتشـــار رســـید. عقرب عاشق از حضور محمدرضا 
کدل، متین  یش، آتنه فقیه نصیری، حسین پا فروتن، آرمان درو

ستوده و رضا بهبودی بهره می برد. 

ادامه از صفحه۱۲ 

شبکه نمایش خانگی

شبکه نمایش خانگی فیلیمو

شبکه نمایش خانگی فیلم نت

شبکه نمایش خانگی نماوا
شبکه نمایش خانگی تماشاخونه
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رضا پهلوی مانند دیگر چهره های اپوزیسیون این روزها دوران سختی را می گذراند. 
تجارت و کســـب وکار براندازی که طی دهه گذشـــته به آرامی رو به گســـترش بود، 
سال گذشته با اتفاقات پس از فوت مهسا امینی با سرعت بی سابقه ای رشد کرد و 
گسترش یافت. وقایع پاییز ۱۴۰۱ و تغییرات ناگهانی ای که شاهد آن بودیم بارقه های 
امید زیادی را در دل اپوزیسیون روشن کرد. خام ترهایشان مشغول روزشماری برای 
براندازی جمهوری اسلامی بودند و چمدان هایشان را برای بازگشت به ایران به قول 
خودشان آزاد بسته بودند، اما باتجربه ترهایشان با کوله باری از تجربه شکست های 
ریز و درشـــت براندازان را در دهه های گذشـــته، به خوبی می دانســـتند که باز هم 
خبری از براندازی نیست و سرمست از فرصت جدیدی که پیش آمده بود تنها به 
فکر افزایش سهم خود از منابع مالی سرشار اسپانسرهای پروژه براندازی بودند. اما 
دسته دوم نمی توانستند بدون شور و هیجان و  انگیزه دسته اول کاری از پیش ببرند. 
ســـاده لوحانی باید می بودند که ســـراب را آب نمی دیدند و با تکاپوهای حقیقی و 
مجازی خود تنور پروژه براندازی را داغ نگه می داشتند تا دسته دوم همزمان که جلوی 
دوربین ها از نزدیک بودن روز پیروزی نهایی می گفتند، در پشت صحنه تلاش های 
دسته اول را برای اسپانسرها فاکتور کنند تا این گونه از سرابی که حتی یک قطره آب 
هم نداشته ماهی خود را گرفته باشند. اما رفته رفته و با گذشت زمان، هرچه  پیاده 
نظام اپوزیسیون به سراب پوچ رویای براندازی نزدیک تر می شدند و هرچه بیشتر 
درد سیلی های محکم واقعیت را روی صورت های خود حس می کردند، تکاپوی 
سردمداران اپوزیسیون برای زنده نگه داشتن جریان نیمه جان براندازی بیشتر می شد. 
اگر براندازی برای پیاده نظام رویا و آرمانی بود که روز و شب چشم انتظارش بودند، برای 
رهبران اپوزیسیون کسب وکاری بیش نبود. اما تجارتی بسیار پرسود که به هیچ قیمتی 
حاضر نبودند از شیرینی آن دست بکشند. اما این تکاپوی سردمداران اپوزیسیون 
مانع سهم خواهی ها و خودخواهی های هریک از آنها نشد و با پایان شلوغی های 
خیابانی در ایران هریک از آنها به تنهایی مشغول دست وپا زدن برای حفظ پروژه 
نیمه جان براندازی شـــدند. درحالی که فرا رســـیدن ســـالگرد فوت مهسا امینی نیز 
نتوانسته این جریان نیمه جان را دوباره در خیابان ها و فضای مجازی زنده کند، 
روزگار برای چهره های شاخص اپوزیسیون که نگران از بین رفتن منابع درآمدشان 
هســـتند به ســـختی می گذرد. اما حساب رضا پهلوی از همه آنها جداست، چون 
هریـــک از آنهـــا منبع درآمد دیگری به جز تجارت پررونق برانـــدازی  بازی دارند. اگر 
مسیح علی نژاد می تواند از تجربه خبرنگاری اش استفاده و از این راه کسب درآمد 
کند، اگر حامد اسماعیلیون می تواند روی مطب دندانپزشکی اش حساب کند، 
اگر نازنین بنیادی امیدوار است به حرفه سابقش که همه می دانیم و بهتر است 
چندان به آن نپردازیم برگردد، رضا پهلوی جز ســـرمایه های به ســـرقت رفته از ملت 
ایران و کسب درآمد از پروژه براندازی امیدی به هیچ گونه منبع درآمدی ندارد. او ۴۰ 
سال است که به قول خودش »تمام وقت مشغول فعالیت سیاسی علیه جمهوری 
اسلامی بوده و فرصتی برای هیچ کار دیگری نداشته است.« کسی مانند او که در 
هفتمین دهه زندگی اش هیچ حرفه و مهارت مشخصی ندارد، طبیعی است که 
بیش از همه نگران از دست رفتن این منبع بی نهایت پول و سرمایه باشد. از طرف 
دیگر او برخلاف سایر چهره های شاخص اپوزیسیون که به تازگی وارد عرصه تجارت 
براندازی شده اند، دوران کودکی و نوجوانی خود را در دربار پهلوی و با امید و آرزوی 
رسیدن به سلطنت گذرانده و امروز بیش از سایر اپوزیسیون در حسرت رسیدن به 
قدرت در ایران می سوزد. روح الله زم در مصاحبه ای درباره او گفته بود برخی شب ها 
در خانه خود برای ســـان دیدن از ارتش خیالی شاهنشـــاهی تمرین می کند. گرچه 
او به تازگی یاد گرفته که حرف از رفراندوم آزاد و تشـــکیل دموکراســـی ســـکولار بعد از 
براندازی بزند اما سال ها خود و طرفدارانش با آرزوی بازگشت سلسله پهلوی به قدرت 
روزگار گذرانده اند. اما حالا امروز ولیعهدی که دستش به ته دیگ ۲۵۰۰ سال نظام 
شاهنشاهی هم نرسید و در آستانه رسیدن به سلطنت کاخ آرزوهایش فرو ریخت، 
بیش از همیشه شکست خورده و درمانده است. ۴۳ سال از روزی می گذرد که در 
قاهره سوگند پادشاهی یاد کرد اما امروز بیشتر از همیشه از رویای دیرین خود دور 
شـــده و با ته کشـــیدن منابع مالی ای که پدر و مادرش از ملت ایران دزدیده بودند 
در تکاپوی زنده نگه داشتن تجارتش و پول به دست آوردن از تنها راهی است که 
درطول ۴۴ ســـال گذشـــته یاد گرفته اســـت؛ درآمدزایی از اپوزیسیون بازی. به بهانه 
ک رضا پهلوی بر کارنامه ۴۰ سال فعالیت سیاسی که او سراسر  حال  و روز اسفنا
شکست مطلق بوده نگاهی می اندازیم و شرایط امروز او را بیشتر بررسی می کنیم. 

۴3 سال پر از حسرت و شکست 
گرچه او هیچ گاه شخصیت سیاسی موثری نبوده و نیست اما اولین فرزند پسر شاه 
مملکت که باشـــی، ناخواســـته تولدت هم اتفاقی سیاسی است؛ خصوصا وقتی 
که شاه از دو همسر اولش هیچ پسری نداشت و خاندان پهلوی نگران سرنوشت 
مبهم ادامه سلطنتش بود. اما با به دنیا آمدن رضا همه چیز تغییر کرد و همه فکر 
می کردند که او قرار اســـت شـــخصیت مهمی در آینده سیاســـی ایران باشد. وی از 
هفت سالگی رسما ولیعهد سلسله پهلوی شد و از همان سن برای برعهده گرفتن 
سمت پادشاهی ایران آموزش می دید و آماده می شد. او دوران کودکی خود را در ناز 
و نعمت گذرانده است؛ از شش سالگی در کاخ اختصاصی خود زندگی می کرد، 
در تولد هفت ســـالگی تاج ولیعهدی به ســـر گذاشت و طبیعی است که در تمام 

ایام کودکی و نوجوانی اش با رویای تاج و تخت پادشـــاهی زندگی کرده بود. اما در 
۱۸ سالگی وقتی که در آمریکا بود، خانواده اش از ایران فرار کردند و با سقوط نظام 
پادشاهی در ایران تمام رویاهای او بر باد رفت. حسرت همین رویای از بین رفته تا 
امروز با او باقی مانده و تمام تلاش ها و تکاپوهایش در ۴۰ سال گذشته اگرچه بی ثمر و 
بی فایده، اما در راستای رفع همین حسرت رقم خورده اند. او در روزهای ابتدایی پس 
از پیروزی انقلاب مثل سایر اعضای خانواده اش فراری و آواره کشورهای مختلف 
بود. ۲۶ دی ۱۳۵۷ آغاز حدود ۱۴ ماه دربه دری خانواده پهلوی بود. در این مدت آنها 
، مراکش، باهاما، مکزیک، آمریکا و پاناما سفر کردند اما هیچ دولتی  به کشورهای مصر
حاضر نبود رابطه خود را با دولت ایران با اعطای پناهندگی به این خانواده مطرود 
پهلوی خراب کند. دولت انگلیس نیز به همین دلیل زیربار پذیرش پهلوی ها در 
ک خودش نرفت. سرانجام بعد از ماه ها آوارگی انور سادات رئیس جمهور وقت  خا
مصر حاضر شد که محمدرضا پهلوی و خانواده اش را به صورت دائمی در کشورش 
بپذیرد. محمدرضا چند ماه بیشتر فرصت پیدا نکرد که از آسایش بعد از آوارگی 
لذت ببرد و در مردادماه ۱۳۵۹ به دلیل سرطان مرد؛ رضا پهلوی هم کم کم داشت 
با زندگی  جدیدش کنار می آمد و بعد از مرگ پدرش هوس مبارزه سیاسی به سرش 
زد. یک روز بعد از مرگ محمدرضا درحالی که فقط ۲۰ سال داشت و می دانست 
که دیگر رویای جشـــن تاج گذاری باشـــکوه را باید به گور ببرد در قاهره و در مقابل 
معدود خدم و حشم باقی مانده برای خانواده پهلوی سوگند پادشاهی یاد کرد و از 
مبارزه با جمهوری اسلامی سخن گفت. این سوگند نقطه آغازی بر فعالیت های 
سیاســـی او بعد از ســـرنگونی خاندان پهلوی بود. به نظر می رسد همین نقطه آغاز 
تصویر بسیار خوبی از سایر فعالیت های او نیز باشد؛ تمام اقدامات سیاسی او 
بعد از مرگ پدرش دقیقا به اندازه همین سوگند بی معنی، بی ثمر و مضحک بودند 
و دقیقا مثل همان جلسه تشریفاتی قاهره که برای کسی مهم نبود، سایر اقداماتش 
ک های خاندان پهلوی و سلطنت طلبان هیچ  نیز برای هیچ کســـی جز سینه چا
اهمیتی نداشتند اما این تازه سرآغاز چالش های متعدد و پرشمار او بود. در ادامه 

به مرور مهم ترین چالش ها و بحران های رضا پهلوی می پردازیم. 

شازده و بحران حل نشدنی محبوبیت
رضا پهلوی بعد از اموال ســـرقتی بســـیار زیادی که بدون هیچ زحمتی به دســـت 
آورده، تنفر اکثریت مردم ایران از خاندان پهلوی را از پدرش به ارث برده  است. این 
اولین مانع بزرگ بر سر رسیدن به رویای دوران کودکی اش بود. خود او اخیرا در یک 
برنامه تلویزیونی در پاســـخ به ســـوال مخاطبی که از او درباره پروژه شکست خورده 
»وکالت« پرسید، به همین چالش و مانع بزرگ اشاره کرده و گفته در سال های اول 
پس از انقلاب هر بار که برای درخواست کمک سراغ مسئولان دولت های غربی 

می رفتیـــم، اولیـــن سوال شـــان این بود که »بر چه اساســـی ادعای براندازی 
می کنید؟« و اصلا »نماینده چه کسانی هستید؟« بحرانی که اگرچه رضا 

پهلوی تلاش داشت آن را منحصر به سال های آغاز به کارش به عنوان 
اپوزیسیون جمهوری اسلامی بداند، اما ناخواسته اعتراف کرد این 
بحـــران تـــا همین امروز هم گریبانگیر اوســـت و اصلا پروژه وکالت 

برای عبور از همین بحران طراحی شده بود. وقتی از مضحک و 
بی ثمر بودن تمام فعالیت های سیاسی وی صحبت می کنیم، 

یکی از بهترین مصادیق آن همین پروژه شکســـت خورده وکالت 
است. اوج بی ثمری آن وقتی مشخص می شود که خود رضا پهلوی 

به صراحـــت از هدفـــش از راه اندازی این 
پروژه سخن می گوید. 

او ادعـــا می کنـــد این پـــروژه در تلاش 
بود پاسخی باشد به سوال 

همیشگی دولتمردان غربی که »شما دقیقا نماینده چه کسی هستید؟« با اینکه از 
همان لحظه اول بسیاری از شخصیت های اصلی اپوزیسیون ازجمله هنرمندان 
یغ نکردند و تبلیغات  و ورزشـــکاران سرشـــناس از هیچ حمایتی از این پروژه در
یادی برای این کارزار صورت گرفت اما درنهایت جمعیت کسانی که به  بسیار ز
رضا پهلوی برای ســـرنگونی جمهوری اســـلامی وکالت دادند به ۵۰۰ هزار نفر هم 
نرســـید. جمعیتـــی به اندازه تنها حدود نیم درصد جمعیـــت مردم ایران؛ آن هم 
کنندگان  برای کارزاری که امضای آن هیچ هزینه ای نداشته و حتی هویت امضا
نیز محرمانه باقی مانده است. رضا پهلوی گرچه سعی داشت از پذیرش عدم 
مقبولیتش فرار کند اما با اظهاراتش درباره پروژه ای که نهایتا با چندصد هزار امضا 
به شکست منجر شد، بیش از پیش بر نگرانی و سوال همیشگی دولتمردان غربی 
مهر تایید زد. او و تیم رسانه ای اش به دست خود با آغاز کردن این کارزار به خوبی 
نشان دادند که رضا پهلوی نماینده مردم ایران نیست تا بحران همیشگی خود را 
تشدید کرده باشد. در بخش دیگری از همین برنامه تلویزیونی که از طریق یکی 
از شـــبکه های فارســـی زبان خارج از کشور تهیه و پخش شده، خود او به صورت 
غیرمستقیم به کم بودن کل جمعیت حامیان براندازی در داخل کشور اشاره و 
یادی که به براندازان وارد  از آن به عنوان علت شکست های پیاپی و صدمات ز

شده است یاد می کند. 

جیب خالی شازده و سودای دست درازی دوباره به اموال مردم
مشکل بزرگ دیگری که سال ها گریبان گیر همه شخصیت های بزرگ اپوزیسیون 
ازجملـــه رضـــا پهلوی بوده، مســـاله تامین مالی فعالیت های پرخرجی اســـت که 
تحت عنوان مبارزه سیاسی با جمهوری اسلامی فاکتور می شوند. گرچه خانواده 
پهلوی سال هاست از اموالی که از مردم ایران دزدیده اند ارتزاق می کنند و شازده 
این خانواده نیز خودش چندین بار اظهار داشته که هیچ منبع درآمدی ندارد و با 
کمک همان ثروتی که پدر و مادرش حین فرار از کشور با خود بردند گذران زندگی 
می کند، اما در هر صورت آنها نمی خواهند در جریان تجارت پرســـود براندازی از 
قافله بقیه چهره های سرشناس اپوزیسیون عقب بمانند. اما همه آنها یک چالش 
 ، مشترک دارند؛ همه کارنامه ای پر از شکست های بزرگ و کوچک دارند و از آن مهم تر
اعتبـــار و محبوبیتـــی در بین مردم ایران ندارند؛ پس طبیعتا دولت های غربی نیز 
دلیلی نمی بینند بودجه هایی را که برای براندازی جمهوری اسلامی کنار گذاشته اند 
برای این شخصیت های تاریخ انقضا گذشته خرج کنند. در شرایطی که دست 
اپوزیسیون از بودجه  دولت های غربی کوتاه می ماند، آنها به سمت دست درازی به 
سمت اموال بلوکه شده مردم ایران در خارج از کشور حرکت می کنند. رضا پهلوی 
نیز یکی از اولین افرادی بود که به بهانه تامین مالی اعتصابات در داخل کشور ایده 
استفاده از اموال بلوکه شده مردم ایران را مطرح کرد. او هنوز هم بر ایده خود اصرار دارد 
و حتی در هفته گذشته در واکنش به قطعی شدن توافق آزادی زندانیان آمریکایی 
درمقابل آزاد شـــدن بخشـــی از اموال بلوکه شـــده ایران، حملات تندی به بایدن و 
دولت آمریکا داشت. طبیعی است با توجه به میزان اهمیتی که دولت های غربی 
برای او قائل هســـتند، نه به اعتراضاتش-حتی در ســـطح مقامات سطح پایین- 
واکنش دادند و نه به اصرارهای مکررش برای استفاده از اموال بلوکه شده ایران در 
جهت براندازی نظام جمهوری اسلامی توجهی کردند. مطابق انتظار این پروژه هم 
علی رغم تلاش های بسیار زیادی که پهلوی و نوچه هایش برای 
تحقق آن انجام دادند به ثمر نرسید و به لیست بلندبالای 

شکست های سیاسی ربع پهلوی اضافه شد. 

مغز خالی و پز عالی شازده 
اما این تمام بحران های رضا پهلوی نیست. او با وجود همه ویژگی های منفی اش 
همچنان بارزترین چهره اپوزیسیون به حساب می آید و اگرچه پروژه کارزار وکالت او 
با شکست سختی مواجه شد اما فراموش نکنیم سایر چهره های اپوزیسیون حتی 
عرضه و جرات رقم زدن چنین شکستی را هم ندارند و از نظر محبوبیت در میان مردم 
ایران از پهلوی هم اوضاع اسف بارتری دارند. گرچه دولت های غربی طی سال های 
گذشته تلاش کرده اند تا با حمایت از چهره های جدید اپوزیسیون از مهره های سوخته 
خود مانند رضا پهلوی عبور کنند اما اوضاع آنقدر بغرنج است که نتوانسته اند پس 
از سال ها تلاش چهره ای را معرفی کنند که توان رقابت با رضا پهلوی را -که خود به 
معنای حقیقی کلمه یک ورشکسته  سیاسی است- داشته باشد. به همین دلیل او 
همچنان کاندید شماره یک دولت های غربی برای رهبری جریان اپوزیسیون است 
و بدنـــه برانـــدازان نیـــز در رویاهای خود برای هدایت و رهبری ایران پس از براندازی 
بیش از همه به رضا پهلوی فکر می کنند. او که تازه چند سالی است به خود آمده 
اســـت و متوجه شـــده صحبت از بازگشـــت به نظام پادشاهی در این روزگار بیش 
از حد مضحک اســـت، در ظاهر ادعا می کند که نظام مطلوب او یک جمهوری 
ســـکولار اســـت. رضا پهلوی که در تلاش است که از خود یک چهره شایسته برای 
رهبری ایران نشان دهد مدعی است در ایران پس از براندازی همه چیز با رفراندوم 
و انتخابات آزاد مشخص خواهد شد. اما مشکل او دقیقا همین جاست؛ او هیچ 
ایده ای که از این یک جمله فراتر باشد برای حکمرانی کشور ندارد. وی بارها و بارها 
در مصاحبه ها و سخنرانی ها و برنامه های تلویزیونی متعدد مدعی شده است که 
تیم های زیادی متشکل از متخصصان در حوزه  های مختلف زیر نظرش به مسائل 
و ابعاد مختلف حکمرانی در ایران فکر کرده اند و از الان برای اداره کشور برنامه های 
زیادی تدوین شده اند. او در سال ۹۷ نیز پروژه ققنوس ایران را کلید زد. مدیران این 
پروژه خود را این گونه معرفی می کنند: اندیشکده ای متشکل از گروه های مختلف 
علمی و دانشگاهی که به بررسی مشکلات ایران در عرصه های مختلف بپردازد و 
برای حل آنها پس از فروپاشی نظام جمهوری اسلامی راهکارهای علمی و عملی 
ارائه بدهد. برخی از طرفداران پهلوی نیز آنچنان از شروع به کار این پروژه ذوق زده 
شده بودند که مدعی شدند این پروژه درواقع دولت در سایه شاهزاده است که در 
فردای براندازی دیگر معطل پیدا کردن افراد شایسته و برنامه های کارآمد نباشیم! 
اما پس از گذشت چند سال و ادعاهای فراوان رضا پهلوی و نوچه هایش، این کوه 
حتی موش هم نزاییده است. تمام این ادعاهایی که گوش فلک را کر کرده اند، به 
برگزاری رفراندوم پس از براندازی رســـیده اســـت و کســـی از رضا پهلوی هیچ ایده 
مشخص دیگری نشنیده است که چه برنامه ای برای ایران پس از براندازی دارد. تنها 
برنامه او هم ایده ای است که هر نوجوانی که تنها چند دقیقه به براندازی فکر کرده 
باشد به آن می رسد. پیشنهاد دادن چنین ایده ای دیگر نیازی به ۴۰ سال فعالیت 
… ندارد. اما او پس از ۴۰ سال فعالیتی که به زعم  سیاســـی و تشـــکیل اندیشـــکده و
خودش تلاش برای براندازی و برنامه ریزی برای ایران فردا بوده اســـت، نه تنها هنوز 
هم هیچ ایده مشخصی ندارد بلکه تازه چند سالی است که الطاف ملوکانه اش 
شـــامل حال مردم ایران شـــده و زیر بار ایده برگزاری رفراندوم و کنار گذاشـــتن نظام 

پادشاهی رفته است. 

سینه خیز تا قهقرا و فراتر از آن  
اصل حرف همان است که اول گفتیم؛ رضا پهلوی شاهزاده ای که روزی قرار بوده بر 
تخت پادشاهی بنشیند، روزگار بسیار سخت و تلخی را می گذراند. ۴۰ سال بار نفرت 
مردم از خاندان پهلوی را به دوش کشیده و دربه در به دنبال ذره ای محبوبیت در 
میان مردم دویده است. اما ثمره همه تلاش هایش در این ۴۰ سال را در کارزار وکالت 
با امضای مجازی و فاقد اعتبار تنها نیم درصد جمعیت مردم ایران تحویل گرفت. 
۴۰ سال تلاش کرده از خود چهره ای شایسته برای رهبری ایران بسازد، اما امروز حتی 
یک قدم هم جلوتر از نوجوانانی که سابقه هیچ فعالیت سیاسی ای ندارند نایستاده 
اســـت؛ با ایده هایی که به اندازه نظرات همان نوجوانان خام، غیرواقعی، ناشـــی از 
هیجان و فقدان ذره ای درک از عالم سیاست و حکمرانی هستند. هنوز هم چیزی 
جز پسر محمدرضا پهلوی نیست و تمام هویت سیاسی اش در نام خانوادگی اش 
خلاصه شده، بدون آنکه هیچ اعتبار و شخصیتی برای خود دست وپا کرده باشد. 
۴۰ سال از سقوط حکومت پدرش گذشته و هنوز هم آنقدر در میان سیاستمداران 
غربی بی اعتبار است که باید همچنان از این کشور به آن کشور برود و با خواهش 
و التمـــاس همیـــن حمایت های حداقلی موجـــود از خودش را حفظ کند. بیش از 
۶۰ ســـال از عمـــرش گذشـــته اما هنوز برای تامین هزینه هـــای روزمره اش یا محتاج 
پول توجیبی مادرش آن هم از اموال به سرقت رفته از مردم ایران است یا باید برای 
حفظ تنها کسب وکارش یعنی اپوزیسیون بازی دست وپا بزند. او که سال ها خود را 
برای به ارث بردن تاج پادشاهی از پدرش آماده می کرد ۴۰ سال است که زندگی اش 
سرتاسر شکست و تحقیر بوده است. نه امیدی به آینده دارد و نه می تواند از گذشته 
خود فرار کند. چاره ای هم جز سینه خیز ادامه دادن به مسیری که همین الان هم 
مشغول تجربه کردن پایان سیاه و تباه آن است، ندارد. در این شرایط منصفانه هم 
نیست وی را بابت خیالبافی هایش سرزنش کنیم. هرکسی هم جای او بود شاید برای 
تسکین حداقلی به رویاپردازی پناه می برد و با تمرین سان دیدن از ارتش خیالی 
خود و دست تکان دادن برای جمعیت خیالی استقبال کنندگانش تلاش می کرد تا 
کمی از شرایط بغرنج خود فاصله بگیرد و دلش را به به به و چه چه های طرفدارانش 
خوش کند، طرفدارانی که شاید تعدادشان بسیار کم باشد اما خیالبافی را خوب از 
شاهزاده محبوب شان یاد گرفته اند و هر از چند گاهی با ترسیم رویای روز بازگشت 
او به حکومت کمی دلداری اش می      دهند. البته در این میان هر از چند گاهی هم 
یکی از چهره های اپوزیسیون از راه می رسد و از خجالتش درمی آید. یکی می گوید 
به اندازه یک گاو مهربان هم نمی فهمد، دیگری او و نوچه هایش را عامل تفرقه بین 
براندازان می داند، آن یکی… خلاصه کلام آن که روزگار شازده قصه ما بسیار سخت 

می گذرد؛ بد وضعیتی است رضا پهلوی بودن!

رضا پهلوی و یک عمر شکست مطلق در دنیای سیاست

روزگار سخت شازده
علی فلاحی 

خبرنگار
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گهی های روزنامه  سازمان آ

a66348018@gmail.com :ایمیل

تلفن وفکس:

 )021( 62999495 

ی فرزنـــد محمـــد بـــه شـــماره  یـــم لیـــراو مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلـــی مر

شناســـنامه ۳۱ صـــادره از اهـــواز در مقطـــع کارشناســـی رشـــته تحصیلـــی 

ـــگاهی  ـــد دانش ـــادره از واح ـــت ص یس ـــط ز ـــی – محی ـــع طبیع ـــی مناب مهندس

ــده اســـت  ــود گردیـ ــورخ ۸۲/۱۰/۲۸ مفقـ ــماره ۸۱۱۰۶۳۱۹۴۵۰  مـ ــه شـ ــواز بـ اهـ

و فاقـــد اعتبـــار می باشـــد. از یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک را 

کارگـــر  بـــه دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد اهـــواز بـــه نشـــانی اهـــواز فلکـــه 

و   ۶۱۳۴۹ -۶۸۸۷۵ کـــد پســـتی بـــی  کارگـــر جنو ( خیابـــان  )فرهنگشـــهر

صنـــدوق پســـتی ۱۹۱۵ ارســـال نمایـــد.

مدرک موقت محمد گلزار فرزند احمد دارای شناسنامه به شماره  ۱۲۱۰۲صادره 

تهران رشـــته کارشناســـی برق قدرت   صادره از دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد 

ســـاوه مفقود گردیده و فاقد اعتبار اســـت. از یابنده تقاضا می شود گواهینامه 

مذکور را به آدرس: استان مرکزی- ساوه-کیلومتر ۴جاده نورعلیبیک- شهرک 

دانشـــگاهی خاتم الأنبیاء)ص( دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه به صندوق 

پستی۳۹۱۸۷-۳۶۶ ارسال نماید.

گواهی موقت دوره کارشناســـی ناپیوســـته رشـــته مهندســـی نرم افزار کامپیوتر 

اینجانب لیلا ابوســـعیدی فرزند محمدرضا به شـــماره کد ملی ۳۰۳۱۴۲۵۷۵۸ 

صادره از  کرمان مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی دومرحله ای
0101310136005 _ DT1 :مناقصه شماره

HP 100 تقاضای شماره: 0136005-42-31-01/فیلتر

   شرکت ملی نفت ایران
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب

سهامی خاص

ی مناقصه عمومی از طریق سامانه  یابی کیفی جهت برگزار شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در نظر دارد کالای مورد نیاز خود را مطابق جدول زیر به صورت فراخوان ارز
کات از طریق درگاه  یافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پا ی مناقصه، از در تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( تامین نماید. کلیه مراحل برگزار
ســـامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســـتاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شـــد و لازم اســـت مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در 

یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. سایت مذکور و در
مبلغ تضمینشماره فراخوان در سامانه ستادمقدار کالاموضوع مناقصهتعداد قلم

۱HP۱۰۰ یال۳۰۰۰۲۰۰۲۰۹۲۲۸۸۰۰۰۸۹۸فیلتر ۱,۰۷۱,۱۴۵,۰۰۰ ر

کالای ارائه شده باید از تولیدات داخلی باشد.

گهی فراخوان نوبت دوم با مراجعه  یخ درج آ لذا کلیه شـــرکت هایی که فعالیت آنها مرتبط با شـــرح کالای مورد درخواســـت می باشـــد می بایســـت ظرف مدت ۱۴ روز از تار
ی آن به همراه  به ســـایت www.setadiran.ir، نســـبت به چاپ و تکمیل »فرم تعهدنامه ارائه کالا مطابق با اســـتانداردهای شـــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب« و بارگذار

یابی کیفی )برای معاملات کمتر از بیست برابر نصاب معاملات متوسط( در سامانه ستاد اقدام نمایند. مدارک و مستندات، براساس موارد مندرج در جدول ارز
یافت اسناد مناقصه توسط فروشندگان/ سازندگان الزامی است. یابی کیفی، جهت در کسب حداقل نمره ۶۰ در ارز

یابی کیفی و ارسال دعوتنامه، از طریق سامانه ستاد برای مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد. ی فرآیند ارز اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزار
کات انجام می شود. با وصول دو فقره پیشنهاد معتبر در موعد زمانبندی مناقصه گشایش پا

کات مالی بین مناقصه گرانی انجام خواهد شد که کلیه اقلام تقاضا مورد تایید کمیته فنی بازرگانی قرار گرفته باشند. گشایش پا
) خرید کالا به صورت یکجا برای تمام اقلام تقاضا به یک مناقصه گر )سرجمع پیشنهادی مناقصه گر

ی گردد. یابی کیفی در قالب یک فایل PDF در سامانه ستاد بارگذار کلیه مدارک ارز
یال می باشد.  ضمنا مبلغ تضمین شرکت در مناقصه ۱,۰۷۱,۱۴۵,۰۰۰ ر

واحد مکانیکال تدارکات خرید کالای داخلی )تلفن ۰۶۱-۳۴۱-۲۴۶۱۸(
گهی 1568709 شماره شناسه آ

نوبت دوم



از سفر رونالدو به ایران تا رسالت فیلسوف ایرانی در گفت وگو با بیژن عبدالکریمی

ریشه ها عمیق تر از آن هستند که سلبریتی ها بتوانند بر آنها  اثر بگذارند

»به نام ژن ژیان آزادی... . و به یاد سیدجعفر پیشه وری و قاضی محمد، دفاع از پایان نامه ام 
را  با عنوان هویت ملی و هویت ایرانی در شهر معاصر ایرانی... شروع می کنم.« بیان این 
جملات، پوشیدن لباسی شبیه به گریلاهای گروه تروریستی پژاک و نداشتن حجاب در 
جایی که لااقل گوینده اش مدعی است جلسه دفاع از پایان نامه  است، همه و همه سبب 
شد تا انتشار یک ویدئوی کوتاه از این جلسه بازتاب فراوانی در شبکه های اجتماعی 
داشـــته باشـــد.  در این ترکیب اما نکته قابل توجه و تامل، اســـم بردن دانشجوی مذکور 
یعنی لیلا حسین زاده از نام و یاد دو تجزیه طلب وابسته به شوروی در دهه 20 بود. او این 
جلسه را با یاد قاضی محمد، بنیانگذار جمهوری مهاباد و جعفر پیشه وری، رئیس فرقه 
دموکرات آذربایجان شروع کرد.  ما کاری به رسمی بودن یا نبودن این جلسه و واکنشی که 
مسئولان دانشگاه تهران یا وزارت علوم به این قضیه داشتند، نداریم. موضوع گفت وگوی ما 
بحث هایی است که در حاشیه انتشار این ویدئو از دانشجویی با گرایش های به اصطلاح 
چپ درباره نسبت جریان چپ در علوم اجتماعی امروز ایران پیش کشیده شد. مسعود 
زمانی مقدم، پژوهشـــگر علوم اجتماعی در گفت و گویی کوتاه به دو سوال ما در همین 

خصوص پاسخ داده است.
 

به عنوان یک دانش آموخته علوم اجتماعی و جامعه شناسی می خواهم درباره وضعیتی که 
در جامعه شناسی در ایران مد شده صحبت کنیم، اینکه گویی ایران همیشه حالت انقلابی 
دارد. به نظرتان این یک پارادایم جهانی است یا اینکه نه، یک برساخت است در داخل که 
سبب می شود پدیده هایی چون خانم حسین زاده به این شکل و در حالتی بسیار افراطی به 

تجزیه ایران روی بیاورند؟
 ، مایکل بوروی، جامعه شـــناس چپ گـــرای آمریکایی مدعی اســـت در ســـال های اخیر
جامعه شناسی بیشتر به چپ و دنیایی که ما در آن زندگی می کنیم بیشتر به راست  گرایش 
کادمی غربی قابل مشـــاهده  پیدا کرده اســـت. البته باید گفت این موضـــوع در غرب و آ
اســـت. برای مثال، تاکید و توجه روزافزون کنفرانس هـــا و کنگره های انجمن بین المللی 
جامعه شناسی رویکردی انتقادی در بررسی مسائل اجتماعی مصداقی از این گرایش به 
چپ در جامعه شناسی غربی است.  با وجود این، مساله چپ گرایی در ایران متفاوت است. 
به طور کلی، جریان چپ مارکسیستی در ایران به لحاظ سیاسی و اجتماعی سابقه خوبی 
ندارد. هرچند به لحاظ کار روشنفکری وضعیت بهتری داشته اما درحال حاضر جریان 
چپ مارکسیستی یا سوسیالیستی در ایران نه تاثیرگذار است و نه وجودش موضوعیت 
دارد. در کشـــورهایی مثل ایران که هم دین و دین داری در آن همواره عنصری اساسی در 
حیات اجتماعی و سیاسی جامعه بوده و هم هویت تاریخی و باستانی اش نزد بیشتر ملت 
اهمیت بسیار داشته است، به نظر می رسد چپ بودن امری متوهمانه و حتی مضحک 

اســـت و متوهمانه تر و مضحک تر از آن، چپ بودن دانشگاهی است؛ چپ ها در چنین 
جامعه ای احتمالا احساس بیگانگی می کنند، اما چپ های دانشگاهی مجبورند علاوه بر 
احساس بیگانگی احتمالا احساس پوچی را نیز به همراه زیست محافظه کارانه شان تحمل 
کنند. به عبارت دیگر یکی از انواع زیست دانشگاهی در علوم اجتماعی ایران، چپ گرایی 
محافظه کار است. چپ گرایان محافظه کار دانشگاهی با نوعی تناقض و پارادوکس موقعیتی 
مواجهند؛ از یک سو می خواهند رویکردی انتقادی داشته باشند و از سوی دیگر در پی 
حفظ جایگاه خود در دانشـــگاهند. پس برای رهایی از این پارادوکس چاره ای ندارند جز 
اینکه انتقادها را به وضعیتی حواله کنند که نسبت زیادی با جامعه ایران ندارد. برای مثال 
نقد خصوصی سازی و سیاست های نولیبرال دستمایه انتقادهای آنها است، گویی دارند 
درباره آمریکا سخن می گویند و نه ایران! البته این نوع رویکرد انتقادی برای آنها هم کم خطر 
است و هم رضایت بخش، زیرا می پندارند با چنین رویکردی رسالت اجتماعی خود را به 
جا می آورند. غافل از اینکه آنها در نقدهایشان اقتصاد سیاسی را جایگزین جامعه شناسی 
کرده اند و اساسا پیوندشان را با نقد وضعیت واقعی جامعه از دست داده اند. البته جریان 
چپ در ایران تنها محدود به دانشگاه نمی شود و در خارج از دانشگاه هم چپ گراها فعالیت 
دارند و بیرون از دانشگاه حتی رادیکال تر هستند، زیرا فضای بیشتری دارند که محافظه کار 
نباشند. اما نکته اینجاست که باز هم آنهایی که خارج از دانشگاه هستند خیلی نسبتی با 
جامعه ایرانی و مشخصات و مختصات آن ندارند. اساسا می توان گفت جامعه شناسی 
چپ در ایران با وجود تعدادی از پژوهش های نسبتا قابل توجه، نسبت مناسبی با جامعه 
ایرانی ندارد. پس می توان گفت اگرچه در جامعه شناسی جهانی که عمدتا غربی است 
گرایشی به چپ وجود دارد، در ایران این گرایش به واسطه پژوهش ها و تحلیل های علمی و 
زمینه مند صورت نگرفته است؛ یعنی این طور نبوده که در ایران یک جامعه سرمایه دارانه با 
مشخصات جوامع غربی کنونی وجود داشته باشد و بعد پژوهشگرانی بیایند در دانشگاه 
یا فضای علمی کار علمی با رویکرد چپ انجام بدهند. به همین دلیل است که می گویم 
چپ دانشگاهی و غیردانشگاهی در ایران زمینه مند نیست و شاید به همین دلیل است 
که رویکرد چپ در تاریخ معاصر ایران به مذاق عموم ایرانیان نیز خوش نمی آمده و نمی آید. 
رویکرد چپ با امر ملی نیز در چالش است. البته بحث این نیست که رویکرد چپ نباید 
اجازه فعالیت فکری داشته باشد، برعکس؛ شایسته اســـت که امکانی فراهم شود که هر 
رویکردی بتواند در بحث و نظر دیدگاه خودش را مخصوصا در فضای دانشگاهی بیان 
کند ولی مشکل اینجاست که این نوع رویکردها ماهیتی علمی ندارند و ملیت را زیر سوال 
می برند؛ وقتی کسی رویکردی دارد که قرار است به تجزیه طلبی دامن بزند یا آن را تبلیغ کند 
به این معناست که دارد امر ملی یا مفهوم ملیت را زیر سوال می برد و این در جامعه ای مانند 
ایران خطایی نابخشودنی است.  از سوی دیگر علوم اجتماعی چپ گرا در ایران بیشتر از 
اینکه تحلیلی و علمی باشد نمایشی است. یعنی دانشگاهیان چپ ایرانی در دانشگاه و 
حتی خارج از دانشگاه ها گویی دارند نمایش بازی می کنند و عمدتا فعالیت علمی برجسته 
و قابل توجهی ندارند. البته ما جامعه شناسان چپ گرایی که کار علمی برجسته دارند نیز 

داریم. مقصود من فضای کلی جامعه شناسی چپ ایرانی است که این وجه نمایشی آن 
شدید و پررنگ است و همان طور که گفتم نسبتی با واقعیت جامعه ما ندارد و حتی نسبتی 
با جریان های علمی جهانی در جامعه شناسی هم ندارد. زیرا چنانکه گفتم نوع یا انواعی 
جامعه شناسی چپ در غرب رشد کرده است که حتی به صورت فزاینده رو به گسترش است، 
ولی این جامعه شناسی چپ که در ایران وجود دارد نسبتی با تحولات آن ندارد. پس این طور 
کادمیک ایران، محصول طبیعی کارهای علمی  نیست که گرایش چپ در جامعه شناسی آ
در دانشگاه باشد بلکه بیشتر نوعی رویکرد سیاست زده است که علمی نیست و چون علمی 
نیست بیشتر به وجه نمایشی و ظاهری گرایش پیدا کرده است و حتی می توان گفت جنبه 
ایدئولوژیک مارکسیستی آن از نگاه علمی ای که هر پژوهشگری باید به پدیده های اجتماعی 
داشته باشد جلوگیری می کند. در همین زمینه است که ما می بینیم فلان دانشجو در جلسه 
دفاع پایان نامه اش، آن هم در دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران از پیشه وری و دیگر 
تجزیه طلبان تاریخ معاصر ایران یاد می کند. اینجا ما با جریان و رویکردی مواجهیم که نقد 
علمی چپ گرایانه و انتقادی به جامعه ندارد بلکه مبلغ تجزیه طلبی و حتی قوم گرایی افراطی 
و ضدملی است. اینها نشان می دهد که این جریان چپ داخلی چقدر با جریان چپ علمی 
در غرب فاصله دارد. درواقع، گسترش پارادایم جامعه شناختی چپ گرا در غرب به واسطه 
گسترش نظام سرمایه دارانه در جهان غربی است، یعنی کاملا امری زمینه مند است و مرتبط 
با تحولاتی است که در غرب در جریان است. اما در ایران این گونه نیست؛ چپ بودن در ایران 
، نتیجه اتخاذ چنین  محصول تحولات تاریخی و زمینه مند جامعه ایرانی نیست. از این رو

رویکردی همین نمایش های مضحک چپ مآبانه دانشگاهی است. 

اگر بخواهیم از لنز علوم اجتماعی و جامعه شناســـی برای امر ملی در دانشگاه کاری انجام 
بدهیم ممکن است یک جاهایی این علم مطالعاتی درخصوص قومیت ها داشته باشد. 
سوال این است که از چه زاویه ای باید به این مطالعات و خرده روایت ها پرداخت که همزمان 
امر ملی حفظ شود و پدیده هایی مثل تقدیم پایان نامه به پیشه وری و امثالهم روی ندهد. این 
هم به نظرم بحثی است که در علوم اجتماعی ما مفقود است. چه باید کرد که »دانشگاه«، »امر 

اجتماعی« و »امر ملی« بتوانند به همدیگر کمک کنند؟
مسلما از این جامعه شناسی چپ یا چپ گرا یا حداقل نسخه ای از آن که در این سال ها 
در ایران دیده ایم نمی تـــوان رهایی بخشـــی و آزادی درآورد. این جریان بیشـــتر نوعی نگاه 
غیرزمینه مند دارد که در مواردی ضدملیت ایرانی عمل می کند و به نظر من باید در برابرش 
ایستاد و نباید اجازه داد که به راحتی چنین رویکردی که علمی نیست-تاکید می کنم که 
اگر علمی باشد برای ابراز وجودش در دانشگاه نباید مانعش شد- بخواهد بیاید و با ظاهری 
علمی امر ملی را تضعیف و تحقیر کند؛ یا اینکه بخواهد بحث قومیت را تشدید و امنیتی 
کند، چیزی که حداقل در جهان امروزی که جهان دولت-ملت هاست، امری ناپذیرفتنی 
است.  جامعه شناسی یا علم اجتماعی در ایران اگر به مفهوم ایران پایبندی نداشته باشد، 
طبیعتا بیگانه با این جامعه است. البته این ادعا را با توجه به مختصات و وضعیت خاص 

ایران می گویم. ممکن است در کشور دیگری این گزاره صدق نکند. در وضعیت تاریخی-
فرهنگی ایران نمی توان خواستار تجزیه طلبی بود و در عین حال به فهم درستی از جامعه 
ایرانی دست یافت. درواقع، تشکیک و تردید دانشـــمند یا پژوهشگر اجتماعی ایرانی در 
امر ملی آغاز بیگانگی او با جامعه ایرانی است و کسی که با جامعه اش بیگانه شود قاعدتا 
نمی تواند به علم اجتماعی زمینه مند و درستی دست یابد. از این رو برای فهم جامعه ایرانی 
دفاع از امر ملی حداقل در شرایط کنونی ضرورت دارد.  ما مفهومی به نام»ملت« یا به عبارتی 
درست تر »دولت-ملت« داریم. طبیعی است که در این دولت-ملت، اقوام زیادی وجود 
داشته باشند، با زبان ها، گویش ها، فرهنگ ها و مذاهب و ویژگی ها و مشخصه های فرهنگی 
خاص خودشان. طبیعتا لازم است جامعه شناسی ایرانی تمام این تفاوت های فرهنگی 
را در نظر بگیرد و به شیوه ای علمی در قالب مطالعه و بررسی ویژگی ها و مسائل اقوام به آنها 
بپردازد و حتی نگاهی انتقادی داشته باشد. یعنی هیچ ایرادی ندارد و چه بسا ضروری است 
که حوزه هایی از جامعه شناسی با نگاهی انتقادی به بحث قومیت ها، مسائل و مشکلاتی 
که در ایران دارند بپردازند. از این جهت هیچ مانع دانشگاهی نباید ایجاد شود، ولی بحث 
اینجاست که ما داریم درمورد یک دولت-ملت صحبت می کنیم که این فعالیت علمی 
که قرار است در فضای دانشـــگاهی آن انجام بگیرد، طبیعتا باید در این محدوده باشد؛ 
یعنی نمی توانیم فعالیت علمی و دانشگاهی در نهادهای دانشگاهی یک دولت-ملت 
داشته باشیم که ضد و علیه امر ملی باشد. ضمن اینکه فعالیت علمی ضد امر ملی برای 
کلیت جامعه نیز مخرب است.  بنابراین، این دو -دفاع از امر ملی و لزوم بررسی اقوام- با هم 
منافاتی ندارند. نکته مهم این است که مطالعات انتقادی ما درمورد اقوام نباید کلیت ایران 
و مفهوم ملت را زیر سوال ببرد. نه به این دلیل که ملت یک مفهوم ذاتی یا ازلی و ابدی است، 
به این دلیل که ملت در عصر دولت -ملت ها یک مفهوم اساسی و ضروری است که تمام 
مناسبات داخلی و خارجی ما ذیل آن تعریف می شود. از این جهت است که باید از آنها 
دفاع کنیم. اگرچه خود دولت-ملت هم یک پدیده مدرن است، اما ریشه تاریخی و هویتی 
مفهوم »ایران« قوی است و از این رو است که نباید به این راحتی اجازه دهیم که خللی در آن 

وارد شود یا اینکه تجزیه و جدایی مناطقی از ایران رخ بدهد. 
به عنوان اهالی علوم اجتماعی که می خواهیم کار و فعالیت علمی و دانشگاهی انجام 
بدهیم باید به امر ملی توجه جدی داشته باشیم، حتی اگر نگاهی علمی چپ یا انتقادی 
داشته باشیم. خودمان را نباید با دانشگاهیان در غرب یکسان بدانیم. موقعیت دانشگاهیان 
در غرب با موقعیت دانشگاهیان ایرانی متفاوت است. حتی مفهوم دولت-ملت برای ما 
کید بر ضرورت امر ملی در کشوری  متفاوت از آمریکایی ها یا اروپایی هاست و شـــاید تا
مثل ایران نسبت به کشورهای غربی و اروپایی پررنگ تر باشد. به دیگر سخن، تاکید بر امر 
ملی و دفاع از آن در شرایط کنونی تکلیفی است که برعهده داریم.  در نتیجه پیوند مناسب 
میان »دانشگاه«، »علوم اجتماعی« و »امر ملی« مستلزم وجود آزادی اندیشه و پژوهش در 
دانشگاه، به ویژه در رشته های علوم اجتماعی که با مباحث جامعه بیشتر ارتباط دارند و 

پایبندی به سرزمین مان ایران است. 

« و »مدرســـه   گفت وگوهایی کـــه بیژن عبدالکریمی با »یورو نیوز
آزاد فکری« انجام داد، حواشی فراوانی برای او به جای گذاشته 
است؛ از بحث هایی مثل اینکه عبدالکریمی واقعیت را نمی بیند 
تا آنکـــه او فلســـفه خوانده ای محافظه کار اســـت. این حواشـــی 
سبب شد با سوالاتی هر چند کوتاه از او بخواهیم تا کمی بیشتر درمورد ایده ها و درکش 

از آن مباحث بگوید. 

آنچه در سال های اخیر مشاهده شده به تعبیری نوعی بی توجهی به حقیقت بوده 
است. این روند در اتفاقات اخیر و عرصه جهانی نیز قابل مشاهده است، گویی 
حقیقت دیگر اهمیت ندارد. آیا می توان ادعا کرد فلسفه و فیلسوف در زمانی که 

حقیقت معنی ندارد، دیگر نمی تواند به جامعه خود تلنگر بزند؟ 
اتفاقا برعکس، دقیقا در زمانه ای که جامعه نسبتش را با حقیقت گم می کند، وظیفه فیلسوف 
سنگین تر می شود. فیلسوف به حقیقت تعهد دارد و نه به جامعه و مردم. مردم خطا می کنند، 
اسیر پوپولیسم می شوند، با فلسفه مخالفند و حتی فیلسوف را می کشند یا اگر نکشند او را 
بایکوت می کنند و فیلسوف در جامعه خودش و در مدینه همواره غریب است. اینکه سقراط 
را می کشند یک اتفاق نیست، بلکه قاعده ای است که فیلسوف هم باز از طرف مدینه سرکوب 
می شود و فیلسوف خرمگسی است که خواب جامعه را آشفته می کند. اینکه مردم نسبت به 
حقیقت بی تعهد هستند دلیل نمی شود من و شما در مقام کسانی که به فلسفه و تفکر و حقیقت 
عشق می ورزیم، دست از حقیقت برداریم؛ اتفاقا رسالت ما در این دوره سنگین تر می شود. 

به نظـــر بی توجهی به حقیقـــت و نهیلیســـم در ذات عصر کنونی اســـت اما کمتر 
مشـــاهده می کنیم در تحلیل های سیاســـی و اجتماعی به آن توجه شـــود. آیا این 
بی توجهی خودش در به وجود آمدن نوعی پوپولیسم کمک نکرده است؟ چون 

بالاخره خودش سبب می شود بحث ها سطحی تر شود. 
سوال شما درست است که در روزگار ما، بی توجهی به حقیقت سبب می شود که امور فیک، 
امور غیرواقعی، توهم، شهوات، قدرت طلبی و اراده معطوف به قدرت و ثروت غلبه پیدا کند. 

خود این بی نسبتی سبب می شود که پوپولیسم رواج پیدا کند و وقتی که رواج پیدا می کند 
نسبت به حقیقت ضعیف و ضعیف تر می شود، یعنی رابطه متقابل دارد. 

 شما معتقدید سلبریتی ها بیشتر شبیه به یک مد زود گذر هستند و قوام بخش فرهنگ 
نیستند، اما به نظر بحث نهیلیسم  در دوره ما و سرگشتگی سوژه مدرن خود علتی 
است که سلبریتی ها حتی فرهنگ ما را هم تبدیل به مد کنند. آیا خطر سلبریتی از 
این ساحت اهمیت ندارد؟ به نوعی آیا ســـلبریتی ها در بلند مدت فرهنگ کشور 

ما را وارد چرخه ابتذال نخواهند کرد؟ 
اینکه من سلبریتی ها را سطحی دانستم معنی اش این نیست که خواستم به شخصیت 
سلبریتی ها بی احترامی کنم یا خواسته باشم به هنرپیشه ها و فوتبالیست ها بی احترامی 
کرده باشم. من گفتم اینها مثل خال های صورت می مانند. مثل جوش هستند، به این دلیل 
که یک سلبریتی نمی تواند کار هگل را انجام دهد، نمی تواند کار کانت را کند، یک سلبریتی 
در کشور ما نمی تواند کاری را که حافظ و مولانا و فردوسی کردند، انجام دهد. به هرحال در 
زمانه ما همین که الان رونالدو وارد ایران شده است و چه جمعیتی به دنبالش افتادند، این 
همان نهیلیسم و سیطره اخلاق گله به تعبیر نیچه است. رشد سلبریتی ها نیز حاصل همین 
نهیلیسم است. سلبریتی ها نمی توانند ریشه های فرهنگ را تغییر دهند. به تعبیر قشنگ قرآن 
اینها »کف روی آب« هستند، خس و خاشاک روی آبند ولی عمق آب، آب زلالی که جاری 
است چیزی نیست که این امور سطحی بتوانند روی آن تاثیر بگذارند. سلبریتی ها معلول و 
محصول دوره جدید و ابتذال فرهنگی در دوره جدید هستند و می توانند به طور کوتاه مدت 
فرهنگ ما را تحت تاثیر قرار دهند، اما به هر حال ریشه ها در آب است. در واقع سلبریتی ها مثل 
کسانی هستند که روی تنه درخت اسم یادگاری می کنند یا حتی تنه درخت را می سوزانند، 

اما ریشه ها عمیق تر از آن است که سلبریتی ها بتوانند روی آنها اثر بگذارند. 

در جامعه ما طرح بحث هایی از برخی مترجمان و افراد فرهنگی سال هاست درباره 
دموکراسی در جریان است، اخیرا هم مجدد این گونه مطرح می شود که افرادی مثل 
عبدالکریمی نمی خواهند ما به دموکراسی برسیم. آیا ما در آستانه ورود به ساحت 

دموکراسی هستیم؟ و اگر نمی توانیم به آن برسیم علت چیست؟ 
من مخالف دموکراسی نیســـتم، دموکراسی شر ضرور اســـت، یعنی نمی توانیم نسبت به 
دموکراسی بی تفاوت باشیم. صحبت این است که چگونه به دموکراسی برسیم. حرف من این 
است که دموکراسی حافظ تحولاتی اجتماعی تاریخی است و ظهور فرماسیونی اجتماعی، 
یعنی ظهور نظام سرمایه داری و نظام بازار به معنای مارکســـی و هگلی - نه در معنای بازار 
شمس الاماره و بازار کوچه مروی و بازار کوچه سیداســـماعیل- و بازار در آن معنایی که در 
غرب ظهور پیدا کرد و توانست به واسطه بازار که مستقل از دولت است، قدرت را در میان 
آحاد جامعه به میزان نقشی که در تولید و توزیع دارند، تقسیم کند. یک چنین فرماسیونی در 
بخش عظیمی از جهان از جمله در خاورمیانه و کشور ایران ظهور پیدا نکرده است. به همین 
دلیل ما نمی توانیم به دموکراسی برسیم. دموکراسی امری اخلاقی و امری ایدئولوژیک نیست 
که همیشه در مورد ذهنیت حرف بزنیم، حاصل شرایط اجتماعی تاریخی است و در چنین 

شرایط اجتماعی ای، ظهور پیدا نکرده است. 

 پرسشی که از عبدالکریمی مطرح می شود این است که آیا شما به طرح بحث های 
خودتان درباره دموکراســـی واقعیت اجتماعی را نمی بینید؟ و کلا ســـاحت تفکر 

هایدگری شما ضد واقعیت و حرکت مردم است؟ 
این حرف ها، حرف های درستی نیست. خود اینکه واقعیت چیست امری دم دستی نیست. 
همه فکر می کنند که دارند درباره واقعیت حرف می زنند و تفکر هایدگری نیست و این هم از 

آن حرف های عوامانه و پوپولیستی است. 

مثلا نمونه بارز آن جوانانی در کشـــور ما هســـتند که اخیرا هم مد شده بسیاری از 
رجل سیاسی تا روشنفکران از آنها دفاع می کنند. خب درک این جوانان از مقولاتی 
مثل آزادی و دموکراســـی برگرفته از بســـیاری از شـــبکه های مجازی و شبکه های 
خارجی است و درک اندکی از نابودی ایران به دست سایر کشور ها دارند. راهی 
که بتوان این خطر بزرگ را گوشزد کرد چیســـت؟ با تخیلات این جوانان آیا آینده 

ایران در خطر نیست؟ 

من هم معتقدم فضای مجازی کشور ما را در بر گرفته است و این آزادی که در دهان بچه ها 
و جوان ها ماست چیزی شـــبیه به آدامس و پاپ کورن است و به هیچ وجه تغذیه راستین 
کشور نیست. از این راه ها ما به دموکراسی نمی رسیم و این نوع جوانانی که فضای مجازی را 
با حرف های صدتا یک غازشان پر کرده اند، برای آینده ایران نیز می توانند خطرناک باشند. 

بحثی مهم شما دارید که درباره بی تاریخی جوانان است، منظور از این بی تاریخی 
چیست؟ 

منظور از بی تاریخی این است که این جوانان با گذشته و میراث تاریخ شان ارتباط ندارند. یعنی 
قرآن نمی خوانند. حدیث نمی خوانند. مولانا نمی خوانند. سعدی نمی خوانند، فلذا چون با 
میراث تاریخی گذشته ارتباط ندارند، گذشته ندارند و چون اتوپیا و هیچ طرحی برای آینده 
ندارند لذا آینده ندارند، به این معنا بی تاریخند. من استدعا دارم کمی کتاب بخوانید. کتاب 
»غروب زیست جهان ایرانی در گفت وگو با نسل های بی تاریخ« را بخوانید، کمک تان می کند. 

سوال بالا به این  جهت پرســـیده شـــد که تربیت مدنی در غرب و مدرنیته و ظهور 
نظم  بازار و انسان بورژوازی شـــکلی از آزادی را آنجا بعد از حداقل ۴ قرن شکل 
داد و این پروسه در کشـــور ما اصلا نبوده است. آیا آموزش و نهاد تربیت می تواند 

کمک  کند که ما از سنت خودمان برای تحقق آزادی و عدالت استفاده کنیم؟
، ببینید دموکراسی چیزی نیست که صرفا بتوان تربیت کرد. دموکراسی با نحوه زندگی ما  خیر
ارتباط دارد. شرکتی سهامی را در نظر بگیرید. فرض کنید 90 درصد سهام این شرکت دست 
. معلوم است که قدرت من بیشتر است، صرفا  من است و 10 درصد از آن دست صد نفر دیگر
با نصیحت و اینها نمی شود، یعنی نمی شود گفت که آقای نقوی شما باید دموکرات باشید. 
در یک شرکت سهامی که شما سرمایه تان و فهم تان خیلی اندک است، صرفا با نصیحت 
نمی توانید من را قانع کنید که به حرف شما گوش دهم. باید نیروی شما برابر نیروی من باشد. 
در جوامعی مثل ما که همه قدرت دست دولت است و جامعه قدرتی ندارد و جامعه مثل 
برده باید دستش را دراز کند تا دولت خرجش را دهد، دموکراسی شکل نمی گیرد. باید قوا را 

تغییر داد و این چیزی است که افراد جامعه ما کمتر به آن فکر می کنند. 
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سیدجواد نقوی
خبرنگار گروه اندیشه

مدرک موقت فارغ التحصیلی نگار حاجی زاده قنواتی فرزند فتح اله به شماره 

شناســـنامه 978 صـــادره از بهبهـــان در مقطـــع کارشناســـی رشـــته تحصیلی 

روانشناســـی بالینی صادره از واحد دانشـــگاهی اهواز به شـــماره 12/8995301 

مورخ 89/10/05  مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود 

اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد اهواز به نشانی اهواز فلکه کارگر 

( خیابـــان کارگر جنوبی کد پســـتی68875-61349 و صندوق  )فرهنگشـــهر

پستی 1915 ارسال نماید.

مـــدرک موقـــت فارغ التحصیلی محمدجـــواد بیت لفته فرزند کریم به شـــماره 

شناســـنامه 1980329028 صادره از دشت آزادگان در مقطع کارشناسی رشته 

تحصیلـــی مهندســـی مکانیـــک صادره از واحد دانشـــگاهی اهواز به شـــماره 

12/972638 مورخ 97/07/21  مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده 

تقاضا می شـــود اصل مدرک را به دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد اهواز به نشانی 

( خیابان کارگر جنوبی کد پستی61349-68875  اهواز فلکه کارگر )فرهنگشهر

و صندوق پستی 1915 ارسال نماید.

گواهی موقت دوره کارشناسی ارشد رشته مترجمی زبان انگلیسی اینجانب 

علـــی عـــرب فرزنـــد عباس  به شـــماره  کد ملی 3090623511 صـــادره از  کرمان 

مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

۰9398888699

مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـلامی

گهی مناقصه عمومی   آ
شماره »2002005265000260« 

گذار نماید. ، پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق  مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط وا شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر
 

نحوه پرداخت قراردادمدارک لازممبلغ سپرده به ریالمبلغ اعتبار پروژه به ریالشرح پروژهردیف

1
خرید، نصب، پشتیبانی 
و به روزرسانی تجهیزات 

ذخیره ساز شبکه
20/000/000/0001/000/000/000

ارائه حداقل رتبه 3 از شورای عالی انفورماتیک 
و گواهی نامه و مجوز نظام صنفی رایانه ای و 

ارائه رزومه و اساسنامه مرتبط
%100 نقد

1- سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روش های ذیل ارائه گردد. ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد یا واریز فیش 
نقدی به مبلغ فوق به حســـاب 700786948623 بانک شـــهر 2- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشـــوند ســـپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد 
www. ی کرج از طریق ســـامانه الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس یال به عنوان هزینه خرید اســـناد به حســـاب 700785313795 به نام شـــهردار شـــد. 3- مبلغ 1/000/000 ر
یخ 1402/07/08 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک  گهی تا ساعت 14:30 تار یخ انتشار آ setadiran.ir می بایست واریز گردد. 4- متقاضیان می توانند از تار
ی ضمانتنامه شـــرکت در مناقصه در ســـامانه ســـتاد، نسبت به تحویل اصل ضمانتنامه تا  دولت )ســـتاد( مراجعه نمایند. 5- شـــرکت کنندگان می بایســـت ضمن بارگذار
ی کرج – طبقه هفتم - اداره امور قراردادها و پیمان ها اقدام نمایند. 6- درصورت  یخ 1402/07/18 به آدرس کرج - میدان توحید - بلوار بلال - شـــهردار ســـاعت 14:30 تار
ک عمل ســـامانه ســـتاد خواهد بود. 7- پیشـــنهادات رســـیده در مورخ 1402/07/18 در کمیســـیون عالی  گهی با ســـامانه ســـتاد، ملا بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آ
کات  ی کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل، برنده مناقصه اعلام خواهد شد. لازم به ذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پا معاملات شهردار

گهی به عهده برنده مناقصه می باشد.  خواهند بود. 8- هزینه چاپ آ
*جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 3593211-026 تماس یا به سایت  www.karaj.ir مراجعه نمایید.
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کارشناسان اقتصادی می گویند تبعات منفی خروج سیمان و فولاد از بورس کالا از اثرات مثبت احتمالی آن خطرناک تر است

آدرس انحرافی خروج سیمان و فولاد از بورس کالا
اقتصاد شیشه ای

در نگاه اندیشمندان اقتصادی یکی از مهم ترین نشانه های توسعه پایدار 
در قدرت های نوظهور و کشورهای توسعه یافته، میزان دسترسی فعالان بازار 
و اشخاص تجاری به اطلاعات مالی مطرح شده است. اصولا حکمرانی 
داده های تجاری_مالی از مهم ترین مباحث روز اقتصاد جهانی بوده که 
همواره از سوی نهادهای مالی بین المللی به دولت ها درخصوص تشکیل 
و توســـعه بانک های داده اقتصادی توصیه می شـــود. شـــفافیت مالی و 
اقتصادی را می توان مولفه ای تعیین کننده در پیشگیری و کنترل بازار های 
مختلف از سوی دولت دانست که می تواند تضمین کننده پویایی و رقابتی 

بودن روابط تجاری در تمامی بازارها باشد. 
 این مولفه که زمینه ساز رشد کسب وکارهاست، فضای بسیار مناسبی 
را برای تصمیم گیری و تعیین سیاســـتگذاری های اقتصادی از ســـوی 
نهادهای حکمرانی ایجاد می کند. در دو دهه اخیر و افزایش تحریم های 
ظالمانه از ســـوی آمریکا، لزوم شـــفافیت اقتصادی بیش از پیش توسط 
نهاد های تصمیم ساز مطرح شد. در این خصوص در سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی در محور نوزدهم آمده است: »شفاف سازی اقتصادی و 
سالم سازی آن و جلوگیری از اقدامات، فعالیت ها و زمینه های فسادزا در 
... .« همین امر موید این نظر است که نظام  حوزه های پولی، تجاری، ارزی و
اقتصادی نیازمند شفافیت داده های اقتصادی و فعال شدن حکمرانی 
ک و مستغلات،  داده از سوی دولت است. بالمآل با تاسیس سامانه املا
سامانه صیاد و سامانه مودیان گام های مناسبی در جهت ایجاد این مولفه 
تعیین کننده برداشته شده و دولت های گذشته با ایجاد سامانه هایی 
مختلف به جمع داده ها پرداخته اند اما پایگاه جامعی شکل نگرفته است. 
در بررسی پیشینه جمع آوری داده های اقتصادی و لزوم انتشار اطلاعات 
مالی باید به قرن پانزدهم میلادی و نوع تجارت جمهوری ونیز در جنوب 
« منشا بســـیاری از تحولات حقوقی و  ایتالیا بازگشـــت. این »دولت شهر
اقتصادی بوده است، به گونه ای که تا زمان معاصر از دستاوردهای ونیزی ها 
اســـتفاده می شـــود. برات، ترازنامه مالی و طبقه بندی حقوق اشـــخاص 
براســـاس مهارت صرفا بخشـــی از اقداماتی اســـت که تاجران ونیزی در 
جهت بهبود کســـب وکارهای اقتصادشان پیش گرفتند. در سال 1869 
میلادی کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا )SEC( با الزام شرکت های 
فعال در بورس نیویورک به انتشار ترازنامه و صورت های مالی در کتابخانه 
کنگره گامی جدید درخصوص شفاف سازی نظام اقتصادی برداشت. 
به گونه ای که درحال حاضر اطلاعات مالی و مدیریتی تمام شرکت های 
دولتی در سامانه ای مشخص وابسته به این کمیسیون منتشر می شود. 
البتـــه داده هـــای مالی محدود به شـــرکت های دولتی بوده و هیچ بنگاه 

خصوصی ملزم به ارائه گزارش های مالی نیست. 
از ابتـــدای دهـــه 90 میلادی و فروپاشـــی شـــوروی ســـابق با حجم عظیم 
دارایی ها و فناوری انحصاری شرکت های دولتی بلوک شرق، بار دیگر 
ضرورت شفاف سازی فعالیت مالی و مدیریتی این نوع شرکت از سوی 
نهاد های اقتصادی بین المللی مطرح شد. موسسه دانشگاهی اروپایی 
)وابسته به اتحادیه اروپا( با جمع آوری اطلاعات و داده های مالی 52 هزار 
شرکت فعال در این منطقه اقدام به انتشار اطلاعات مالی می کند. هرچند 
با تمامی اقدامات صورت گرفته در موارد مطرح شده، جرائم سازمان یافته 
مالی متعددی ارتکاب می یابد و در بسیاری از کشور های منطقه اروپا و 

آمریکا اقتصاد های زیرزمینی بزرگی فعالیت می کنند. 
بالمآل در مطالعات بررسی چالش های توسعه پایدار در ایران اسلامی، 
فقـــدان بانک اطلاعاتی جامع درخصوص جمـــع آوری اطلاعات مالی 
شـــرکت های دولتی تعریف شـــده اســـت. به بیان دیگر دولت اشـــراف 
اطلاعاتی دقیقی بر شـــرکت های خود نداشـــته و نمی تواند به درســـتی از 
ظرفیت این شرکت ها و بنگاه های تجارتی استفاده کند. در دو دهه اخیر 
نیز بحث ارائه اطلاعات مالی و شفافیت در عملکرد شرکت های دولتی 
از جدی ترین مباحث اقتصاد ایران بوده و در بســـیاری از پژوهش های 
صورت گرفته در اندیشـــکده های دولتی ضرورت و نیازمندی به پایگاه 
داده های مالی طرح شده است. به گونه ای که با تاسیس سامانه کدال و 
ارائه اطلاعات مالی شرکت های فعال در بورس، گام مهمی درخصوص 
شفافیت نظام اقتصادی برداشته شد و تا حدودی فعالیت شرکت های 
بورســـی در اتاق شیشـــه قرار داد. نکته دیگر در این خصوص، بعضی از 
این شـــرکت ها با زیان دهی و ســـوءمدیریت ها در روند سیاســـتگذاری و 
عملکرد دولت، اختلال ایجاد می کنند. به نحوی  که با ایجاد چالش های 
اقتصادی و اجتماعی چالش های امنیتی بر پیکره اجرایی دولت ها وارد 
ســـاخته اند. دلیل اصلی در نوع و ماهیت مدیریت دولتی اســـت که در 
بســـیاری از موارد شائبه های جدی برای عملکرد اقتصادی و مدیریت 
منابع انســـانی دولت ها ایجاد کرده اســـت. این شـــرکت ها با اســـتفاده از 
بودجه اختصاصی که از سوی دولت برای آنان فراهم می شود به فعالیت 
می پردازند و برای اردوکشـــی های سیاســـی محل مناسبی هستند. بعد 
از هر رویداد سیاســـی در جامعه محلی برای رفت وآمد طرفداران طرف 
پیروز در انتخابات بوده است. در دولت قبل سازمان های مناطق ویژه 
اقتصادی نمونه ای از مدیریت سیاسی و با کمترین کارآمدی اجرایی بود 
که سیاستگذاری دولت وقت را در این حوزه با انتقادهای بسیاری مواجه 
کرد. البته بسیاری از شرکت های دولتی با ارائه خدمات عمومی مانند 
، برق و آب مشغول خدمت رسانی به شهروندان هستند و در بسیاری  گاز
از خدمـــات عمومی به درســـتی نقش خود را ایفـــا کرده اند. در ادامه طرح 
مصادیق، روند خصوصی سازی شرکت های دولتی یکی از مواردی است 
که دولت از نبود بانک اطلاعات مالی و حکمرانی داده های اقتصادی 
دچار آسیب های جدی شده است. این روند که با زدوبند های سیاسی 
و مالی مدیران وقت سازمان خصوصی سازی همراه بود، برخی بنگاه های 
تولیدی و صنعتی را با بحران واگذاری و مالکیت خصوصی درگیر کرد. 
پرونده های متعدد در نظام قضایی نشان این امر است که درصورت وجود 
یک پایگاه داده مالی جامع و حکمرانی داده از سوی نهاد دولت، بسیاری 

از وقوع این جرائم پیشگیری می شد. 
 به نظر می رسد که با توجه به نیاز سیاستگذاران در حکمرانی داد های مالی، 
شفافیت مولفه تعیین کننده ای در تحقق توسعه پایدار اقتصادی باشد. 
راهبرد ایجاد و توسعه شفافیت اقتصادی همواره از سوی سیاستگذاران 
حاکمیتـــی و اقتصـــادی مطـــرح شـــده و با توجه به سیاســـت های کلی 
اقتصاد مقاومتی، از مهم ترین الزامات جنگ اقتصادی کنونی شفافیت 
اقتصادی اســـت که درنتیجه از بســـیاری از مفاســـد مالی پیشـــگیری 
می کند. دولت سیزدهم با رویکردی جدید و جمع آوری داده های مالی 
اشخاص حقیقی و حقوقی گام عملیاتی مهمی درخصوص تشکیل بانک 
اطلاعات مالی و حاکمیت بر داده های اقتصادی برداشـــته و با ایجاد 
طرح های مبارزه با جرائم سازمان یافته مالی اهتمام ویژه ای به حکمرانی 
اطلاعات مالی نشان داده است. این مجموعه تصمیمات تحسین برانگیز 
)همچون شفاف سازی اطلاعات تسهیلات کلان بانکی، انتشار گسترده 
صورت های مالی بانک ها و شـــرکت های دولتی و شـــرکت های بخش 
عمومی و...( می توانند در کوتاه مدت موجب پیشگیری از جرائم اقتصادی 
در حوزه های پولی، ارزی و بانکی  شوند و در طولانی مدت زمینه ساز تحقق 

چشم انداز های توسعه پایدار در ایران اسلامی باشند.

ناصر غریب نژاد 
پژوهشگر حقوق اقتصادی

محمدرضا معتمد
خبرنگار

سهم واقعی فولاد و سیمان از هزینه ساخت مسکن 

موافقان قیمت گذاری دستوری سیمان و فولاد یا به عبارتی دقیق تر مخالفان 
شـــفافیت در بازار ســـیمان و فـــولاد عقیده دارند افزایـــش قیمت این کالاها 
ی،  باعث افزایش سرســـام آور قیمت مســـکن شده اســـت. تا جایی که قادر
عضو کمیســـیون برنامه و بودجه مجلس شـــورای اسلامی مسکن را »گروگان 
ی ســـیمان و فولاد در بورس« عنوان کرده اســـت! اما محاسبات  قیمت ســـاز
انجام شـــده روایـــت متفاوتـــی از ماجـــرا را ارائه می دهند؛ طبق بررســـی های 
صورت گرفته ســـیمان ســـهمی بسیار ناچیز در هزینه های ساخت و عرضه 
مســـکن دارد. ســـاخت هر متر مربع مســـکن به حدود 200 کیلوگرم ســـیمان 
نیاز دارد. بنابراین ساخت یک واحد مسکونی 100 متری نیازمند ۴00 کیسه 
ســـیمان 50 کیلوگرمی اســـت. با احتســـاب قیمت فعلی ســـیمان )یعنی هر 
کیسه 600 هزارتومان( سهم سیمان در ساخت یک واحد 100 متری در حدود 

2۴ میلیون تومان برآورد می شود.
گر میانگین قیمت مسکن در تهران را ۴8 میلیون  براساس این محاسبات ا
تومـــان )تـــا انتهای آذرماه 1۴01( در نظر بگیریم، قیمت نهایی یک واحد 100 

متری به ۴.8 میلیارد تومان می رســـد، درحالی که ســـهم سیمان از کل هزینه 
ســـاخت 2۴ میلیون تومان یعنی معادل نیم درصد از قیمت نهایی مســـکن 
گر قیمت سیمان را در هزینه تمام شده ساختمان در نظر  است. همچنین ا
بگیریم، سهم آن در یک واحد 100 متری به 3.۴ درصد خواهد رسید. در این 
گر هم قیمت سیمان  صورت حتی با خروج احتمالی سیمان از بورس کالا ا
کاهش یابد، ســـهم آن درنهایت به کمتر از ســـه درصد نخواهد رســـید. این 
محاســـبات نشـــان می دهد درصورت افزایش 33 درصدی قیمت سیمان 
هزینه ســـاخت هر مترمربع تنها 85 هزار تومان افزایش می یابد که درمقابل 
قیمت ۴8 میلیون تومانی مسکن در تهران بسیار ناچیز است. اما وضعیت 
ســـهم فولاد نیز چندان متفاوت نیســـت؛ هر مترمربع یک واحد مسکونی به 
75 کیلوگـــرم فـــولاد نیاز دارد که با احتســـاب قیمـــت 25 هزارتومانی برای هر 
کیلـــو فـــولاد، هزینه تمام شـــده بـــرای یک واحد 100 متری عـــددی حدود 200 
میلیون تومان خواهد بود. در مقابل، قیمت هر مترمربع مســـکن در تهران تا 
انتهای آذرماه 1۴01 حدود ۴8 میلیون تومان بوده که با این حســـاب، ســـهم 

فولاد از قیمت نهایی مسکن برای مثال در یک واحد 100 متری کمتر از ۴.2 
درصد خواهد بود. به عبارتی، ســـهم 22۴ میلیون تومانی ســـیمان و فولاد از 
کل هزینه های تمام شـــده مســـکن درحالی اســـت که یک واحد 100 متری تا 
گر آمار و ارقام  انتهـــای آذرمـــاه ۴.8 میلیـــارد تومان در تهران معامله شـــده و ا
معاملات مسکن در ماه های اخیر نیز منتشر شود، با تعدیل قیمت مسکن 
ســـهم فولاد و ســـیمان در بالاترین مقدار به بیش از ۴.3 درصد هم نخواهد 
رســـید. فرهاد بیضایی، کارشـــناس حوزه مسکن در همین باره در گفت وگو 
بـــا »فرهیختـــگان« توضیـــح می دهد: »نکته ای که وجود دارد این اســـت که 
مساله عرضه یا عدم عرضه سیمان در بورس  کالا چندان تغییری در هزینه 
گر دولت با نهایت تلاشش تا 10 درصد از  ساخت مسکن ایجاد نمی کند. ا
ی کمتر از نیم درصد قیمت ساخت می تواند  هزینه را هم کنترل کند تنها رو
تاثیر بگذارد. در کل هزینه فایده این مساله چندان بالا نیست. این درحالی 
است که براساس برآوردها در کلانشهرها و خصوصا شهر تهران قیمت زمین 

نقش اصلی را در تعیین قیمت نهایی مسکن ایفا می کند.«

قیمت زمین؛ تکه اصلی پازل مسکن

یکی از اســـتدلال هایی که ایده خارج کردن ســـیمان و فولاد از بورس کالا را ایده 
انحرافـــی معرفـــی می کند، موضوع ســـهم هزینه هایی همچون زمین در قیمت 
تمام شده مسکن است. در این خصوص به گفته ابوالفضل نوروزی، سرپرست 
دفتر اقتصاد مســـکن ســـهم زمین در قیمت تمام شده نهایی بسیار بالاست و 
حدودا به 60 درصد رسیده است و در تهران حتی به 70 درصد نیز می رسد، این 
در حالی اســـت که این رقم در ســـایر کشورها عددی حدود 30 درصد است. از 
طرفی داده های مرکز آمار ایران نشان می دهد که قیمت زمین طی30 سال اخیر 
در شهرهای بزرگ و کلانشهرها رشد شدیدی داشته است. به طوری که از سال 
1372 تا زمستان 1۴00 زمین های پایتخت با رشد 1110 برابری در صدر و پس از آن 
، تبریز و کرج به ترتیب با رشد ۴16، 397،  زمین در شهرهای قم، اصفهان، شیراز
389، 36۴ و 362 برابری روبه رو شـــده  اند. شـــهرهای اراک، مشهد، اردبیل و یزد 
نیز با رشد حدودا 300 برابری قیمت زمین، در مرتبه های پایین تر قرار گرفته اند. 
این درحالی است که در همین مدت قیمت دلار در بازار آزاد 160 برابر و سکه 

نیز 690 برابر شده است. همچنین داده های هزینه و درآمد مرکز آمار ایران نشان 
می دهد شهرهایی که طی سه دهه اخیر بیشترین افزایش قیمت زمین را تجربه 
کرده اند، سهم مسکن از سبد هزینه های خانوار نیز بالاترین مقدار را داشته است، 
به طوری که درحالی در استان تهران نزدیک به 51 درصد از هزینه خانوارها طی 
سال گذشته صرف مسکن شده که این میزان در استان بوشهر 21 درصد، در 
چهارمحال و بختیاری 22.۴ درصد، در خراسان جنوبی و کهگیلویه وبویراحمد 
23 درصد، در خراسان شمالی و خوزستان 2۴ درصد، در استان مرکزی 25.3، 
در ایلام 26.5 و در لرستان 27 درصد بوده است. در کنار تهران، هزینه مسکن 
در البرز و فارس با سهم ۴2 درصدی و گیلان نیز با سهم حدودا 39 درصدی از 
هزینه های خانوار شهری، بیش از میانگین کل کشور خودنمایی می کند. قرار 
گرفتن این آمارها در کنار هم دو معنا دارد؛ اول اینکه رشد قیمت زمین به دلیل 
سهم بالایی که از هزینه نهایی مسکن دارد باعث گران شدن هرچه بیشتر مسکن 
شده، پس معضل مسکن اساسا از رشد قیمت زمین تغذیه می کند و دوم آنکه 

این افزایش قیمت ها مشخصا در کلانشهرها و شهرهای بزرگ اتفاق افتاده اند. 
همچنین آمارها گویای این گزاره اند که در چندسال اخیر عدم عرضه زمین در 
شهرها و به خصوص کلانشهرها علی رغم رشد جمعیت و افزایش تقاضا برای 
، تورم بالای زمین شده  ســـاخت مســـکن باعث انباشتگی نیاز و از طرفی دیگر
است. همچنین توجه داشته باشیم قیمت واحدهای مسکونی کلنگی نیز خود 
را با قیمت زمین به روزرســـانی می کند، این موضوع از این منظر مهم اســـت که 
طی سال های اخیر سهم مسکن کلنگی از کل معاملات رشد عجیبی داشته 
و این اتفاق نیز در افزایش میانگین قیمت مناطق اثرگذار بوده است. بنابراین 
در وهله اول پیچیدن هر نسخه  ای غیر از تامین و عرضه گسترده زمین -که از 
طریق بازکردن کمربند فرضی محدوده شهری امکان پذیر است- در خدمت 
ضایع کردن انرژی و هزینه و زمان است؛ چراکه راه حل اساسی ابرچالش مسکن 
جز در کاهش هزینه زمین با پایان دادن به انحصار دولت و عرضه گسترده در 

کلانشهرها نیست. 

عدم شفافیت به بهانه ارزان سازی مسکن؟ 

امـــا در اینجـــا این اســـتدلال ممکن اســـت پیش بیاید کـــه دولت در طرح 
کـــه پایه طرح  نهضـــت ملـــی مســـکن مســـاله زمین را حل کرده اســـت؛ چرا
« است. در اینجا پاسخ این است که  دولت »عرضه زمین به قیمت صفر
طی دو سال اخیر که نهضت ملی مسکن شروع شده، مساله اصلی این 
ی بانک ها برای اعطای  طـــرح نیـــز تامین زمیـــن و همچنین عدم همـــکار
تسهیلات بوده و موضوع قیمت تمام شده واحدهای نهضت ملی مسکن 
ی مطرح نشـــده اســـت. همچنین باید توجه  اصلا به عنوان موضوع محور
داشـــت دولـــت همـــواره نمی تواند از طریـــق طرح هایـــی همچون نهضت 
یادی  ملی مســـکن مردم را صاحب مســـکن کند و پرواضح است بخش ز
از ســـاخت مســـکن در کشـــور در دوره های مختلف بر دوش خود مردم و 
... اســـت. بنابراین عرضه زمین صفر نمی تواند طرح دائمی  انبوه ســـازان و
و همیشـــگی باشـــد. بر این اســـاس کارشناســـان می گویند قبل از اینکه 
یان و تبعات  دولـــت تصمیـــم بـــه این اقدام بگیرد، حســـابی باید ســـود و ز

احتمالی این تصمیم را بســـنجد. در این خصوص رئیس ســـازمان بورس 
کشـــور می گوید: »قبل از ورود ســـیمان به بورس، 70 درصد ســـیمان کشـــور 
ن انحصار  توســـط 20 نفر دادوســـتد می شـــد!« اما امروز همه می توانند بدو
سیمان بخرند. بنا به گفته تولیدکنندگان، وضعیت فعلی سیمان، فلزات 
و مشـــخصا فولاد نســـبت به قبل از عرضه این محصولات در بورس کالا، 
ادعـــای رئیـــس ســـازمان بورس را تایید می کند و به وضوح نشـــان می دهد 
ی قیمت ها باعث شـــده تا  که شـــفافیت در روند معاملات  و واقعی ســـاز
ســـود حاصل از تولید به دســـت تولیدکنندگان برسد و دست واسطه گران 
از این حلقه کوتاه شـــود. همین موضوع نشـــان می دهد که اصرار بر خروج 
مصالحـــی چـــون ســـیمان و فـــولاد از بورس بـــه معنای مخالفـــت علنی با 
شفافیت و قابل رصد بودن معاملات در این بستر است. حمید فرمانی، 
رئیـــس هیات مدیـــره انجمن صنفی صنعت ســـیمان نیز در این رابطه در 
کید بر اینکه در بورس کالا کنترل قیمت اتفاق  گفت وگو با ایسنا، ضمن تا

می افتد، می گوید: »در شـــش ماهه نخســـت امسال که حداقل سه ماه آن 
بـــوط بـــه تابســـتان و با اعمال محدودیت های بـــرق )و گاه قطعی کامل  مر
برق( همراه بوده است، به نسبت شش ماهه نخست سال گذشته و حتی 
نسبت به مدت مشابه سال 1۴00، قیمت ها نه تنها افزایش پیدا نکرده که 
یح کرد: »این موضوع ماحصل حضور  ی تصر کاهشـــی هم شـــده است.« و
در بورس کالا و کنترل هایی است که وزارت صمت بر نحوه عرضه ها دارد؛ 
ی  هرچند که ما مخالف این کنترل ها هستیم و آن را شکلی از قیمت گذار
ی می دانیـــم امـــا به هر حال در این پلتفرم، ایـــن امکان وجود دارد  دســـتور
کـــه دولـــت نظرات خود را اعمـــال کند. اینکه بخواهیم ســـیمان و فولاد را 
از بورس خارج کنیم، کنترل از دســـت وزارت صمت خارج خواهد شـــد 
و بیشـــتر به ســـمت دلالی ها و حتی افرادی که بخواهند عملکرد ســـویی 
در شـــرکت های ســـیمانی در بحث فروش و تحویل داشته باشند، می رود 

که اصلا خوب نیست.« 

اصرار بر خروج کالاها از بورس مشکوک است

در همین باره حمید یاری، کارشناس اقتصاد مسکن درخصوص طرح خروج سیمان 
و فولاد از بورس کالا در گفت وگو با »فرهیختگان« توضیح می دهد: »شـــرکت های 
ســـیمانی و فولادی، به دو شـــکل ســـهامدار دارند. یک بخش از این ســـهامداران، 
ســـازمان های بازنشستگی هستند که سهامداران عمده شرکت های پتروشیمی، 
فولادی و سیمانی در بازار هستند و اوضاع چندان مساعدی هم ندارند. دولت در 
اینجا با این طرح، برای کاهش قیمت هزینه تمام شده مسکن، به جای آنکه سراغ 
دادن سوبسیدهای خاص و استفاده از زمین های فراوان دولتی و حاکمیتی برود، 
به جیب ســـهامداران خرد و کلان دســـت می برد. در بورس کالا به علت فضای باز 
اقتصادی که وجود دارد، شرکتی نمی تواند کالایش را زیر نرخ تمام شده بفروشد و حق 
سهامدارش را ضایع کند. اتفاقی که در خودروسازی افتاده و به نقطه ای رسیده که 
عملا هیچ کس نمی تواند آن را حل کند. اگر این قصه برای فولاد و سیمان هم تکرار 
شود، نتیجه اتفاق متفاوتی نخواهد بود. بنابراین، این شیوه تفکر غلطی است که اگر 

قرار است کالایی با حمایت دولت تولید شود، شرکت های خصوصی موظفند که 
مواد و مصالح خود را به قیمت پایین تر به دولت بفروشند. این مسیر بعد از سه چهار 
سال ما را با بحران های صندوق های بازنشستگی مواجه خواهد کرد. سال های 9۴ و 
95 وضعیت شرکت های سیمانی سهام درشت گره سختی داشت که حل شدنی 
نبود و ورود به بورس کالا کمی مساله را حل کرد. خروج دوباره این مصالح از بورس 
کالا قطعا موجب خواهد شد که ظرف 3 الی ۴ سال آینده شاهد یک سری شرکت ها 
و صنایع بزرگ ورشکسته و زیان ده باشیم که زیان های انباشته دارند و عملا دیگر 
هیچ کاری برایشان نمی توان کرد.«  وی با اشاره به این موضوع که دستکاری دولت در 
سیستم ها و تغییر و ترکیبات فقط باعث ایجاد رانت های خاص می شود، توضیح 
داد: »درواقع اتفاقی که با خروج این کالاها از بورس می افتد این است که درصد سود 
تقسیمی )یا همان DPS( که قرار بوده به سازمان های بازنشستگی و به سهامداران 
خرد و کلان داده شود، دیگر داده نمی شود و این اساسا به معنای ایجاد رانت است. 

سالیان سال کشور ما تلاش کرده که به نقطه  شفافیت برسد. در حال حاضر یک 
نهاد نظارتی وجود دارد و نرخ های بورس کالا بررسی می شوند و اگر نهاد نظارتی در 
جایـــی حـــس کند که اشـــکالی وجود دارد، ورود پیدا می کنـــد. اما با خروج کالاها از 
بورس و عدم شفافیت ایجاده شده، کار نهاد نظارتی را بسیار سخت خواهد کرد. 
نهاد نظارتی عملا باید یک سال تا گزارش شرکت صبر کند که در انتها متوجه شود 
در یک شرکت فولادی در طی یک سال چه می گذشته، اما در حال حاضر می توان 
روزانه قیمت ها را رصد کرد. همین فولاد چهار پنج ماه گذشته نرخ های سختی را 
زده بود اما در حال حاضر نرخ ها به گونه ای اســـت که اکثر کالاها با نرخ پایه رقابت 
می کنند و شرایطش شفاف است و رضایت عمومی هم تقریبا حاصل شده است 
و البته بعد از چندسال فعالیت اشکالاتش هم مشخص شده است. به طور کلی در 
شرایط فعلی خروج فولاد و سیمان از بورس کالا به هیچ عنوان موجه و منطقی نیست 
و اصرار بیش از حد برای خروج این کالاها از بورس به طرز واضحی مشکوک است.
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وز گذشـــته ایده خروج مصالح ســـاختمانی نظیر سیمان و فولاد از  طی چند ر
ی مطرح شـــد و گرانی مصالح  بورس کالا توســـط مدیران وزارت راه وشهرســـاز
ســـاختمانی یکـــی از عوامـــل موثر در افزایـــش قیمت نهایی مســـکن عنوان و 
قرار بر این شـــده که این طرح در جلســـات شـــورای عالی مسکن مورد بررسی 
و تصمیم گیـــری قـــرار بگیـــرد . طـــرح این ایـــده اما درحالی اتفـــاق افتاده که به 
بـــاور کارشناســـان از توجـــه به چند نکته اساســـی و تعیین کننـــده در این بین 
غفلت شـــده اســـت؛ اول اینکه به واســـطه بســـتر شـــفافی که بورس کالا برای 
نظـــارت نهـــاد نظارتـــی در معاملات فراهم کرده، خروج ایـــن کالاها از بورس 
در حکم دســـتور به کاهش رســـمی شـــفافیت در معاملات بازار خواهد بود. 

وکار دقیق جایگزین مطرح  از طرفی این ایده در غیاب یک ســـاختار و ســـاز
ین پس به سرنوشـــت  ی این کالاها ز شـــده و به این معناســـت که قیمت گذار
ی و قیمت  شکســـت خورده ایجـــاد و تعمیـــق فاصله بین قیمت اولیه دســـتور
ثانویـــه واقعـــی در بازار دامن خواهـــد زد و به گواه تجربه، گپ حاصل از این 
ی( با چیزی جز رانت و فساد پر نخواهد شد. از  ی )دستور شیوه قیمت گذار
ســـویی دیگر عجیب اســـت که این طرح از بین تمام عوامل دخیل در فرآیند 
ســـاخت و عرضه مســـکن، نظیر هزینه زمین، دســـتمزد، انواع و اقسام مجوزها 
و بیمه مالیات و پروانه های ســـاختمانی، دقیقا دســـت بر عاملی گذاشـــته که 
به واســـطه ســـهم اندکش از قیمت نهایی و حتی قیمت ســـاخت، افزایش یا 
کاهـــش آن، عمـــلا اثـــر قیمتـــی چندانی بـــر این چرخه نخواهد داشـــت. طبق 
محاسبات انجام شده سهم کلی مصالح ساختمانی از قیمت نهایی مسکن 

۲۵ درصد اســـت که به تفکیک ســـهم ســـیمان و فولاد، عددی بیش از چهار 
درصد حاصل نخواهد شـــد! این درحالی اســـت که حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد 
قیمـــت نهایـــی مســـکن به هزینه زمیـــن اختصاص دارد و پرواضح اســـت که 
باز کردن اصولی گره کور معضل گرانی و عرضه مســـکن از مســـیر تامین زمین 
می گذرد نه بیراهه هایی مانند خروج ســـیمان از بورس! کارشناســـان اقتصاد 
مسکن می گویند با توجه به اینکه دولت در طرح خود )نهضت ملی مسکن( 
هزینه زمین را صفر در نظر می گیرد، حتی در آن پروژه نیز سهم سیمان و فولاد 
پس از خروج از بورس کالا نیز کاهش قابل توجهی نخواهد داشت و تبعات 
یســـک هایی همچون تشـــکیل  منفی این اقدام از آثار مثبتش بیشـــتر بوده و ر
بازار ســـیاه، کاهش تولید، شـــکل گیری رانت و درنهایت کمبود این اقلام در 

بازار را در پی خواهد داشـــت.

f a r h i k h t e g a n
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